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Fuglene våre, naturen vår 

Trine Nickelsen
ansvarlig redaktør 

Den lå der i hagen en morgen, helt stille, mens katten sirklet nysgjerrig 

rundt. En vakker fugl, smalt nebb, mørkt, sjokoladebrunt hode og hals, 

gråsvarte vinger og rygg, fin og hvit under. En liten pingvin? 

Det viste seg å være en lomvi, som etter noen dager med sterk vind i 

Nordsjøen trolig hadde kommet kraftig ut av kurs og havnet innerst i 

Oslofjorden. Men nå lå den altså helt stille i en hage, kilometervis fra 

sjøen. Tilsynelatende utsultet, uten krefter, trolig en årsunge. Jeg tok 

den forsiktig opp i en eske, den gjorde ingen motstand, og ga den vann 

og rå seifilet i biter. 

Jeg slår opp og leser: Lomvien er kritisk truet. Den har gått tilbake med 

90 prosent siden sekstitallet. Vår største norske alkefugl, som hekker  

i store kolonier i bratte klippevegger, kan bli borte fra kysten vår.  

Årsakene er flere. Lomvien finner ikke nok fisk rundt fuglefjellene. Den 

pelagisk dykkende sjøfuglen vikles inn i fiskegarn og kommer ikke løs. 

Oljevirksomheten tar også mange liv, og vil trolig fortsette å gjøre det. 

Nylig delte regjeringen ut en letekonsesjon midt i lomviens oppvekst-

område i Barentshavet. 

Selv om situasjonen er spesielt kritisk for lomvien, sliter mange andre 

også. Godt over halvparten av sjøfuglartene våre er oppført på rødlista 

over truete arter. Førti prosent av hekkefuglene på det norske fastlandet 

er havnet samme sted. 

Fuglene er spesielt gode indikatorer for naturens tilstand. De er følsom-

me for endringer i miljøet. Når de forsvinner, forstår vi at økosystemene 

de lever i, er kraftig svekket. For å vite hva vi kan miste, må vi vite hva vi 

har. Når vi vet mer om fuglene våre, kan vi også bedre forstå hva vi må 

gjøre for å snu den dramatiske utviklingen. 

Forskerne våre bidrar med stadig nye resultater og viktige innsikter, 

noe vi gir mange eksempler på i denne utvidete utgaven av Apollon. Vi 

er stolte over å kunne presentere noen enestående bilder, tatt av foto-

graf Bjørn Aksel Bjerke på Naturhistorisk museum. Gjennom kamera-

linsen gir han oss umiddelbare inntrykk av fuglenes atferd, hvilke vakre, 

fascinerende og avanserte skapninger de er. 

Hvordan gikk det så med vår venn lomvien? Måkevakta kom og hentet 

den, sørget for legesjekk, mat og hvile i et par dager, før den ble fraktet 

ut på Hvalerøyene og sjøsatt. 

Om den ennå lever, vet ingen. 
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Ja, du kan laga di eiga blomstereng 
– Boka me har skrive, er ei kjærleikserklæring til 
blomsterengene i Noreg, fortel botanikar og uni-
versitetslektor Kristina Bjureke på Naturhistorisk 
museum. Ho er ein av seks forfattarar bak boka 
Norske blomsterenger. Forbilder, frøblandinger, 
etablering og skjøtsel.
   – Nokon trur at det berre er å spreia ut frø over 
ein etablert grasplen. Det er det ikkje. Forarbeid-
et er svært viktig for eit blomstrande resultat. 
Importerte frøblandingar går ikkje, sjølv om 
dei inneheld frø av artar om også finst i Noreg, 
understrekar Bjureke, som sidan 2007 har vore 
prosjektleiar for Nasjonal frøbank for trua, ville 
planteartar i Noreg. 

– Blomsterengene er ulike i ulike landsdelar. 
Skal du restaurera eller laga til ny eng, må du 
tenkja på kva engtype du skal ha som førebilete, 
understrekar ho. 
    Gjennom historia har slåttemarkene utvikla 
seg til levande genbankar. Dei siste 50 åra har 
dei likevel enda opp som ein av dei mest trua 
naturtypane våre. 
    – Dei ugjødsla slåttemarkene har forsvunne i 
raskt tempo, og konsekvensen er at mange art-
ar som lever der, blir stadig sjeldnare. Det gjeld 
like mykje planter, som insekt og andre organis-
mar, understrekar Kristina Bjureke, som i haust 
vart tildelt PLANTEARVEN-prisen for 2023.=

Det skriv Marianne Vedeler i boka Middelalder-
ens kjøkken som ho gav ut i haust. 
    – Her snakkar me kortreise matvarer og se-
songbaserte produkt. Konserveringsmetodar, 
som fermentering av fisk og langsam surdeigs-
heving gjer godt for kropp og tarmflora, under-
strekar professoren i arkeologi på Kulturhistorisk 
museum. 
   Blant dei mange oppskriftene ho serverer, er 
«En billig saus med løk og persille», basert på 
ei norrøn oppskrift frå ca. år 1300. Sausen er for 
‘enkle menneske', truleg i tydinga ‘folk med dår-
leg råd'. Og kven har ikkje det, også i våre dag-
ar? I den originale oppskrifta er det derfor ver-
ken smør eller pepar: «Man skal takæ cipul oc 
skræ sma sum ærtær, oc æm mikæt af pætærsili, 
oc giutæ tær up a soth oc latæ tær til fiartæ deld 
af ædik. Thessæ salsæ sæliæ mæn.»  
    I kokeboka frå 2023 er smøret likevel med: 
1 ss smør 
2 løk 
2 dl persille 
3 dl kraft av kjøtt eller grønnsaker 
0,5 ss epleeddik 
Pepper og salt etter smak

Maten i mellom- 
alderen er moderne  

Det mellomalderske 
kjøkkenet ber i seg 
nokre nøklar til det 
me tenkjer på som  
eit sunt og bere-
kraftig kosthald  
i dag.  
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Trening er beste medisin mot artrose  

FRÅ ÅR 1300: Kva med ein billig saus med løk og persille? 
Kanskje ikkje så dumt, i ei tid med høge matvareprisar.  

SLÅTTEMARKENE er ein av dei 
mest artsrike naturtypane vi har 
i Noreg. No er dei fleste borte. 
Biletet viser slått på Systusetra i 
Sollia i Østerdalen i 1920. 
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Tolvåringar 
har mykje 
meir hol 
Karies er ein vanleg 
tannsjukdom: Bakteriar i 
munnhòla lagar syre som 
løyser opp tannsubstan-
sen. I avhandlinga si ved 
Institutt for klinisk odonto-
logi viser Helene Borghild 
Sæthre at få barn har ka-
ries når dei er fem år. Men 
når dei er tolv år, har dob-
belt så mange sjukdom-
men. Barn som har karies 
i mjølketennene, held fram 
med å få karies i det unge, 
permanente tannsettet 
sitt.=
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Dei beste førebileta du kan ha, er dei gamle norske slåttemarkene. 

Trening er ein hjørnestein i behandlinga  
av pasientar med artrose.  
 
Difor er det viktig å kartleggja funksjon og fysisk 
aktivitetsnivå tidleg og med gode metodar, slår 
Kenth-Louis Hansen Joseph fast i avhandlinga si 
ved Institutt for helse og samfunn. Ressursane i 
helsevesenet tillèt ikkje tett oppfølging av trening 
for desse pasientane gjennom heile sjukdoms-
forløpet. Derfor er det heilt nødvendig å utvikla 
nye metodar for å kunna følgja opp denne store 
pasientgruppa. =
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Ørsmå partiklar frå kroppen sine eigne 
immunceller kan bli ein ny kandidat til 
immunterapi i framtida. 

Dei siste tiåra har immunterapi revolusjonert 
behandlinga av mange kreftformer. Likevel 
er det langt fram før fleirtalet av pasientane 
kan dra nytte av behandlinga – som stimuler- 
er pasienten sitt eige immunsystem til å få 
bukt med kreft. Nye angrepsmåtar trengst. 
    I doktorgradsarbeidet sitt har Miriam 
Aarsund Larsen undersøkt om små partiklar 

skilde ut frå immunforsvarets eigne drepar-
celler, kan ta kverken på kreftceller på ein 
målretta måte. 
    Det kan dei. Ei undergruppe av slike 
partiklar viser seg å vera fullpakka med 
maskineri nødvendig for å drepa kreftceller. 
Desse drapspartiklane er eineståande for 
dreparcellene. Larsen oppdaga at det finst 
små bitar av arvemateriale i partiklane som 
blir overførte til kreftcellene – og som der- 
etter kan programmera kreftcellene til å 
døy.=

Travle legar  
gir oftare  
antibiotika 
Norske legevaktlegar skriv ut 
meir antibiotika når det er travelt 
på vakt, viser studie. 
    Sjølv om luftvegsinfeksjonar 
som regel går over av seg sjølv 
utan behandling, gir legevakt-
legar antibiotika til éin av tre 
pasientar med slike plager. Det 
viser Bent Håkan Lindberg i stu-
dien sin ved Institutt for helse og 
samfunn.  
    Legevaktlegar får som regel 
betalt per pasient. Det opplever 
sjukepleiarane som eit press til 
å setja opp fleire til legetime enn 
det dei vurderer som forsvarleg 
ut frå medisinske kriterium. = 

Sjukdom kan 
føra til kollisjon 
I avhandlinga si ved Det medisin-
ske fakultetet har Jan Mario Bre-
en studert alle obduserte dødsfall 
etter kollisjonar i Søraust-Noreg 
mellom 2000 og 2014. 
    Sjukdom spelar truleg ofte ei 
sentral rolle når bilar kolliderer:  
Blant sjåførar over 55 år hadde  
70 prosent teikn på hjarte- og 
karsjukdom.= 

Dei har mindre 
D-vitamin  
i hjernen
Pasientar med Alzheimers sjuk-
dom har mindre D-vitamin i 
hjernevæska enn andre, viser 
Jelena Zugic Soares i avhand-
linga si på Det medisinske fakul-
tetet.=

Partiklar frå dreparceller 
kan kurera kreft  

Målet til onkologen Øyvind Bruland og 
kjernekjemikaren Roy Larsen var klart: Å 
utvikla ein medisin som drep kreftceller i 
skjelettet utan å skada friske beinmergs-
celler. Ved hjelp av isotopen radium 223 
laga dei medisinen Xofigo. Medisinen drep 
kreftceller ved hjelp av alfa-stråling. 
    Xofigo er eit beinsøkjande stoff. Etter 
ein intravenøs injeksjon styrer ei kraftig 
og målretta stråling dit kreftcellene veks, 
medan resten blir skilt ut av kroppen. 

Selt for 17 milliardar. I 2013 vart Xofigo 
godkjent som behandling for prostatakreft 
med spreiing til skjelettet. Like etter vart 
Algeta, selskapet til Bruland og Larsen, 
selt til tyske Bayer for svimlande 17,6 milli-
ardar kroner. Men Bayer ville behalda 
kompetansen og produksjonen i Noreg. 
Dermed kunne det norske industri- 
eventyret halda fram.=

Ein  
medisinsk 
braksuksess 
fyller ti år

Ein studie med over 500 000 norske ungdommar viser at sær-
leg jenter og yngre ungdom frå familiar med låg inntekt, har hatt 
etter måten store ulemper under og etter pandemien. Det kjem 
fram i ein artikkel i tidsskriftet Nature Mental Health, skriven av 
forskarane Michael Kozák, Anders Bakken og Tilmann von So-
est. Forskarane meiner derfor at tiltak bør setjast inn for å betra 
livssituasjonen til desse gruppene. Dei kjem òg med ei åtvaring.     
    – Det er viktig å merka seg at dette er ein tidleg indikasjon 
på moglege langvarige effektar av pandemien på ungdommars 
generelle trivsel.=

Omega 3 hem-
mar betennelse
Marine omega-3 feittsyrer 
har betennelsesdempande 
eigenskapar. Dei kan truleg 
bremsa aldringsprosessen.      
    I avhandlinga si har Wai Joe 
Chan ved Institutt for klinisk 
medisin undersøkt effekten av 
marine omega-3 feittsyrer på 
aldringsprosessen hos nyre-
transplanterte pasientar. Pasi-
entar som vart behandla med 
høgdose omega-3 feittsyrer i 
44 veker etter nyretransplanta-
sjon, hadde lågare nivå av  
nokre betennelsesframkall-
ande protein i blodprøver,  
samanlikna med dei som ikkje 
fekk behandlinga. = 

Toleransen 
veks  
Norsk ungdom med innvand-
rarbakgrunn er meir tolerante 
enn jamaldra i landet der for-
eldra kjem frå. Jo lenger famili-
en har budd i Noreg, jo større 
er aksepten for homoseksuali-
tet. Det viser Erika Braanen 
Sterri i avhandlinga si ved Insti-
tutt for sosiologi og samfunns-
geografi.= 
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Tusen tilfelle av matallergi 
kan førebyggjast kvart år 
  I doktorgradsarbeidet sitt 

gjorde Anine Lie ein test: 
Ei gruppe spedbarn fekk 
smaka mat som inneheld 
peanøtt, mjølk, kveite og 
egg fleire gonger i veka frå 
dei var tre til dei vart seks 
månader gamle. Då barna 
var tre år, hadde dei meir 
enn halvert risiko for allergi 
mot desse matvarene.=

Ungdom frå låginntektsfamiliar lid mest 
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GIR SEG IKKJE: No utviklar professor og gründer 
Øyvind Bruland nye medisinar til pasientar med 
spreiing til bukhola frå eggstokk- og tarmkreft.  

 
 

Dreparceller har 
truleg ein naturleg 
funksjon i våpen-
arsenalet til kroppen 
i kampen mot kreft. 

 
 

På ti år har eit norsk legemiddel be-
handla nesten hundre tusen pasientar 
i 52 land som har hatt prostatakreft 
med spreiing. 

TIL HEILE VERDA: 
Produksjonen av 
Xofigo går også 
i dag føre seg på 
Institutt for energi-
teknikk på Kjeller 
ved Lillestrøm. 

 
 

IKKJE SLUTT: Forverringa i generell trivsel heldt fram etter at restriksjonane  
i koronatida vart oppheva. 
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Naturavtalen

•	FNs	naturavtale	ble	
vedtatt	i	Montreal	i	
Canada	19.	desember	
2022.

•	196	land	sluttet	seg	
til	avtalen.	USA	er	det	
eneste	landet	i	FN	som	
ikke	er	med.

•	Målet	er	å	stoppe	og	
reversere	tapet	av	natur	
og	økosystemer.	

•	Avtalen	setter	globale	
mål	for	å	bevare	naturen:		

•	30	prosent	av	verdens	
land	og	hav	skal	vernes,	
eller	ha	en	form	for	
bevaring	innen	2030.	

•	Regjerningen	har	
varslet	en	nasjonal	
handlingsplan	for	natur-
mangfold	i	2024.	

Tekst: Trine Nickelsen

Aldri før har verden satt seg så høye mål om  
 naturvern som nå. Og kanskje aldri før har 

verden gitt seg selv så kort tid på å greie det: Ikke 
bare skal vi verne 30 prosent av naturen på land  
og til havs innen 2030 – vi skal også restaurere  
30 prosent av naturen og økosystemene som er 
skadet og ødelagt. 

– Naturavtalen setter de planlagte arealinngrep-
ene her til lands i et ganske spesielt lys, som de nye 
motorveiene, den fortsatte hyttebyggingen, planene 
om gruvedumping i fjorder og uttak av mineraler 
fra havbunnen, sier professor Dag O. Hessen. 

Han er leder for Senter for biokjemi i Antropo-
cen på Universitetet i Oslo – som jobber tverrfaglig 
med temaer fra mikrobielle prosesser til karbon-
syklus og klimatiske tilbakekoblinger.

Norge – en pådriver. Naturavtalen ble vedtatt i 
Montreal i Canada for snart et år siden. Den norske 
klima- og miljøministeren, som den gang het 
Espen Barth Eide, ivret for en tøff avtale og fikk 
verden med seg. Men i Norge er fremdeles bare en 
liten del av de mest sårbare og artsrike naturtypene  
vernet, som produktiv lavlandsskog, myrer, elve-
deltaer og artsrikt kulturlandskap. Og bare en 
forsvinnende liten del av hav- og kystområdene, 
inkludert sårbare korallrev og tareskoger.

Viktig med høye mål. Likevel mener den aner-
kjente biologen at vi bør juble for naturavtalen. 
Den setter standarden, forteller oss hva vi er nødt 
til å gjøre. 

– Det er viktig å sette seg mål – selv om de er 
overambisiøse. Landets myndigheter har signert 
avtalen, de er nødt til å forholde seg til den og må 

regne med å bli konfrontert med det, dersom de 
ikke leverer, sier Hessen, og viser til Parisavtalen.

– Det er stor enighet om ikke å oppgi 1,5- 
graders-målet – selv om de fleste nå mener det er 
nær umulig å nå, meg selv inkludert. 

Kan ta tusen år. Han minner om at naturrestau-
rering tar tid, og viser blant annet til et spesielt 
rikt levested under havet. 

– Et korallrev er et sårbart økosystem, og når  
det først er ødelagt blant annet som følge av bunn- 
tråling, kan det bruke hundrevis, for ikke å si tusen- 
vis av år på å bygge seg opp igjen. Tilsvarende tar 
det mange hundre år å få tilbake noe som minner 
om urskog når den først er skadet av hogst. For 
flere naturtyper må vi være tålmodige og aksept-
ere at det tar mye lengre tid enn seks år, erkjenner 
han.  

Hessen forteller at det å tilbakeføre drenerte 
områder til myr, som nå gjøres flere steder, ikke 
behøver å ta like lang tid. – Selve restaurerings-
tiltaket kan gå fort, men så tar det selvsagt også  
tid før myra blir seg selv igjen. 

Alle typer natur. Et viktig poeng i naturavtalen 
er at vernet skal være representativt. Det betyr at 
land ikke kan oppfylle forpliktelsene sine ved bare 
å verne én eller to naturtyper. 

– Meningen er å verne og restaurere natur som 
er representativ for hele landet. Og spesielt bør vi 
gjøre det for naturen vi har mistet mest av, nemlig 
våtmarker og deltaområder, som er helt avgjørende 
for fugleliv og fugletrekk, poengterer Hessen. 
     Vern av skog er også svært viktig. I Norge lever 
de fleste sårbare og truete artene nettopp i skogen. 

menterer for at vernet vi har gjort, representerer 
en viktig naturtype – om vi bare løfter blikket og 
ser globalt på det. 
      Hessen er ikke enig. Det er riktig at fjellnaturen 
er ‘typisk norsk’, men det største mangfoldet fin-
ner vi i produktive lavlandsområder. Disse er mest 
påvirket og truet av inngrep – og trenger vern. 

Han mener å se en politisk dreining: 
– Da naturavtalen var på plass i desember i fjor, 

kom en litt sleivete kommentar fra en politiker: 
For Norge blir dette lett, for vi kan jo ta med Sval-
bard, Jan Mayen og Bjørnøya, og vips er vi oppe i 
27 prosent vern allerede. Da lo folk litt hånlig. Men 
nå kan det se ut som tanken har festet seg i bred-
ere politiske lag. 

Hessen tror mange politikere rett og slett inn-
ser at det å verne 30 prosent av fastlands-Norge 
innen 2030, er ekstremt vanskelig å få til. 

– Den eneste måten å komme ut av dette på 
med æren i behold, er å inkludere øygruppene i 
nord. Men da gjør vi det utrolig lett for oss selv. Da 
ryker også representativiteten, og kanskje presset 
for å redde naturtypene vi er i ferd med å miste. 
Det er mye som er uavklart, mener han. 

Men nå er de siste gamle og artsrike naturskogene 
våre i ferd med å forsvinne. Likevel fortsetter flate-
hogsten – selv i disse skogene.  

– Det er et prekært behov for å redde dem. 
Mange innser alvoret. Norske skogeiere står i kø 
for å få vernet skog, mot å bli kompensert. Norge 
bevilger milliarder for å redde regnskog på andre 
kontinenter, noe vi kan være stolte av. Men regjer-
ingen kutter samtidig midlene til vern av skog i 
vårt eget land med mer enn 170 millioner kroner 
på neste års budsjett, beklager Hessen.

Han mener det ikke er gitt at vi skal verne nøy-
aktig 30 prosent av all norsk skog. 

– Ambisjonen bør i det minste være 10 prosent 
av den mest verdifulle skogen. Da kan vi trolig  
hindre at arter forsvinner. Men selv det målet er  
vi langt unna å nå.

 
Med æren i behold. I dag er 17,6 prosent av 
are-alet på det norske fastlandet vernet, ifølge tall 
fra 2022. Det aller meste av dette er høyfjell og 
uansett lite truet av nedbygging. Arealet som er 
vernet, er dermed ikke representativt for alle typer 
natur i landet. 
      – Noen viser til at Norge er et fjelland og argu-

«Natur-
avtalen setter 
de planlagte  
arealinngrep-
ene i et gan-
ske spesielt 
lys – motor-
veiene, hytte-
byggingen, 
gruvedump-
ingen.»

En tredjedel av den  
ødelagte naturen skal 
repareres på seks år 

Naturavtalen krever:

Vi har drøyt seks år på oss til å restaurere 30 prosent av  
naturen som er ødelagt, ifølge FNs naturavtale. – Et helt  
utopisk mål med dagens innsats, sier Dag O. Hessen.

NORGE NESTEN I MÅL: – Mange politikere innser at  
å verne 30 prosent av naturen i fastlands-Norge, er 
ekstremt vanskelig å få til. En lettvint måte å komme ut av 
det på med æren i behold, er å inkludere Svalbard, Bjørn-
øya og Jan Mayen i regnestykket, frykter Dag O. Hessen.

FO
TO

: O
LA

 S
Æ

TH
E

R



10 11

4/2023

BIOVITENSKAP • Tap av natur STATSVITENSKAP • Russland

Tekst: Morten S. Smedsrud

Øst er øst og vest er vest, og aldri skal de to 
møtes», skrev den britiske forfatteren og  

nobelprisvinneren Rudyard Kipling i «Balladen 
om øst og vest».

– Det er en utbredt oppfatning i Russland at 
Vesten er dobbeltmoralsk. De vestlige landene, 
ledet an av USA, har ifølge russerne én standard 
for seg selv og en annen når de vurderer handling-
ene til andre stater, sier forsker Kristian Lundby 
Gjerde.

Han har skrevet doktoravhandlingen «Russia, 
‘double standards’, and the contestation of equiva-
lence 2000–2019» på Institutt for statsvitenskap 
ved Universitetet i Oslo.  

– Det fins helt klart en oppfatning i Russland 
om at Vesten er blind for sine egne feil. Dette fin-
ner vi ikke bare blant politikere og elite. Jeg merk-
er det også tydelig når jeg snakker med vanlige 
russere, forteller Gjerde, som til daglig er forsker 
ved Norsk utenrikspolitisk institutt (Nupi).

Oppfatningen om vestlig dobbeltmoral er blitt 
retorisk allmenngjort.

– Slike forestillinger kan være så allmenne i et 
samfunn at de ikke engang blir sett på som fore-
stillinger, men blir tatt helt for gitt. 

911 ganger dobbeltmoral. Mange har merket 
seg at russiske politikere peker på Vestens dobbelt-
moral så ofte de kan. 

Det skjedde da NATO bombet Serbia på slutten 
av 1990-tallet og da en USA-ledet koalisjon invad-
erte Afghanistan etter 11. september 2001. Hva er 
forskjellen på Kosovo og Sør-Ossetia, spurte russ-
erne? Hvorfor skille mellom al-Qaida-angrep mot 
USA og tsjetsjenske terrorangrep i Russland?

Men ingen har før gjort en så grundig undersøk- 
else av hyppigheten av påstandene om dobbelt-
moral som Kristian Lundby Gjerde. 

Forskeren har undersøkt alle offisielle uttalelser 
fra Kreml og fra det russiske utenriksdepartement- 
et – Ministerstvo inostrannykh del (MID) – fra 
tusenårsskiftet til 2019. 

– Jeg finner begrepet dobbeltmoral – eller mer 
presist dobbeltstandard, dvojnye standarty, som 
de sier på russisk – 127 ganger i Kremls dokument-
er og hele 784 ganger hos utenriksdepartementet.

Det kunne se ut som hypotesen var bekreftet: 
Russiske styresmakter er over gjennomsnittet 
opptatt av dobbeltmoral, og da særlig i beskriv-
elsene av Vesten.

– Men kunne jeg egentlig slå det fast? spurte 

Den russiske regjeringen og utenriks-
departementet bruker begrepet dobbelt-
moral 25 ganger så ofte som normalt.

Viser Kremls fokus på  
Vestens ‘dobbeltmoral’ 

PRESIDENT PÅ PRESIDENT: Forholdet mellom Russland 
og Vesten er gradvis forverret i Putins regjeringstid. – I den 
tidlige Putin-perioden het det offisielt fra Russland at uenig-
heter med Vesten var en «arv fra den kalde krigen» som de 
to blokkene kunne «jobbe seg ut av sammen». Det er det 
slutt på, sier forsker Kristian Lundby Gjerde. 
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Staten må på banen. Norge har signert en inter-
nasjonal avtale i Montreal – men hvem følger opp 
på bakken her hjemme? Mye av forvaltningsmyn-
digheten ligger lokalt. 

– Det viser seg ofte å være i naturens disfavør, 
erkjenner Hessen. 

Han viser til at arealendringer er den største 
trusselen mot naturmangfold. Solberg-regjeringen 
bidro til å svekke naturens interesser. I 2013 ble 
Klima- og miljødepartementet fratatt hoved- 
ansvaret for norsk arealforvaltning. Kommunal- 
og moderniseringsdepartementet overtok. Der-
etter fikk statsforvalterne beskjed om å avgrense 
bruken av innvendinger mot utbygging og vekt-
legge lokaldemokratiet sterkere. 

– At lokalpolitikere vil sikre næringsinntekter 
og arbeidsplasser er forståelig, men nettopp dette 
bidrar til den bit for bit-nedbyggingen av naturen 
vi nå ser. Det er viktig med noen nasjonale, over-
ordnete føringer og langsiktig politikk, mener han. 

Hessen etterlyser en samlet strategi og en sam-
let overvåking. 

– Det krever at vi går gjennom planene som 
finnes for nedbygging, og revurderer disse i lys av 
naturavtalen, men også i lys av den stadig økende 
kunnskapen om økosystemenes betydning, blant 
annet for karbonlagring, flomdemping, vannrens-
ing og pollinering, og også for mental helse og 
trivsel. Staten må kreve at hver kommune setter 
konkrete og forpliktende mål for å stanse tapet av 
naturmangfold. Og samtidig bør staten være villig 
til å støtte med økonomiske kompensasjonsord-
ninger. 

Ny tankegang. Biologen mener det er spesielt 
viktig å tenke langsiktig. Den som bygger ned natur, 
høster gevinsten med det samme. Men så er det 
ikke mer å hente. Om naturen derimot får ligge i 
fred, gir den varige gevinster. 

– Det som naturen representerer av verdier, 
også økonomiske, er kanskje ikke så stort år for år. 
Men den kumulative verdien er derimot enorm. 

For å få til endring kreves endringer i holdnin-
ger og tankesett. Til grunn for det hele, påpeker 
Dag O. Hessen, må det ligge en erkjennelse av 
at naturen har en egenverdi uavhengig av oss 
mennesker. At stadig flere norske kommuner nå 
innfører arealnøytralitet som prinsipp, altså null 
netto tap av natur, mener han gir en viss grunn til 
optimisme. 

– Det viser at erkjennelsen av hvilken verdi 
naturen har, kanskje ikke er så langt unna, tror 
han. – Før eller siden må nedbyggingen stoppe. Da 
kan vi like godt stoppe nå, mens vi fremdeles har 
verdifull natur igjen i landet vårt.=
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Gjerde seg. Han trengte et referansepunkt.  
– Jeg ønsket å sammenlikne bruken av «dob-

beltmoral» i offisielle uttalelser med hvor ofte det 
forekommer i vanlig språkbruk. 

Som en stedfortreder for normal språkbruk 
brukte han arkivet til riksavisen Kommersant i 
perioden mellom 2004 og 2018. 

Etter å ha søkt gjennom 283 000 avisartikler og 
sammenliknet hyppigheten av begrepet dobbelt-
moral der med uttalelser fra utenriksdepartemen-
tet, kom han til et tydelig resultat.  

– Resultatet var slående. Utenriksdepartement-
et omtalte dobbeltmoral 24,9 ganger oftere enn det 
forekommer i vanlig språkbruk.

Skal like tilfeller behandles likt? Likhetsprin-
sippet er sentralt i jussen, og derfor i folkeretten. 
Kort fortalt innebærer prinsippet at like tilfeller 
skal behandles likt. Når russerne roper opp om 
dobbeltmoral, er det fordi de mener at Vesten for-
dømmer russiske handlinger internasjonalt, før de 
snur seg rundt og gjør det samme selv. 

 Kroneksempelet er da NATO i mars 1999 bom-
bet en rekke mål i Serbia uten et klart FN-mandat. 
Serbiske styrker svarte med å intensivere angrep-
ene mot sivile kosovoalbanere. Over én million 
kosovoalbanere ble drevet på flukt til grenseom-
rådene mot Makedonia, Albania og Montenegro.

 Ifølge Russland var intervensjonen på Balkan 
et tydelig brudd på folkeretten.

– Vesten forsøkte å omgå spørsmålet ved å hev-
de at Kosovo var et unikt tilfelle. Russland avfeide 
dette som et uakseptabelt resultat av dobbeltmoral 
og selektivitet. 

Men Kosovo innebar ikke bare ulemper for 
Russland. Noen år senere spilte de ut sitt trumf-
kort. 

– Da Russland invaderte Georgia i august 
2008, og anerkjente Sør-Ossetia og Abkhasia som 
uavhengige stater, viste de stadig til «Kosovo-
presedensen» og etterliknet bevisst retorikken til 
NATO under Kosovo-krigen i 1999. 

Den danske forskeren Christian Axboe Nielsen 
konkluderte i 2009 med at «til tross for mange 
likheter i de tre sakene, var Russlands bruk av 
Kosovo-presedensen kald og instrumentell.»

Ingen er fri for fordommer. I diskusjonen om 
Kosovo og Sør-Ossetia er det et spørsmål om 
det NATO gjorde og det russerne gjorde, er «det 
samme».

– Dette er et springende punkt. Diskusjoner i 
internasjonal politikk handler ofte om hvorvidt 
ulike handlinger egentlig er like – ekvivalente –  

eller tvert om, av ulike 
grunner, vesensforskjell-
ige, sier Kristian Lundby 
Gjerde, som understreker 
at han ikke går inn i  
debatten om forskjellene 
og likhetene mellom ulike 
konflikter. 

– Jeg forsøker å ta et 
skritt til siden og heller se 
på hvordan diskusjonene 
om likhet og dobbeltmo-
ral spiller seg ut og hvilke 
konsekvenser de har.

Til det låner han 
erkjennelser fra fagfelt 
fjernt fra sitt eget. 

– Vi vet fra psykologi-
en at det ikke fins noe 
tabula rasa, eller ube-
skrevet blad. Enhvers perspektiv blir rettledet av 
etablerte forestillinger og tidligere erfaring. 

Gjerde viser til at vi alle kan bli rammet av ‘con-
firmation bias’ – en ubevisst tendens til å finne 
og tolke informasjon på en måte som understøtter 
hva vi tror og mener fra før. 

Vestlige ledere kan også være påvirket av slik 
bias. 

– For eksempel er amerikanske lederes vurder-
inger påvirket av hvordan utenriks- og geopolitikk- 
en ser ut fra deres ståsted. Dette gjelder jo i bunn 
og grunn oss alle. Det er vanskelig å skjønne hvor-
for noe som virker helt opplagt for oss, ser veldig 
annerledes ut for andre. 

 Dette betyr ikke at internasjonal politikk ikke 
er full av strategisk retorikk og ulike former for 
propaganda. Men det er verdt å dvele ved at tilsyne- 
latende banal propaganda ofte har flere nivåer.

– Et eksempel som er lett å oppfatte som ren 
trolling, er når Russland og Belarus har kritisert 
amerikansk overvåking og manglende respekt for 
personvern. Det framstår mildt sagt lite troverdig 
når det kommer fra to land som driver utstrakt 
overvåking selv. 

Samtidig får Russland fram et budskap om at 
USA mangler den nødvendige moralske autoritet 
til å kritisere andre land.

– Her kan nok Russland finne klangbunn i 
mange land, særlig utenfor Vesten. 

En ny dreining: Ukraina. Det er en elefant i rom-
met her: Ukraina. 

Etter annekteringen av Krym i mars 2014 
svarte Vladimir Putin slik på kritikk fra Vesten: 

«De sier at vi bryter folkeretten. For det første er 
det en god ting at de i det minste husker at det fin-
nes noe slikt som internasjonale lover – bedre sent 
enn aldri.»

Til og med annekteringen av Krym i 2014 kan 
vi argumentere for at det var «business av usual». 
Russland legitimerte i stor grad egne folkeretts-
brudd med vestlig presedens. 

– Med fullskalainvasjonen i februar i fjor ble 
denne legitimeringsoppgaven vesentlig vanskelig-
ere for Russland. De har begrunnet den på ulike 
måter, men i bunnen for dem alle ligger oppfatning-
en av Vesten som grunnleggende kynisk. Det kan 
vi se som bakteppet for den voldsomme og tidvis 
nesten uforståelige, russiske propagandaen.

Russerne har strammet til beskyldningene mot 
Vesten, kanskje for å legitimere sin egen eskalering 
av konflikten.

– De kaller USA for «løgnens imperium» – noe 
som kan framstå som en absurditet når man ser 
på Putins egne løgner. Men igjen kan vi huske at 
det bygger på flere tiår med oppfatninger av vestlig 
dobbeltmoral. 

Ukrainerne framstilles på sin side som nazister 
støttet av USA.

– Denne retorikken viser problemene med å 
legitimere en brutal angrepskrig. Derfor prøver 
Russland å koble denne krigen til minnene fra  
andre verdenskrig, da Sovjetunionen spilte en av-
gjørende rolle i å bekjempe nazismen. Samtidig  
knytter anklagene om vestlig samarbeid med 
ukrainske nazister seg nettopp til denne veletab-
lerte forestillingen om vestlig kynisme og dobbelt-
moral.

Spiller på den internasjonale scenen. Når 
Russland og Vesten diskuterer likhet og dobbelt-
moral, er det liten grunn til å tro at partene har 
som mål å bli enige.

Begrepet ‘den internasjonale scenen’ er noe 
slitt, men her er det treffende.

– Publikum er et annet sted. I tillegg til hjem-
me, er de for Russlands del ofte i den tredje verd-
en, eller det som i dag kalles det globale sør. 

I møtet med det globale sør har russerne effek-
tive, retoriske virkemidler å lene seg på. 

– Der snakker de om vestlig kolonialisme. Det 
er mange steder der påstander om vestlig dobbelt-
moral ikke automatisk sees på som kun et retorisk 
virkemiddel. 

Det er også en kamp om tolkningen av Russ-
lands krig mot Ukraina. 

 – Jo mer de kan framstille krigen i Ukraina 
som kun en regional konflikt, desto lettere er det 

å fortsette som før og unngå å bli fordømt i andre 
deler av verden. Det er en del av en global makt-
kamp.

Russland har lyktes i å få en del afrikanske 
land til å stemme sammen med seg i FN mot for-
dømmelse av krigen. Vel så viktig er det at Brasil, 
India, Kina og Sør-Afrika – de øvrige såkalte 
BRICS-landene – stemmer blankt.

– Russland forteller BRICS at de er bundet 
sammen i felles motstand mot Vesten og kamp mot 
Vestens misbruk av egne regler. 

Like etter invasjonen av Ukraina kunne vi høre 
at sanksjonene og fordømmelsen har gjort Putin 
alene og isolert. 

– Slike oppfatninger bygger opp under Russ-
lands bilde av Vesten. Det sees på som arrogant 
når Vesten omtaler seg selv som det internasjonale 
samfunnet, som om de representerer hele verden.

Det kan være problematisk for de vestlige land-
ene hvis russerne lykkes med stemplingene sine. 

– Én ting er at Russland ser på Vesten som dob-
beltmoralsk. Det er en utfordring hvis oppfatning-
en deles av mange andre land. 

Jo flere som støtter dem, eller ikke fordømmer 
dem, desto mer kan Russland kjekke seg overfor 
vestlige land.

– De sier de står sammen med flertallet av land-
ene på jorda – at de er på rett side av historien.

Negativ utvikling siden 2000. Ved starten av 
perioden Kristian Lundby Gjerde analyserer i dok-
torgraden, hadde Vladimir Putin nettopp blitt pre-
sident i et forholdsvis nydemokratisert Russland. 
24 år senere er han kanskje verdens mest forhatte 
mann. 

Kildene viser en gradvis forverring av forholdet 
mellom Russland og Vesten i Putins regjeringstid. 

 – I den tidlige Putin-perioden het det offisielt 
fra Russland at uenigheter med Vesten var en «arv 
fra den kalde krigen» som de to blokkene kunne 
«jobbe seg ut av sammen».

Ideer om samarbeid, at øst og vest kan møtes, 
er det helt slutt på.

– Moskva hevder at samarbeid med Vesten 
krever en radikal kursendring vestfra. Russland 
har i århundrer vært opptatt av å bli akseptert 
som en likeverdig stormakt. Hvis man vil være en 
likeverdig stormakt, kan man ikke akseptere å bli 
behandlet annerledes enn andre. 

Russiske ledere har over tid blitt mer og mer 
skuffet og desillusjonerte. 

– Landet er mer fiendtlig innstilt til Vesten enn 
på lenge.=

KRONEKSEMPLET: Russ-
lands favoritteksempel på 
‘vestlig dobbeltmoral’ er at 
NATO i 1999 bombet en rek-
ke mål i Serbia uten et klart 
FN-mandat. Ifølge russerne 
er det ingen vesensforskjell 
mellom Vestens støtte til 
Kosovo og Russlands inn-
gripen i Sør-Ossetia.  
Landsbyen Gorozhubi ble 
angrepet av amerikanske 
B-B2 bombefly 6. juni 1999. 

TROLLING: – Et eksempel 
som er lett å oppfatte som 
ren trolling, er når Russland 
og Belarus har kritisert  
amerikansk overvåking 
og manglende respekt for 
personvern. Det framstår 
mildt sagt lite troverdig når 
det kommer fra to land som 
driver utstrakt overvåking 
selv, sier Kristian Lundby 
Gjerde. 

– Russland 
har i århund-
rer vært opp-
tatt av å bli 
akseptert som 
en likeverdig 
stormakt.
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NEVROBIOLOGI • Barns lek

tilsynelatende uten mål og mening. I dag er leken 
i stor grad flyttet fra gata, lekeplassen, løkka, sko-
gen – og inn i pedagogiske institusjoner og til are-
naer der voksne styrer aktiviteten. I 2015 lekte 41 
prosent av barna mellom seks og tolv år ute daglig. 
I 2022 er antallet sunket til 18 prosent, ifølge en ny 
undersøkelse. I Oslo er utearealet per barn  
i barnehage og skole blitt betydelig mindre, og 
gummiasfalt dekker mer og mer av utearealer på 
skoler og i barnehager landet over. 

– Men er det så farlig? 
– Ja, sier professor i nevrobiologi, Per Brodal 

og spesialist i barne- og ungdomspsykiatri,  
Charlotte Lunde. 

– At barna i stor grad er fratatt muligheten til å 
leke fritt og ut fra egen motivasjon, kan være noe 
av grunnen til at mange elever nå har aversjon mot 
å gå på skolen, og stadig flere barn og unge rapport-
erer om psykiske plager.

Sammen har de to skrevet boka: Lek og læring 
i et nevroperspektiv, der de presenterer sammen-
henger mellom lek og læring – fra nervecellene i 
barnets hjerne til den synlige atferden barnet har. 

Indre driv. Forfatterne er opptatt av det biologiske 
grunnlaget for leken. Noen typer atferd er så viktig 
for oss, at evolusjonen ikke har ‘tatt sjansen på’ 
å overlate til fornuften å ta de beste beslutninger, 
eller gjort den livsviktige atferden avhengig av  
instruksjon og læring fra andre. 

– Ta det å spise og drikke. Om denne aktiviteten 
skulle komme først etter rasjonelle overveielser, 
ville vi ha sultet og tørstet i hjel for lengst. Tilsvar-
ende med forplantning; det ble få barn om sex var 
en rent intellektuell affære. Disse aktivitetene be-
lønnes med glede.

Flere peker nå på at leken er i samme kategori, 
noen kaller den instinktiv. Vi trenger ikke å ha sett 
mange barn i aktivitet, påpeker Per Brodal, for å 
forstå at det å leke fritt, er den aktiviteten barna 
aller helst ville valgt dersom de fikk velge. Leken 
belønnes med opplevelse av glede.

– Lek foregår ikke bare når barn er trygge, 
mette og har det godt. Vi vet at barn lekte under 
de grusomste forhold i konsentrasjonsleirer under 
krigen. I dag kan vi tenke oss at ukrainske barn 
leker i ruinene etter russisk bombing. 

Også dyr leker. Charlotte Lunde forteller at tro-
lig alle pattedyr har en indre, biologisk driv til å 
leke. Også enkelte fisker har aktivitet som minner 
om lek, ja til og med bier ser ut til å leke. 

– Noen dyr leker selv om det øker risikoen for at 
de blir spist av andre dyr. Det må bety at leken har 
en sentral funksjon. 

Lunde viser til den lille, afrikanske villhunden, 
en av verdens mest effektive jegere. De opererer i 
svære flokker og greier å legge ned store byttedyr. 

– Under jakten snakker de sammen ved hjelp av 
signaler. For å få nok tid til å leke, og dermed lære 
det avanserte jaktspråket, har villhunden utsatt 
pubertet. Leken har gitt villhunden et evolusjo-
nært fortrinn. 

Barnepsykiateren påpeker at barn utdanner seg 
selv gjennom leken. 

– Barnets prosjekt er å skape mening og forut-
sigbarhet i en overveldende, kompleks verden. Det 
gjør de best gjennom å leke. Leken er så grunnlegg-
ende viktig for mennesket, at evolusjonen ikke har 
overlatt den til tilfeldigheter. 

Hva skjer i hjernen? Brodal viser til at det intui-
tive drivet til å leke må ha et grunnlag i hjernen. 
Hjernen vår består av hundre milliarder nerve-
celler som kommuniserer med hverandre gjennom 
synapser, kontaktpunkter. 

– Synapsen er et viktig sted. Der frigjøres sig-
nalstoffer fra den ene nervecellen som påvirker 
aktiviteten til den andre. Når slike kontaktsteder 
mellom cellene blir brukt, kan de bli varig endret 
slik at kontakten blir sterkere eller svakere. Det 
skjer ved læring, påpeker han.

Store nettverk. I hjernen vår er det utallige nett-
verk. Uansett hva vi holder på med, er mange nett-
verk i hjernen aktive samtidig. Ett av dem er det 
som kalles eksekutivnettverket, eller handlings-
nettverket. Dette nettverket trengs når vi ikke kan 
gå på autopilot, når vi er nødt til å tenke oss om og 
konsentrere oss for å forstå og huske ny informa-
sjon, når vi må skifte fokus og regulere atferden 
vår – altså helt grunnleggende ting for å fungere 
som menneske. 

Forventningene er ofte for høye til hvor godt Tekst: Trine Nickelsen

Leken er avgjørende for barns 
utvikling og mentale helse 

Evolusjonen 'oppfant' leken:

Å leke er en helt grunnleggende måte for 
mennesker å lære seg å leve i verden på. 

Det bekrefter hjerneforskningen.

Noe har skjedd, og det har skjedd fort. Tiden  
 norske barn har til å utfolde seg i fri, fysisk 

lek, er blitt kraftig redusert, særlig de siste femten-
tjue årene. På de fleste skoler er leken nå helt borte 
fra fem-seksåringens timeplan. 

Ingen lek på løkka. Vi husker vår egen barndom, 
den endeløse leken ute, unna voksnes kontroll, 

UT MED LEKEN: Seksårsreformen og Kunnskapsløftet er-
stattet lek med teoretisk undervisning. I dag har en tiåring 
hatt to år mer undervisning, målt i timer, enn foreldrene 
hadde på samme alder. Tidligere utdanningsminister Kristin 
Clemet var en pådriver for skolereformen Kunnskapsløftet.

FRI LEK: Tiden mange barn 
i dag har til å leke uten at 
voksne organiserer eller 
kontrollerer dem, er drastisk 
redusert. Forskere advarer 
mot utviklingen. Her leker 
barn i Manchester i 1965.
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Hva er lek?

•	Lek	er	en	kompleks	
aktivitet	uten	en	helt	klar	
definisjon.	

•	Charlotte	Lunde	og	 
Per	Brodal	peker	på	noen	
viktige	trekk:	

•	Lek,	både	hos	dyr	og	
mennesker,	er	egen- 
motivert.	En	går	frivillig	
inn	i	leken,	og	frivillig	ut.	

•	De	som	leker	(barna),	
styrer	og	kontrollerer	
leken	selv.	

•	‘Voksenstyrt	lek’	er	
derfor	ikke	lek.

•	Såkalt	‘lekbasert	
læring’	er	heller	ikke	lek.

•	Leken	oppstår	spon-
tant.	Den	er	ofte	utforsk-
ende	og	gjentar	seg.	

•	Og	den	har	ofte	glede	
knyttet	til	seg.	

•	Leken	er	tilsynelatende	
formålsløs	når	den	skjer,	
men	har	betydning	for	
framtidig	trivsel	og	helse	
–	og	overlevelse:	

•	Den	er	viktig	for	å	
utvikle	indre	motivasjon,	
lære	seg	å	ta	beslutning-
er,	løse	problemer,	utøve	
selvkontroll	og	følge	
regler,	regulere	følelser,	
etablere	vennskap	og	
komme	overens	med	
andre.	

disse eksekutivfunksjonene er utviklet hos eleven.
– På skolen må barnet forstå hvilke regler som 

gjelder, det må undertrykke tilbøyeligheten sin til 
å handle på impuls – til ikke å snakke uten å rekke 
opp hånda. En fem-seksåring som nettopp har 
begynt på skolen, påpeker Brodal, må ha langt nok 
oppmerksomhetsspenn til å ta inn og lagre informa- 
sjon i arbeidshukommelsen. 

Læring på cellenivå. Når barn lærer blir det 
både flere synapser og synapsene blir større, sånn 
at påvirkningen blir kraftigere. Det er grunnlaget 
i hjernen for at barnet lærer en ny ferdighet og 
tilegner seg ny kunnskap. Det skjer mange steder 
i hjernen. 

Betingelse for læring er altså at en hjernecelle 
virker på en annen. Nervecellen kommer med 
spesifikk informasjon, som kan være det læreren 
formidler: et nytt begrep, en måte å legge sammen 
tall på, en setning på engelsk. 

Ingenting fester seg. – Men, understreker 
hjerneforskeren, det er ikke nok med signaltrafikk 
mellom nervecellene for at læring faktisk skal skje. 
Nervecellen som påvirkes fra andre nerveceller, 
må også være mottakelig for endring. 

Både foreldre og lærere har erfart det: Du synes 
du hadde en god dialog med barnet, du oppfattet at 
‘budskapet’ ble tatt imot og forstått. Men etterpå 
innser du at barnet ikke husker noen ting. 

En dusj dopamin. Hva er det da som skjer, eller 
rettere sagt – ikke skjer? Forskerne studerer nerve-
cellene for å finne svar. 

– Vi ser det i dyreforsøk – forskerne kan pøse 
på med informasjon til nervecellen. Da blir det 
masse aktivitet i synapsen. Allikevel oppfører 
nervecellen seg som om ingenting har skjedd, det 
oppstår verken sterkere eller svakere signaler på 
informasjonen som kom. Hvorfor ikke? 

Det skal nemlig mer til. To ulike påvirkninger 
må treffe en nervecelle samtidig for at den skal 
‘huske’ – det vil si at den synaptiske påvirkningen 
av nervecellen blir varig endret. 

Hvorfor er det slik? Barnets hjerne mottar hele 
tiden ekstreme mengder informasjon. Det som kal-
les hjernens viktighetsnettverk, analyserer alt som 
skjer og siler informasjonen – også det som skjer 
i klasserommet: «Er dette viktig – ikke for noen 
andre, men for meg? Har det læreren sier, noe med 
mitt liv å gjøre?» Hvis ja – da kommer det signal 
fra viktighetsnettverket, kanskje en liten dusj med 
dopamin. Dette er uhyre komplekse, biologiske 
mekanismer, medgir Brodal, en lang rekke stoffer 
involvert. Men det har altså effekt. Nå skjer det noe 

i synapsen, slik at den reagerer kraftigere neste 
gang.  

Må gi mening. Først når det som skjer i klasse-
rommet oppleves som meningsfullt, er barnet vil-
lig til å ta i bruk hjernens handlingsnettverk. 

– Det krever nemlig at barnet anstrenger seg. 
Ja, for det koster noe å ta inn det læreren sier,  
forstå regler og regulere følelser og handlinger, 
minner hjerneforskeren om.  

Utvikling av hjernenettverkene drives av men-
ingsfull bruk. Lunde synes det er interessant å 
merke seg at norske elever ble betydelig bedre i 
engelsk under pandemien. Det viser resultater fra 
nasjonale prøver. 

– Barna har sittet isolert og gamet, og hatt sterk 
motivasjon for å lære språket. Belønningen var å 
kunne kommunisere med barn i andre land. 

Kollegene viser til at tre av fire elever rapporter-
er at de kjeder seg på skolen. Skolen kjennes ikke 
relevant for dem. – At vi ikke greier å ta vare på 
barns naturlige lærelyst utover i skoleløpet, er et 
samfunnsproblem.

Hva er viktig for barnet? Lunde og Brodal men-
er det er viktig å være ydmyk i møte med en elev, 
innse at det ikke er mulig å motivere barnet, bare 
hjelpe henne til å finne fram til sin egen motiva-
sjon. 

– Det krever nysgjerrighet: Hva driver dette 
barnet? Hva bryr hun seg om, hvilke mål og drøm-
mer har hun? Først da har vi sjansen til å aktivere 
barnets viktighetsnettverk. 

Leken har noe å gi et barn som har vansker med 
å tilpasse seg kravene i klasserommet. I fri lek 
utendørs kan eleven gjerne holde oppmerksomhet-
en i timevis. Denne aktiviteten er paradoksalt nok, 
vel så kontrollert – og krevende – som lærings- 
situasjonen på skolen: 

– For å være med i leken må barnet tilpasse 
seg, det må undertrykke masse impulser, være 
oppmerksom på de andre, forhandle om reglene, 
kommunisere verbalt og kroppslig, ta beslutninger. 
Alt dette tåler og takler barnet. Men straks det 
kommer i en teoretisk læresituasjon der det ikke 
skjønner poenget, er toleransen mye lavere, og da 
skjer ikke viktig læring.

Lange forbindelser. Brodal advarer mot å stille 
teoretiske krav til barn før de er modne for det. 
Han viser igjen til hjernen. 

– I barnets hjerne utvikles korte, lokale forbind-
elser først. Når barnet er lite, er trygge voksne 
stedfortredere for de lange nettverksforbindelsene 
det ennå mangler. Etter hvert som de lange forbind-

elsene kommer på plass, blir barnet i stand til å 
sette sammen ulike typer av informasjon – en helt 
avgjørende egenskap for å mestre livet. For at de 
lange forbindelsene skal utvikle seg, må barnet  
oppleve situasjoner hvor det får brukt alle de 
mentale og fysiske mulighetene sine. Barnets fore-
trukne metode er å leke. 

Brodal og Lunde advarer om at læringen kan bli 
negativ dersom kravene i skolen er større enn det 
barnet har forutsetninger for å mestre. 

– Det er samfunnets ansvar å legge til rette for 
at læringen gir langsiktige tilpasninger til miljøet 
framfor kortsiktige gevinster – som tidligst mulig 
lese- og skriveferdigheter. 

Brodal understreker at kontroll og læringstrykk 
ikke kan erstatte indre driv og lyst til å lære. 

Heller motsatt: det kan drepe glede og nysgjer-
righet. Han viser til den amerikanske psykologi-
professoren Peter Gray, som sier at lysten til å leke 
er en del av barns midler til å utdanne seg selv, og 
peker på det han kaller ‘en fryktelig ironi’: I utdann-
ingens navn har vi mer og mer fratatt barnet tiden 
og friheten det trenger for å utdanne seg selv. 

Ulike typer lek. Lunde understreker at i leken 
får barnet opplevelsen av å mestre, av å fungere 
sammen med andre. Leken kan bidra til å gjøre 
barn motstandsdyktige når de møter vanskelig-
heter senere i livet. 

 – I rolleleken strekker barnet seg: Skal jeg være 
Supermann, kan jeg jo ikke legge meg ned og be-
gynne å gråte. Barnet må tåle det rollen krever av 
det. Samtidig har leken en fordel: Barnet strekker 
seg fordi det selv vil, og kan stoppe når det vil. Det 
er annerledes enn på skolen, der barnet blir pålagt 
bestemte typer atferd og bestemte krav – og siden 
testet på det. 

Lunde viser til at risikolek har en viktig funk-
sjon, som å klatre høyt opp i et tre, sykle uten å 
holde i styret, hoppe fra stein til stein over en elv. 

Leken trigger en opplevelse av spenning som kan 
gå over i frykt. – Slik skrekkblandet fryd kan virke 
som en slags motgift mot angstplager seinere i liv-
et. Barnet får erfaring med egen stressrespons. 

Vil beskytte barn mot fare. Når vi polstrer leke-
plassen og sier «vær forsiktig» hele tiden, frarøver 
vi barna muligheten til stressmestring, og kan 
skape en aversjon mot frykt hos barnet. 

Hun viser til at også små barn oppsøker risiko 
når de ber om å bli utsatt for liksomfarlige situa-
sjoner: ta meg da! Leken gir en ramme der opplev-
elsen av angst kan håndteres, der barnet har en 
form for indre kontroll. 

Alene med seg selv. Den britiske barnelegen 
Donald Winnicott beskrev leken som et rom der et 
barn kunne utforske sin egen indre verden i sam-
spill med miljøet rundt seg. I dette ‘mulighetsrom-
met’ kan barnet prøve ut egen fantasi og skaper-
trang i forhold til den virkelige verden. Gjennom 
denne leken utvikler barnet evnen til å være alene 
med seg selv. 

– I dag er denne muligheten begrenset. Input 
kommer ustanselig fra utsiden, fra den stadig mer 
omfattende undervisningen og de mange digitale 
distraksjonene. 

Eier ikke eget liv. Brodal viser igjen til Peter 
Gray. Gray påpeker at samtidig som tiden til fri 
lek er redusert, og voksenstyrte aktiviteter og tid 
tilbrakt på skolen har økt – så har opplevelsen 
barn og ungdom har av å kontrollere eget liv, falt 
kraftig. 

– Mange ungdommer i dag opplever at de ikke 
har kontroll over eget liv, at de ikke er indrestyrt, 
men heller styrt utenfra, avhengig av forventning-
er fra voksne. Da eier de ikke lenger sitt eget liv. Og 
som Gray sier: Ingen kan være lykkelig som ikke 
eier sitt eget liv. =

LIVSMESTRING: – Hvis vi 
mener noe med begrepet 
‘livsmestring’, er dette det 
første vi bør gjøre: Gi barna 
tiden og muligheten til å leke 
igjen, oppfordrer barne- 
psykiater Charlotte Lunde 
og hjerneforsker Per Brodal. 

Sammen har de skrevet 
boka «Lek og læring i et 
nevroperspektiv», hvor de 
argumenterer for at lek i 
tidlig barnealder gir det 
beste grunnlaget for seinere 
læring og vekst. 
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«At vi ikke 
greier å ta  
vare på 
barns natur-
lige lærelyst 
utover i  
skoleløpet, er  
et samfunns- 
problem.»
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Tekst: Morten S. Smedsrud

Sankthansaften 1948 falt dommen. Høyesterett  
 påla nobelprisvinner Knut Hamsun å betale 

325 000 kroner – over åtte millioner i dagens verdi 
– som straff for å ha vært medlem av Nasjonal 
Samling under krigen.

«Idag har Høiesteret dømt, og jeg ender min 
skrivning», ble de siste ordene vår antagelig største 
romanforfatter skrev for offentligheten. 

Året etter kom Paa gjengrodde Stier. Med sin 
blanding av fakta og fiksjon er boken kalt alt fra 
roman og selvbiografi til dagbok og pasientfortell-
ing. 

– Paa gjengrodde Stier står i en særstilling i 
norsk litteraturhistorie. Det er Norges da mest 
kjente forfatters siste verk og berører viktige deler 
av krigs- og norgeshistorien, sier Birgitte Furberg 
Moe. 

Hun disputerte før sommeren for doktorgraden 
med avhandlingen «Om tekstens tilblivelse og 
om skyld i Knut Hamsuns Paa gjengrodde Stier 
(1949)».

 Forfatterens aller siste utgivelse har vært et 
fokuspunkt i nesten alle Hamsun-debatter siden 
krigen, der både «Prosessen mot Hamsun», «Gåt-
en Knut Hamsun» og «Problemet Hamsun» har 
vært diskutert. 

– Paa gjengrodde Stier må sees på som en klass-
iker. Det er et omdiskutert og kontroversielt verk 
som det finnes sterkt ulike meninger om. Det er 
den viktigste årsaken til at verket bør betraktes 
som et offentlig symbol.

Alle har sitt eget Hamsun-bilde. At vår mest 
anerkjente forfatter støttet og hyllet den største 
despoten og massemorderen i historien, og ønsket 
hans regime velkommen til Norge, kan betraktes 
som et nasjonalt traume. 

– Det finnes svært mange ulike bilder av Ham-
sun i Norge. Nærmest alle har sin egen oppfatning 

– og det er fortsatt mange feiloppfatninger der ute, 
sier Furberg Moe. 

Hun fikk en enestående mulighet til å bringe 
forskningen på Hamsun videre – og kanskje rette 
opp i noen misforståelser.

 – Jeg hadde jobbet for Nasjonalbiblioteket og 
visste hvor mange Hamsun-manuskripter som 
fantes der. I tillegg arbeidet jeg før doktorgrads-
arbeidet for en privat Hamsun-samler.

Historikere, biografer og litteraturvitere har 
selvfølgelig vært i bibliotekets kjellere før henne, 
det er ikke det. Men Furberg Moe tok med seg en 
ny teoretisk tilnærming til Hamsun-arkivene. 

Inspirert av blant annet franske 70-tallsintellek-
tuelle ønsket hun å gjøre en genetisk studie av 
Hamsuns siste bok. 

Det betyr ikke at forskeren har sekvensert for-
fatterens arvemateriale. Det innebærer at hun har 
studert bokens genese – fra det greske ordet for 
skapelse og begynnelse som vi også finner i navnet 
på første mosebok, Genesis. 

– Tekstgenetikere finner stor rikdom i verkets 
førtekst, som vi definerer som alt av skrifter som 
finnes forut for skriveprosessen og kan relateres til 
den skapende, skrivende prosessen av et verk.

I praksis har Furberg Moe gått gjennom alt av 
personlige brev, dagboksnotater, utkast og taler 
som Hamsun skrev før og samtidig med Paa gjen-
grodde Stier.

– Det er blitt påstått at Hamsun makulerte alle 
sine notatlapper etter krigen. Det stemmer ikke. 
Enkelte ting makulerte han, men mye er bevart, 
også av hans mottatte brev som han ofte ikke spar-
te på, forteller Furberg Moe.

Ble til gelé. Granskingen av arkivene viser blant 
annet at Hamsun begynte å skrive på sin siste bok 
i september 1945, da han var internert på Landvik 
eldrehjem. Da hadde han først sittet i husarrest 

Hun har lest Hamsun 
som ingen før henne 
En ny litterær forskningsmetode avdekker Knut Hamsuns 
kristne oppvåkning og skyldfølelse etter krigen.

DYKKET I ARKIVENE: – Jeg 
jobbet for Nasjonalbiblio-
teket og visste hvor mange 
Hamsun-manuskripter som 
fantes der. Nærmest alle i 
Norge har sin egen oppfat-
ning om Knut Hamsun – og 
det er fortsatt mange feil-
oppfatninger der ute, sier 
Birgitte Furberg Moe.

FOTO: OLA SÆTHER
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SISTE UTGIVELSE: «Idag 
har Høiesteret dømt, og jeg 
ender min skrivning», ble de 
siste ordene vår antagelig 
største romanforfatter skrev 
for offentligheten, i boka 
Paa gjengrodde Stier.

BEKJENTE SEG TIL DATTER-
EN: I brevene til Ellinor app-
ellerte Knut Hamsun stadig til 
høyere makter. «Det er ikke 
anden Hjelp end hos Gud for 
os», skrev nobelprisvinneren 
til datteren, som var syk og 
led av spisevegring. Her er 
de to fotografert i lykkeligere 
tider på gården Nørholm i 
Grimstad.
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hjemme på Nørholm og blitt internert ved Grim-
stad gamle sykehus. I midten av oktober 1945 ble 
forfatteren flyttet videre til Vinderen psykiatriske 
sykehus i Oslo.  

 – Perioden han var til psykiatrisk evaluering, 
ble hans mørkeste stund i livet. Han hevdet da at 
han var død som forfatter og siktet til folke- 
meningen om ham. I svært mange brev han sendte 
i etterkant av oppholdet, skrev Hamsun at psykia-
trien gjorde ham til gelé. 

– Det handlet om en kroppslig svekkelse av 
alderdom, men mest om en selvopplevd psykisk 
svekkelse og tungsinn. Han beskrev denne geleen i 
flere brev som en slags oppløsning av selvet.  

Hamsun ble kjent med påtaleunnlatelsen i feb-
ruar 1946, men allerede i mai ble han orientert om 
at staten hadde reist sivil erstatningssak mot ham 
for det antatte medlemskapet i Nasjonal Samling. 
Hamsun forventet da en rettssak samme høst og 
begynte å bygge opp sitt forsvar, men rettergangen 
ble stadig utsatt. 

– Dette påvirket skrivingen særs negativt. Også 
oppholdet i psykiatrien gjorde det vanskelig. «Her 
stanser helt min penn», sa han til psykiaterne da 
han ble innlagt. På den annen side førte også opp-
holdet til et kreativt oppsving i etterkant. 

Fant Gud i psykiatrien. Pennen stanset ikke helt i 
psykiatrien. Blant annet skrev Hamsun svar til psy-
kiaterne som undersøkte ham, dagboksnotater og 
flere brev mens han var inne til mentalobservasjon. 

Furberg Moe har påvist en ny retning for den da 
86 år gamle forfatteren: Han begynte å henvende 
seg til Gud. 

 Fragmenter av det Hamsun skrev i brev og 
notater, fant senere veien inn i den ferdige Paa 
gjengrodde Stier. Enkelte har sett Hamsuns appell 
til det guddommelige som en kynisk strategi – et 
falskspill for å skape sympati blant leserne og i  
offentligheten. 

 Furberg Moe har imidlertid studert alt gjenvær-
ende av det Hamsun skrev på denne tiden. Hun 
mener appellene til Gud fremstår oppriktige.

– Jeg finner en stor, religiøs inderlighet i flere 
av brevene fra Hamsun. Særlig i det han skriver til 
datteren, Ellinor. Tankegang som kommer til ut-
trykk i hans brev, finner vi også uttrykk for i Paa 
gjengrodde Stier. Den kristne karakteren Martin 
utvikles våren og sommeren 1946 da hans religiøse 
inderlighet fremkommer som spesielt sterk. 

Hamsun viser i boken til sentral, kristen tanke-
gang som Augustins Bekjennelser, Blaise Pascals 
Tanker, John Bunyans En pilegrims vandring og 
en preken av Frans av Assisi.

– Ikke minst refererer Hamsun i slutteksten til 

Salmenes bok, Salomos ordspråk, Forkynneren, 
Jesaja, Markus-, Matteus- og Lukasevangeliene, 
samt Paulus’ første brev til korinterne. 

I førteksten – altså brevene, notatene og utkast-
ene – refereres det blant annet til 1. Kongebok, 
Salmenes bok, Salomos ordspråk og Jobs bok. 

– Denne religiøsiteten – eller kristne vendingen 
som jeg argumenterer for – kommer for alvor til 
uttrykk våren 1946, og jeg har funnet spor av det 
helt frem til hans siste leveår.

I brevene til Ellinor appellerer Hamsun stadig 
til høyere makter. «Det er ikke anden Hjelp end 
hos Gud for os», skrev nobelprisvinneren til datter-
en, som var syk og led av spisevegring.

– Jeg finner klare tegn på en kristen nyorient-
ering. Når vi holder dem opp mot brevene før krig-
en, fremstår det som noe kvalitativt nytt i hans 
liv. Det ene brevet til Ellinor reflekterer etter min 
mening en virkelig kristen omvendelse. 

Troen på Gud kommer imidlertid til uttrykk på 
ulike måter. 

– Han ber til Gud for alle det går galt for. Men 
merk at det da ikke dreide seg om krigens ofre. 
Det er snakk om ham selv og andre nazister. Det 
er ikke gitt at han vender seg bort fra nazismen i 
denne perioden – eller bort fra synden. 

Samtidig ble han konfrontert med sin skyld så 
å si hver dag og uttalte: «Men man må forstå at jeg 
er en gammel mann – jeg gikk blindt med fordi jeg 
ikke hørte. Toskestreker av meg.» 

– Etter oppholdet i psykiatrien utviklet han 
karakteren Martin fra Kløttran, som jeg mener gir 
uttrykk for hans skjulte samvittighet – også rela-
tert til krig og okkupasjon. 

Hevn mot psykiater Langfeldt. Helt kristelig 
hadde dog Hamsun ikke blitt. 

Mens han var til psykiatrisk evaluering i Oslo, 
møtte han mannen som skulle bli hatobjektet i Paa 
gjengrodde Stier, psykiater Gabriel Langfeldt. 

Hamsun framstilte legen som en maktsyk og 
selvhøytidelig mann med manglende impulskon-
troll. Her fra en episode da Hamsun skulle bar- 
beres ved anstalten:

«Plutselig hørte vi et Brøl, det var Professoren. 
Et ordentlig Brøl: Vi var paa feil Sted med mig og 
min Barbering, han fnyste, snakket galt, sa «ung 
Pike» (40–50 Aar), tok sig i det, stod der længe og 
stirret, gik ikke, nei han stod og kom sig! Det var et 
Syn. Søster var lammet, jeg tørket Saape og Blod.»

Forfatteren kom med drepende karakteristikker 
av Langfeldt, som «kunde skalte og valte med mig 
som han lystet – og han lystet meget». 

– Gjennom et karakterdrap på Langfeldt for-
søkte Hamsun å devaluere den rettspsykiatriske 

diagnosens troverdighet og styrke seg selv, sier 
Furberg Moe. 

Hun mener Hamsun ville henge ut Gabriel 
Langfeldt på det verste, og hadde et klart hevn-
motiv som går på tvers av det kristne kjernebud-
skapet om tilgivelse. Det ser ut som om Hamsun 
opplevde at han ikke hadde annet valg. 

– Alternativet var å leve sine siste dager som en 
«Tufs og Tull» og «allikevel være Landsforræder», 
som han skriver. 

Hamsun forestiller seg hva en mann som han 
selv ville gjort i Langfeldts sted. 

– I stedet for brølet ville Hamsun ha gått sin 
vei, lar han leserne så få vite, i en sammenligning 
der han vinner. Den litterære beseiring er uløselig 
knyttet til et av flere hovedmål i slutteksten: å  
devaluere psykiaterens troverdighet.

Det kunne imidlertid vært enda verre.
– Det har vært interessant å observere hvordan 

Langfeldt opprinnelig var enda mer usympatisk 
fremstilt i arbeidsmanuskriptene, forteller Fur-
berg Moe.

Langfeldt sa senere til Aftenposten at Hamsuns 
diagnose kunne gi seg utslag i «positive erindrings-
forfalskninger». Men han utelukket ikke rene løgner. 

– I 1952 hevdet Langfeldt at episoden med bar-
berstellet var gjengitt «forkjært», og at Hamsun 
hadde projisert egen affekt over på ham, med be-
grunnelsen at han under observasjonen viste «en 
rekke symptomer på feilfortolkning av opplevels-
er». Også da nevnte Langfeldt muligheten for at 
Hamsun bevisst serverte løgner. 

Tok Gud Hitlers plass? Det er påstått at Knut 
Hamsun lot Gud innta Adolf Hitlers plass i sitt 
ideologiske univers. Selv om han prøvde å spille 
det ned etter krigen, er det liten tvil om at Hitlers 
visjon for det storgermanske riket ble delt av den 
store forfatteren. Og på mange måter fremstod 
nazismen som en politisk religion for Hamsun. 

– Den nazistiske forestillingen om fedrelandet 
ble en besettelse. Hamsun sa i talen i retten i 1947 
at han hadde brukt sin «penn for det Norge som 
nå skulle få en slik høy rang blant de germanske 
land i Europa. Den tanke tiltalte meg fra begynn-
elsen av. Den gjorde mer, den begeistret meg, den 
besatte meg.»

– Hamsuns engasjement og virke for Tyskland, 
Hitler og Quisling stakk samtidig langt dypere enn 
han ga uttrykk for etter krigen, sier Furberg Moe. 

Hamsun skrev og uttalte seg til inntekt for 
Quisling og Hitler-Tyskland. Han mente at kom-
munistene var den store trusselen, og at tyskerne 
ville forsvare hans elskede fedreland og verdiene 
han trodde på. I tillegg næret forfatteren en stor 

skepsis til den engelskspråklige verden.
– Blant annet skrev Hamsun en tydelig støtte 

til dem som gikk i krigen. Men det var ikke nor-
ske motstandsmenn Hamsun hedret. Han hyllet de 
unge, norske soldatene som dro til Østfronten for å 
kjempe mot bolsjevismen, Stalin og Sovjetunionen.

« (...) våre kjekke unge gutter, som går inn på 
tyskernes side i denne kamp, de hjelper oss, hjel-
per Norge, fedrelandet. De er vår grunnstamme 
til en norsk forsvarsmakt», skrev Hamsun i en 
tekst som i 1941 ble trykt i en rekke norske aviser.  

Utkastet til denne teksten noterte Hamsun på 
etter krigen. 

– Det er genetisk sett vevet inn i historien om 
Martin og Alvilde i Paa gjengrodde Stier, som 
dreier rundt skyld. Det er symbolsk ladet, og jeg 
mener det er knyttet til Hamsuns handlinger und-
er krigen, forteller Furberg Moe.

Angret han? Stilt for retten for sin tilknytning 
til Nasjonal Samling og støtte til Hitler-regimet, 
bedyret Knut Hamsun at han hadde «den beste 
samvittighet». 

 Dette er av mange blitt tatt for pålydende. Men 
hva viser førteksten om Hamsuns tanker og følels-
er i denne perioden?

– Vi kan i alle fall ikke si at dette garantert er et 
uttrykk for hans innerste. Det kan like gjerne være 
en rolle han spilte i retten. 

Furberg Moe sier hun helt klart finner en reflek-
sjon om skyld i Hamsuns siste bok. 

– Jeg mener det ligger en erkjennelse av skyld 
mellom linjene. Men jeg avslutter med å si at det er 
en delvis innrømmelse. Han har erkjent deler av 
sin skyld. 

Mange har uttalt seg om hvorvidt Hamsun ang-
ret på sin støtte til naziregimet under krigen.

– De fleste siterer forsvarstalen han holdt i rett-
en. Der er det ingen vilje til å erkjenne noen anger. 

Men det er ikke så enkelt. 
– Troen på at Hamsun ikke angret noen ting, er 

en forenklet lesning av erkjennelsens ofte vanske-
lige, indre monolog, der et stadig vekslende men-
neskesinn gjør seg gjeldende. Skyld og anger er 
nært knyttet til hverandre. I og med at jeg finner 
tegn til skyld, om ikke direkte knyttet til krigen, så 
vil jeg si det er et potensial for en anger der. 

Furberg Moe fant en rekke indirekte forbind-
elser til krigen i verket, ikke minst gjennom de 
allegoriske aspektene i Paa gjengrodde Stier. Hun 
mener gudstroen innebærer en genuin refleksjon 
over skyld og tilgivelse.

– At en kristen skyldtematikk opptok ham, er 
det liten tvil om når vi nærleser før- og slutteksten. 
Etter mitt skjønn lå det noe mer i det.=

– Psykiatrien 
gjør meg  
til gelé.

– Gjennom et 
karakterdrap 
på psykiater 
Gabriel Lang-
feldt forsøkte 
Hamsun å 
devaluere den 
rettspsykiatriske 
diagnosens  
troverdighet og 
styrke seg selv.

Knut Hamsun

Birgitte Furberg Moe
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Ny faktaboks kommer

•	Ingenting	er	som	
utdypning	eller	forklaring	
av	temaet	eller	komplis-
erte	begreper.

•	En	oppsummering/
kortversjon	er	også	mulig	
å	fylle	inn	i	en	faktaboks

•	Det	kan	være	greit	å	
huske	at	de	fleste	leserne	
er	interesserte,	men	ikke	
forskere	på	toppnivå

•	Skriv	derfor	enkelt,	
informativt	og	på	en	måte	
som	får	leseren	til	å	føle	
seg	smart!!
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TEMA • Samfunnsinnovasjoner

Fuglelivet er 
mer truet 
enn noen gang 

Ornitologer slår alarm. Våre  
flyvende venner er utsatt for et 
enormt press. Truslene er mange. 
Det kan ha uante konsekvenser 
for økosystemet. 

TEMA: 
FUGLER

22 23

4/2023

FISKEØRN: Fotografen planla et helt år hvordan 
han skulle ta bilde av fiskeørn i motlys akkurat når 
solen står opp i øst. Fiskeørnen står på rødlisten 
som sårbar art. De overvintrer i Afrika.
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BRUSHANE: Denne brushanen gjør seg til for 
damene. Brushanen er oppført som sårbar art 
på rødlisten.

KJERNEBITER: Kjernebiteren har spredt seg betydelig de siste tiårene 
og regnes i dag som en livskraftig art. Langs gangveien i det sørvestlige 
hjørnet av Botanisk hage er det mange kjernebitere i trekronene. 

VANDREFALK: Vandrefalken, som i dag regnes som  
en livskraftig art, kan fange duer i flukt. Vandrefalken 
kommer av og til på visitt til Botanisk hage i Oslo.

LAPPUGLE: I Norge hekker lappuglen hovedsakelig 
i Øst-Finnmark og i Hedmark. Den er oppført som en 
sårbar art på rødlisten.
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Før i tiden, når gruvearbeiderne treng-
te et alarmsystem for å kunne slå 

fast når luften ble for farlig å puste inn, 
hadde de med seg kanarifugler i bur. Når 
kanarifuglene ble forgiftet av gassene og 
falt av pinnen, var det et klart tegn på at 
gruvearbeiderne måtte komme seg ut.

– I dag kan vi se på hele verden som en 
gruve. Forsvinner fuglene, bør alarmen 
gå.

Når fugler som tidligere har vært tall- 
rike og spredt ut over store områder, 
synker i antall, er det et vitnesbyrd om at 
noe er forferdelig galt. Halvparten av alle 
fuglebestander i verden går tilbake. Hver 
åttende fugleart er utryddingstruet. Førti 
prosent av de norske fugleartene er på 
rødlisten. Det er alvorlig, advarer natur-
vernrådgiver og ornitolog Martin Eggen i 
BirdLife Norge. 

Han har nylig utgitt boken «Uten fugl-
er blir ikke livet det samme». Her skriver 
han om de altfor mange truslene mot 
fugler.

– Mange skylder på 5G, vindturbiner 
og klimaendringer. 

Eggen mener forklaringen er langt mer 
fasettert.

En av de største truslene mot våre flyv- 
ende venner er nedbyggingen av naturen 
og effektiviseringen og industrialisering-
en av jordbruket.

– Ekspansjonen og intensiveringen av 
jordbruket truer tre fjerdedeler av artene 
i verden. 

To femdeler av arealet i EU brukes til 
jordbruk. Her er fuglene i stor grad for-
trengt. 

– Når Europas gunstige steder for 
fugler blir borte, påvirker det også de 
norske hekkefuglene. Vi må ikke glemme 
at brorparten av hekkefuglene våre er 
trekkfugler. Disse fuglene er bare på be-
søk hos oss tre til fire måneder om året. 
De er avhengige av et nettverk med plass-
er og nødhavner for å kunne raste under 
trekket.

Våtmarkskrise. Det gjør det ikke bedre 
at mange myrer er drenert vekk og at 
elvedeltaer er ødelagt. Forsvinner raste-
plassene, kan det gå fryktelig galt. 

– Våtmarker og fjæreområder som tid-
ligere var oaser av liv, er lagt under grus.

På syttitallet var det store planer om 
å omdanne det langgrunne Vadehavet 

utenfor Danmark, Tyskland og Nederland 
til jordbruksareal.

– Vadehavet er svært viktig for milli-
oner av trekkfugler og store deler av 
fuglebestanden vår. Takket være kampen 
til naturvernorganisasjonene, overlevde 
Vadehavet. Nå står kampen globalt. Våt-
markene forsvinner tre ganger raskere 
enn skog. 85 prosent av alle våtmarkene 
i verden er borte eller forringet siden 
1700-tallet. Slik fortrenger vi andre arter 
som vi deler jorda med, beklager Martin 
Eggen.

Dette er bare starten på begredelighet-
ene i Eggens beretning.

95 prosent av havhestene, en fugl som 
ser ut som en kompakt, liten gråmåke, 
har plast i magen. 

Mange fugler lever av insekter. Insekt-
er er stappfulle av proteiner. Uheldigvis 
går verdens insektbestander massivt 
tilbake. I noen blomsterenger og natur-
reservater i Tyskland er så mye som tre 
fjerdedeler av insektene borte. 

– Det går sterkt ut over fuglebestanden.
Før i tiden var jakt den store trusselen. 

Rovfugler ble skutt ned for fote. Den  
norske kampen mot hubro, kongeørn, 

havørn og hønsehauk varte i mer enn 
hundre år. Etter at disse fuglene ble fred-
et, er bestandene på vei opp igjen. 

I dag hekker det et sted mellom 29 og 
55 millioner fuglepar i Norge. Den største 
nedgangen er blant sjøfuglene og de fugl-
ene som trives best på jorder og åkrer. 

Strammer grepet i skogen. Skogen 
går heller ikke fri. Også her roper Martin 
Eggen et varsko. Den uberørte skogen blir 
stadig mindre. 

– Tømmerhogsten er rekordhøy. Med 
100 000 kilometer skogsbilvei er få steder 
trygge for hogst.

For 500 år siden var det mest urskog i 
Norge. Omfattende hogst gjennom 400 år 
har ødelagt mye. I dag kan bare noen få 
prosent av skogen kalles naturskog. Litt 
under en halv prosent kan betegnes som 
urskog. 

– Sopp, lav, insekter og andre organ-
ismer er avhengige av gammel skog med 
mye dødt trevirke.

Halvparten av landets truete fugle-
arter holder til i skogen. 

– Mellom 50 og 100 millioner fugler 
hekker i trær, busker og kratt. Tettheten  
av fugler varierer med kvaliteten på skog-
en. Rike løvskoger er ofte utsatt for inn-
grep. De står ofte i veien for både veier og 
boligfelt, sier Martin Eggen.

Parallell til Amazonas. De varmekjære, 
lyse edelløvskogene med trær som alm, 
lind, ask, hassel og bøk er populære hos 
en del arter.

Blant de mest fuglerike skogstypene er 
de med gråor langs elver. 

Flommarkskogen er svært viktig for 
fuglelivet. Noen viktige eksempler på 
flommarkskog er langs elven Gaula, sør 
for Trondheim, og Stjørdalsvassdraget 
øst for Trondheim.

– Flommarkskogen har den høyeste 
tettheten av fugler i hekketiden, forteller 
Arne Moksnes, som er professor emeritus 
 i biologi på NTNU.

Under hekkesesongen har fugletellerne 
i enkelte områder kartlagt så mye som 
3500 til 4500 hekkende spurvepar per 
kvadratkilometer. 

– Her kan tettheten av fuglelivet sam-
menlignes med tropisk regnskog, slik som 
Amazonas, poengterer Martin Eggen.

Til sammenligning er det, ifølge Arne 
Moksnes, registrert 100 til 400 hekkende 
fuglepar per kvadratkilometer i fjell- 
bjørkeskog og 900 til 1200 i edelløvskog.

Selv om Eggens liste over faresignal-
ene er langt mer omfattende, har Apollon 
dessverre ikke nok spalteplass til å ta 
for seg alle truslene mot fugler, slik som 
forurensning, miljøgifter som hoper seg 
opp i næringskjeden, drukning i fiskered-
skap, kollisjon med høyspentledninger, 
hytteutbygging, rømte minker og katter. 
For å nevne noe. 

Men det er likevel håp.
– Fuglene vil komme tilbake om vi 

legger til rette for dem, påpeker Martin 
Eggen.

Fugler som indikatorer. – Fugler spil-
ler en stor rolle i mange økosystemer og 
kan brukes som indikatorer for å måle 
tilstanden i naturen. Mange fugler har 
kort generasjonstid. De er derfor godt 
egnet for å studere endringer over tid. 
Noen fugler er nøkkelarter i nærings-– Fuglene vil komme tilbake om vi legger til rette for dem.

 

ARNE MOKSNES: – Flommarkskogen har den 
høyeste tettheten av fugler i hekketiden, opplyser 
den pensjonerte biologiprofessoren på NTNU. 

Tekst: Yngve Vogt • Foto: Bjørn Aksel Bjerke/NHM, UiO
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EINAR STRØMNES: – Jo mer vi blir interessert i naturen, desto mer 
bevisste blir vi på hvor viktig det er å bevare miljøet rundt oss, 
poengterer sjefen for museets offisielle fugleliste.

HILDE DØRUM: – Det er en personlig berikelse å se på og lytte 
etter fugl i naturen, forteller lederen av universitetskurset  
Fuglekjennskap på Nord universitet i Levanger.
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MARTIN EGGEN: – Førti prosent av de norske fugleartene  
er på rødlisten. Det er alvorlig, forteller forfatteren av  
boken «Uten fugler blir ikke livet det samme». 

MICHAEL HUNDEIDE: – Fuglekikkere kan grovt sett deles inn i 
tre kategorier, forteller sosialantropologen som har tatt doktor-
graden på fuglekikkere.

kjeden. Hvis slike arter forsvinner, kan 
det ha uante konsekvenser, poengterer 
Hilde Dørum, som er ansvarlig for uni-
versitetskurset Fuglekjennskap på Nord 
Universitet i Levanger.  

– Hvis vi skal ta vare på det biologiske 
mangfoldet, er det viktig å ha kunnskap 
om det vi skal ta vare på. 

Overvåking av hekkefugl. En av aktør-
ene som overvåker norske fuglearter på 
land, er Norsk hekkefuglovervåking. Det 
er et samarbeid mellom Norsk institutt 
for naturforskning, BirdLife Norge og 
Miljødirektoratet. 

Feltornitologer er med på å kartlegge 
alle fuglene i 500 områder fordelt over 
hele landet. 

– Den samme registreringen gjøres 
hver vår og sommer. Da får samfunnet 
en tidsserie om hvordan fuglebestandene 
har endret seg over tid. De som skal være 
med på overvåkingen, må ha grunnlegg-
ende kunnskap om identifisering av fugl-
er. De som tar kurset Fuglekjennskap, vil 
være bedre rustet til å være observatører, 
forteller Hilde Dørum, som selv har vært 
taksør en rekke ganger.

Viktig å kunne fuglesang. Ikke alle 
fugler er lette å observere. Mange gjem-
mer seg bak tette bladverk. 

– Ofte ser vi ikke fuglene. Vi bare hører 
dem.

For å registrere dem, er det nødvendig 
å gjenkjenne dem på lyden.

Noen fugler har egne dialekter. Rød-
vingetrosten er en av de mest kjente 
dialektmestrene. Dialekten dens kan 
være helt annerledes på Hedmarken enn 
i Trøndelag. 

– Hvordan kan menigmann lære seg å 
lytte etter fugler?

– Det beste rådet mitt er at du er mye 
ute i naturen og starter tidlig på våren 
når det er få fugler. Så gaper du ikke over 
for mye på én gang. Mange blir bitt av ba-
sillen. Det er en personlig berikelse å se 
på og lytte etter fugl i naturen. Fugler er 
tilgjengelige og lever i den samme verden 
som oss. Derfor er fuglene en innfallsport 
til naturinteressen, poengterer Dørum.

Avslører fuglekikkere. Ikke alle fugle-
tittere har vært like opptatt av naturvern. 
En som har forsket på fugletittere, er 
Michael Hundeide. I 2013 avla han  
doktorgraden i fuglekikking på Sosial-
antropologisk institutt ved UiO.

– Fuglekikkerne kan grovt sett deles 
inn i tre kategorier, forklarer Hundeide.
Den største gruppen er de som snekrer 
fuglekasser, mater fuglene i hagen og 
kanskje drar til Hornborgasjön i Sverige 

for å se på tranedansen om våren. 
– De er ofte estetisk motivert. 
Den andre gruppen, som dukket opp 

på 70-tallet, er de tradisjonelle, verne-
orienterte ornitologene, også kalt hippi-
ornitologene. De ringmerker fugler på 
de ornitologiske feltstasjonene, slik som 
på Jomfruland og Lista, for å kartlegge 
fuglenes trekkruter. De er opptatt av øko-
logi og vitenskap og ønsker å bidra med 
kunnskap til samfunnet.

– Den tredje gruppen er de såkalte 
krysserne. For dem er fuglekikkingen 
mer som en sport. 

De fører lister over alle fuglene de har 
sett, reiser mye rundt, ofte til utlandet 
og er ekstremt opptatt av å få med seg de 
nyeste sjeldenhetene. De konkurrerer seg 
imellom om hvem som har fått flest kryss 
på listene sine. 

– Krysserne er ekstremt dedikerte 
og samler observasjoner som symbolske 
trofeer.

Glansperioden deres var ved tusenårs-
skiftet og noen år fremover. De var ofte 
svært dyktige til å bestemme fugler, men 
de var ikke like opptatt av at observasjon-
ene deres skulle brukes av samfunnet.

– Selv om de tre typene fuglekikk-
ere fortsatt lever i beste velgående, er 
krysserne nå blitt mye mer opptatt av 
natur og miljøvern. Skillet mellom de tre 

gruppene er derfor ikke like meningsfylt 
lenger, poengterer Michael Hundeide og 
legger til at interessen for fugler er blitt 
enda større etter at det ble mulig for men-
igmann å legge inn funn i den nasjonale 
artsdatabasen (artsobservasjoner.no).

Mekka i Botanisk hage. Botanisk hage 
på Tøyen, som er en del av Naturhistorisk 
museum ved UiO, har et rikt fugleliv. 
Universitetslektor Einar Strømnes har 
ansvaret for museets offisielle fugleliste. 
Museet har registrert alle fuglartene som 
er observert i Botanisk hage siden 1977. 

– Antallet er nå 98.
Listen kunne ha vært over hundre om 

ornitologen hadde ført opp alle observa-
sjonene. 

– De mest eksotiske fuglene i hagen 
er nymfeparakitt, sebrafink og undulat. 
Dette er rømte burfugler. Det er juks å ta 
dem med i listen. Så de er ikke med, ler 
Einar Strømnes.

Noen av gjestene er eksotiske, slik som 
vandrefalken. Den holder til på Plaza  
hotell i Oslo sentrum og kommer av og til 
på visitt til Botanisk hage. 
– Vandrefalken er spesialist på duer og 

kan fange dem i flukt. Vi har også hatt 
besøk av hubro. Det er stas. Den har vært 
her tre ganger. Da går hele kråkebestand-
en i hagen bananas. Og så har vi hatt  
fiskeørn da! Den kommer langveis fra. 
Den hekker i de dype skogene rundt Oslo.

I den sørvestlige delen av Botanisk 
hage er det en svær allé med kjernebitere 
i trekronene.  

– Kjernebiteren er en gladhistorie. 
Den har spredt seg betydelig de siste ti-
årene.

Nebbet er så kraftig at den kan skade 
fingrene til folk.

– Den bruker nebbet til å knuse 
kirsebærsteiner. Sangen dens er forresten 
små og skarpe tikkelyder, forteller Einar 
Strømnes.

– Hvorfor er det viktig å gjenkjenne 
fugler?

– Jo mer vi blir interessert i naturen, 
desto mer bevisste blir vi på hvor viktig 
det er å bevare miljøet rundt oss. Vi vil da 
kunne ta bedre beslutninger for at Jorda 
skal overleve. Rett og slett. Det er ikke 
mindre enn det.=

Aktuelle nettsteder:

• Artsdatabanken.no 
 (Kunnskapsbanken for artsmangfold)

• Artsobservasjoner.no 
 (Den nasjonale artsdatabasen)

• BirdLife.no  
 (Naturvernorganisasjon for fugler)

• Fuglevennen.no  
 (Praktisk om fugler)

• Natureid.no/bird  
 (Fuglestudier på Nord universitet)

• Hekkefuglovervakingen.nina.no  
 (Overvåking av hekkefugler)

Aktuelle apper:

• BirdID  
 (Kunnskapstest om fugl og fuglelyder)

• Fugleguiden 
 (Gyldendals fuglebok)

• Merlin Bird ID 
 (Gjenkjenner fuglelyder)

– Jo mer vi blir interessert i naturen, desto mer bevisste blir vi på hvor 
   viktig det er å bevare miljøet rundt oss.»
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Tekst: Yngve Vogt

Da Charles Darwin i 1835 dro på ekspedisjon  
 til den isolerte øygruppen Galápagos i Stille-

havet, tusen kilometer vest for det latinameri-
kanske kontinentet, oppdaget han at finkene på 
øygruppen skilte seg ut fra finkene på fastlandet. 
Finkene så dessuten forskjellige ut på de ulike  
øyene.

På vei over Atlanterhavet reiste Darwin med 

Lifjeld har en langt større fordel enn Darwin. De 
siste ti årene har det skjedd en rivende utvikling 
innenfor genetiske metoder. Han kan derfor  
ta et dypdykk i hvordan fugle-genomene ser ut. 
Det gjør det mulig å studere fuglenes evolusjon på 
en helt annen måte enn tidligere. 

Svært sjelden fugl. En av forskningsartiklene 
hans handler om blåfinken. Blåfinken finnes bare 
i de høyereliggende furuskogene på Gran Canaria 
og Tenerife. Den er stedbunden og flyr ikke mellom 
de to øyene.

Blåfinken på Gran Canaria er i dag en av de 
sjeldneste spurvefuglene i Europa. Med tanke på 
det svært begrensete området som blåfinken hol-
der til på og fordi populasjonen er så liten, er den, 
sammen med dompapen på Azorene (en portugis-
isk øygruppe 1400 kilometer lenger vest), blant de 
to mest truete spurvefuglene i Europa.

Det er bare 200 hekkende par igjen. Furuskogen 
er under stort press. Det foregår mye hogst. Fuglene 
finner få store trær med mye frø. Skogbrannene 
gjør det ikke akkurat enklere.

– Populasjonen kan derfor fort bryte sammen.
Over tid har de to blåfink-populasjonene utvik-

let seg i hver sin retning. Takket være genetiske 
undersøkelser har Lifjeld slått fast at de skilte lag 
for én million år siden.

Spørsmålet hans er om det er snakk om to dis-
tinkte arter eller to underarter av samme art.

– Dette er en definisjonssak, men de to be-
standene er såpass forskjellige i både utseende, 
genetikk og spermier at de kvalifiserer til å kalles 
to arter.

Selv om Lifjeld først og fremst har en akademisk 
interesse av å kunne slå fast at blåfinken må deles 
inn i to arter, kan den vitenskapelige oppdagelsen 
hans ha langt større betydning.

– Sjeldne arter får bedre beskyttelse i EU. Sånn 
sett har vi bidratt til å heve bevaringsstatusen for 
blåfinken.

Annerledes blåmeis. Lifjeld har også forsket på  
kalottmeisen på Kanariøyene. Den ligner på blå-
meisen vår, men både hodet og vingene ser anner-
ledes ut. 

De sju bestandene på Kanariøyene holder til på 
hver sin øy. Akkurat som blåfinken er også kalott-
meisen stedbunden. Den flyr ikke mellom øyene. 
Hver av bestandene har sin egen historikk.

Man skulle kanskje tro at bestandene er blitt 
ulike fordi de har vært isolert fra hverandre i lang 
tid, men så enkel er ikke virkeligheten. 

Kalottmeisen har dødd ut på Kanariøyene en 
rekke ganger og har så innvandret på ny fra det 
nordafrikanske fastlandet.

– Arter dør lettere ut på øyer enn på kontinenter, 
og øyer blir lettere rekolonisert med nye bestander. 
Gjennom genetiske undersøkelser kan vi slå fast at 
det har vært minst tre invasjoner av kalottmeis til 
Kanariøyene. 

Fuglespermier. Men historien hans er enda mer 
spennende enn som så. For å finne svar har Lifjeld 
også studert fuglespermier. Han er verdens ledende 
forsker på fuglespermier. I løpet av de siste atten 
årene har Lifjeld og kollegene hans bygd opp verd-
ens største arkiv med fuglespermier. I dag består 
samlingen av 12 000 spermieprøver fra 800 ulike 
fuglearter.

– Ingen andre museer i verden har en slik sam-
ling. 

Spermieprøver av fugler kan si mye om evolu-
sjonen, hvordan hannene konkurrerer seg imellom 
og hvordan nye fuglearter dannes.

Det viser seg at kalottmeisen på La Palma, som 
stammer fra den første invasjonen for mer enn én 
million år siden, har mye kortere spermier enn 
spermiene til kalottmeisen på de andre Kanari-
øyene.

skipet Beagle. På turen passerte han Kanariøyene 
utenfor Afrikakysten. De består av syv øyer, deri-
blant Tenerife, Gran Canaria og Lanzarote. Darwin 
ønsket å gå i land på Tenerife, men ble nektet ad-
gang fordi det var sykdom om bord. 

– Hvis Darwin hadde klart å komme seg i land, 
ville han ha sett de samme prinsippene som på 
Galápagos. Fuglene som han kjente så godt i Eng-
land, slike som rødstrupe, bokfink og blåmeis, så 
annerledes ut på Tenerife. Her finnes populasjoner 
som har vært isolert over lang tid og som har ut- 
viklet sin særegenhet, forteller ornitologiprofessor  
Jan Terje Lifjeld i forskergruppen Evolusjonær 
kjønnsforskning på Naturhistorisk museum ved 
UiO.

Mens de fleste nordmenn forbinder Kanariøyene  
med feriesysler, drar Jan Terje Lifjeld dit for å 
studere hvorfor fuglene er blitt så forskjellige på de 
isolerte øyene.

Ornitologer undersøker nå om utroskap  
kan drive evolusjonen raskere fremover.  
Forklaringen er den store konkurransen  

mellom spermiene til utro fugler. For å vinne 
kappløpet, må de stadig tilpasse seg. 

Spermiene til utro fugler  
endrer seg raskere 

OPTIMALE SPERMIER:  
Alpejernspurven lever i et 
spesielt samboerskap der 
tre til fem hanner deler på 
to til fem hunner. Ettersom 
alle hanner har en biologisk 
interesse av å spre genene 
sine, har spermiene deres, 
takket være knallhard selek-
sjon gjennom lang tids 
evolusjon, fått en optimal 
størrelse.

VERDENS STØRSTE: – Ingen andre museer har en slik  
samling, forteller Jan Terje Lifjeld, som i løpet av de siste  
atten årene har bygd opp verdens største samling med fugle-
spermier. 
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Spermiebanken

•	Naturhistorisk	museum	
ved	UiO	har	verdens	
største	arkiv	med	fugle-
spermier.

•	Samlingen	består	av	 
12	000	spermieprøver	fra	
800	ulike	fuglearter.

•	Spermiene	samles	inn	
ved	å	massere	kloakk-
åpningen	til	fuglene.

•	Spermiene	kan	si	mye	
om	evolusjonen,	hvordan	
hannene	konkurrerer	seg	
imellom	og	hvordan	nye	
fuglearter	dannes.

– Spermieprøvene be-
krefter at populasjonen 
på La Palma stammer 
fra en annen bestand 
enn populasjonene på 
de andre øyene.

Resultatet er det 
samme som da Lifjeld 
sammenlignet fugle-
genomer. Vitenskapelig 
sett er dette spennende. 
Det betyr at forskerne 
kan si noe om evolu-
sjonen til fugler ved å 

studere hvordan spermiene ser ut.
Jan Terje Lifjeld tok i sin tid doktorgraden på 

atferden til svarthvit fluesnapper. Han jobbet ett 
år på daværende Rettsmedisinsk institutt for å 
lære mer om DNA-teknikker, en kunnskap som 
kommer svært godt med når man skal studere de 
genetiske forskjellene mellom arter, hvor lenge 
arter og undergrupper har vært separert fra hver-
andre og hvorfor arter blir så forskjellige. De siste 
atten årene har han også tatt et dypdykk i farskap 
og fuglespermier. 

Du lurer kanskje på hvordan han får tak i sper-
mier? Det er ikke vanskelig.

– Vi masserer kloakkåpningen på fuglene, får 
ut spermiene og ser på dem i mikroskop. Da kan vi 
se hvor store forskjellene er innad hos ulike arter, 
hvor store spermiene er og hvor raskt de svømmer.

Et av de fundamentale spørsmålene i biologien 
er hva som skal til for å danne nye arter. 

– Vi har lansert en helt ny mekanisme for arts-
dannelse.

Artikkelen om farskap og fuglespermier er nylig 
publisert i det vitenskapelige tidsskriftet Evolution. 

Alpejernspurven. Eksemplet hans handler om 
alpejernspurv, en kjedelig fugl uten prangende 
farger. Den lever i isolerte bestander i høyfjells-
områder nord for Middelhavet og i enkelte områd-
er i Atlasfjellene i Marokko. 

Ved å sammenligne spermiene fra én popula-
sjon i Spania med én populasjon i Marokko, kunne 
Jan Terje Lifjeld slå fast at spermiene i de to popu-
lasjonene er svært forskjellige.

Alpejernspurven har en helt spesiell vri på sam-
livsformen sin. Den er polygynandrisk. Det betyr 
at innad i en gruppe parer alle hannene seg med 
hunnene – og omvendt. Vanligvis deler tre til fem 
hanner på oppgaven med å vokte et territorium. De 
pleier vanligvis å dele mellom to og fem hunner.

Og da kan du kanskje tenke deg hva som skjer med 
spermiene. Alle hannene har en biologisk interesse 
av å spre genene sine. Det blir derfor stor konkur-
ranse mellom spermiene. Vinnerne blir dem med 
den optimale størrelsen.

Dette fascinerende prinsippet gjelder for alle 
promiskuøse fuglearter, der flere hanner har seg 
med én og samme hunn. De spermiene som er for 
korte eller for lange, blir selektert vekk fordi ingen 
som hadde denne størrelsen i de foregående genera-
sjonene nådde frem til egget. Da vil det etter hvert 
bli svært liten variasjon mellom spermiene. 

Og dessuten: Ved å måle variasjonen av spermie-
størrelsen til hannene i en bestand, kan Lifjeld slå 
fast hvor stor andel uekte unger hunnene har. 

Hunnens spermielager. Denne historien hand-
ler ikke bare om spermier, men også om repro-
duksjonskanalen til hunnen. Her finnes noen ut-
posninger i den nedre delen av livmoren. Dette er 
spermielagre. De dannes én eller to uker før hun-
nene begynner å legge eggene sine og forsvinner 
rett etterpå. 

Lengden på spermielagrene er sterkt korrelert 
med lengden på spermiene. Det betyr: For at han-
nen skal vinne spermiekappløpet, må spermiene 
hans passe inn i spermielagrene. Det er viktig. 
Bare de spermiene som lagres, har muligheten til å 
befrukte egget. 

– Det skjer en samtidig evolusjon mellom sper-
mien til hannene og spermielagrene til hunnene. 

Forskerne har fortsatt et uløst problem.
– Hvordan spermielagrene velger ut de spermi-

ene som skal videre til egget, vet vi veldig lite om. 
Dette er et stort hull i vår forståelse av forplant-
ningssystemet.  

Uheldigvis er det ikke så lett å eksperimentere 
med dette hos fugler, men det er forsket mye på 
spermielagre og hvilke spermier som vinner kapp-
løpet hos insekter.

Store variasjoner. Lengden på fuglespermiene 
varierer mellom 35 og 300 mikrometer. Hver art 
har ulike intervaller. Dompapen og den norske 
nasjonalfuglen, fossekallen, har de korteste sper-
miene, mens sivspurven har noen av de lengste. 

Variasjonen på spermiene mellom hanner i en 
bestand er minst hos promiskuøse arter og størst 
hos de monogame. Forklaringen er åpenbar.

– Monogame arter har monopol på hunnens 
egg. Da trenger ikke hannen ha optimale spermier. 
Det holder med tufsete og slakke spermier. Alt går.

Konkurransen oppstår først når spermiene må 

være tilpasset hunnens spermielager.
– Hvis hunnene har variabel lengde på spermie-

lagrene sine, gjelder det for hannen å ha den opti-
male lengden som passer til de fleste hunnene. 
Du kan sammenligne dette med å ha tilgang til 
en universalnøkkel. Låsen og nøkkelen må passe 
sammen. Hvis du ikke klarer å låse opp mange 
dører, klarer du heller ikke å befrukte mange egg. 
Du må altså ha den rette lengden på spermiene 
dine for at det skal betale seg over tid. Hver hann 
må dessuten ha spermier som ikke bare passer bra 
til én bestemt hunn, men til mange hunner.

Hos monogame arter, altså de artene der hunnen 
bare blir befruktet av én hann, er det derfor ikke en 
like stor sammenheng mellom lengde på spermiene 
og størrelsen på spermielageret til hunnen.

Det store poenget. Studiene av alpejernspurven, 
der mange hunner og hanner har seg med hver-
andre, har bidratt til en helt ny forståelse av dann-
elsen av nye arter.

Nå kommer det store poenget. Endelig!
Hvis du tenker deg to populasjoner som er iso-

lert fra hverandre, vil det alltid skje endringer over 
tid. 

– Der konkurransen mellom spermiene er høy, 
altså hos promiskuøse arter, vil populasjonsend-
ringene skje raskere enn hos monogame arter. Der 
vil ikke lengden på spermiene like raskt tilpasse 
seg endringene hos hunnen. 

Og det som er vel så spennende: Om individer 
fra de to populasjonene skulle få muligheten til 
å møtes igjen, har spermiene og spermielagrene 
til hver av de to populasjonene utviklet seg så 
forskjellig, at det har oppstått en befruktnings-
barriere mellom dem.

– Spermier er derfor en essensiell faktor i dann-
elsen av nye arter.

Men som Lifjeld poengterer enda en gang:

– Dette gjelder bare for arter med høy promiskui-
tet. Hos monogame arter, der det ikke er noen sær-
lig konkurranse mellom spermiene, vil ikke denne 
mekanismen ha noe særlig for seg. Men ettersom  
promiskuitet er vanlig hos brorparten av spurve-
fuglene, kan spermier spille en vesentlig rolle i 
forståelsen av hvordan nye arter dannes. Det er 
spennende, sier Lifjeld.

– Gjelder dette spesifikt for fugler, eller kan 
den nye kunnskapen brukes til en generell forstå-
else av evolusjon?

– Det finnes bevis for at dette også gjelder for 
insekter. Polygame slekter er mer artsrike enn de 
monogame. Det ser ut til at forplantningssystemet 
har betydning for hvor mange arter som dannes og 
hvor raskt de dannes.

Kom tilbake om fem år! Spurvefuglene er en 
meget rik artsgruppe. 

– Noen av forklaringene har vært at disse fugle-
ne er gode til å tilpasse seg mange ulike nisjer, men 
dette er en økologisk forklaring. Det er en pågående 
diskusjon blant forskere om promiskuitet kan for-
klare hvorfor artsmangfoldet blant spurvefugler er 
så stort. Vi prøver nå å besvare dette spørsmålet 
ved å se på spermiens diversitet og artsrikdom i 
de forskjellige gruppene. Men om dette er forklaringen 
på artsmangfold, er litt tidlig å slå fast ennå. Vi er 
opptatt av å besvare dette. Kom tilbake om fem år, 
oppfordrer Jan Terje Lifjeld.

Helt til slutt ber han innstendig Apollon om å 
legge til:

– Takk Gud for Forskningsrådet. Uten dem had-
de vi ikke klart å gjennomføre denne forskningen. 
Dette er et krevende arbeid. Vi har kunnet ansette 
mange stipendiater og postdoktorer. Uten drifts-
midler er det veldig begrenset hva vi kan gjøre. Alt 
grunnlagsmaterialet vårt er dessuten lagret på mu-
seet. Alt er etterprøvbart. Det er viktig.=

KALOTTMEIS: Gjennom 
genetiske undersøkelser 
har Jan Terje Lifjeld kunnet 
slå fast at kalottmeisen har 
dødd ut på Kanariøyene en 
rekke ganger og deretter  
innvandret på ny fra det 
nordafrikanske fastlandet.

BLÅFINK: De to blåfink-
bestandene på Tenerife og 
Gran Canaria skilte lag for én 
million år siden. Nå har evo-
lusjonen gått så langt at de 
kan defineres som to ulike 
arter. Til venstre: Blåfink på 
Tenerife. Til høyre: Blåfink på 
Gran Canaria.
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Fuglespermier

•	Lengden	på	fugle-
spermier	varierer	mellom	
35	og	300	mikrometer.

•	Hver	art	har	ulike	
intervaller	på	spermie-
lengdene.	

•	Dompapen	og	fosse-
kallen	har	de	korteste	
spermiene.

•	Sivspurven	har	de	
lengste	spermiene.

•	Variasjonen	i	spermie-
lengder	er	størst	hos	
monogame	arter	og	
minst	hos	promiskuøse	
arter.
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Da gråspurven og  
middelhavsspurven 
møtte hverandre for 
6000 år siden, ble  
romerspurven dannet. 
Hendelsen har endret 
synet på evolusjon. 

Tekst: Yngve Vogt

Ett av de store spørsmålene til evolu- 
 sjonsbiologene er hvordan nye arter 

blir til. Nå har forskere ved UiO oppdaget 
at evolusjonen kan skje på en svært så 
overraskende måte. Selv om oppdagelsen 
deres handler om dannelsen av en ny 
fugleart, kaster den også lys over hvor-

dan den spesielle menneskearten Homo 
sapiens, som du og jeg tilhører, klarte å 
iblande seg gener fra neandertalere, en 
konkurrerende menneskeart som døde ut 
for rundt 30 000 år siden.

Det hele startet da professor Glenn-
Peter Sætre på Institutt for biovitenskap 
lurte på hvorfor romerspurv ser litt anner- 
ledes ut enn gråspurv. De ligner veldig 
på hverandre, men romerspurv-hannene 
mangler den karakteristiske grå stripen 
som gråspurven har på hodet og issen. 
Dessuten har de hvitere kinn enn grå-
spurv-hannene. 

Romerspurven finnes ikke nord for 
Alpene. Den holder bare til i Italia og på 
enkelte øyer i Middelhavet.

Krysning mellom to arter. Glenn-Peter 
Sætre tenkte at romerspurven kunne 
være en krysning mellom gråspurv 

og middelhavsspurv. For å finne ut av 
dette måtte han gå omfattende til verks. 
Sammen med forskergruppen sin stu-
derte han romerspurven på mer enn femti 
steder i Italia og omegn. 

– Takket være genetiske undersøkelser 
kunne vi entydig slå fast at romerspurven 
er en hybridart. Romerspurven har gener 
fra både gråspurven og middelhavsspur-
ven, forteller Glenn-Peter Sætre.

Noen tror ikke det er mulig å krysse 
arter. De tar feil.

– Det er ikke noe enten eller. Arts-
barrierer er ikke alltid hundre prosent 
effektive. 

Hvis arter klarer å hybridisere, vil 
avkommet deres som oftest lide. De 
færreste vokser opp. Blant de vanligste 
problemene er dårlig fruktbarhet, slett 
immunforsvar og kort levetid.

Da forskerne krysset gråspurv og mid-

delhavsspurv i fangenskap, manglet de 
fleste hunnene en fungerende eggstokk. 
De var sterile. 

Usedvanlig gen-kombinasjon. Et 
naturlig spørsmål er derfor hvordan rom-
erspurven klarte å bli en levedyktig art.

– Mange av de genene som kan skape 
klinsj når to arter parrer seg, ble sortert 
ut av seleksjonen. 

Ett eksempel er mitokondriene –  
energikraftverket i hver enkelt celle. 
Mitokondriene står for den såkalte celle-
åndingen og sørger for at cellene får den 
energien de trenger for å kunne gjøre 
oppgavene sine. Mitokondriene stammer 
fra frittlevende bakterier og har sitt eget 
lille DNA-molekyl. 

Romerspurven har de samme mitokon-
driene som gråspurven. Også de genene 
som samarbeider med mitokondriene om 
celleåndingen, stammer fra gråspurven.

– Det betyr at de tilsvarende genene 
fra middelhavsspurven er sortert ut og 
fjernet av seleksjonen og at romerspurv-
en står igjen med en gruppe gener fra 
gråspurven som passer sammen.

På samme måte finnes det gengrupper  
i romerspurven som ene og alene stam-
mer fra middelhavsspurven. Her har 
seleksjonen sortert og fjernet de tilsvar-
ende genvariantene fra gråspurven.

Dette høres kanskje ut som en selv-
følge, men så enkel er ikke virkeligheten. 
Hos en vanlig hybrid vil halvparten av 
alle genpar stamme fra mor, mens den 
andre halvparten stammer fra far. Dette 
har ikke vært tilfellet hos romerspurven. 
Romerspurven er derfor ikke en vanlig 
hybrid.

– Romerspurven har ikke genvarianter 
fra begge artene på samme gen. I deler 
av genomet er det bare gråspurvgener, 
og i andre områder er det bare gener 
fra middelhavsspurven. De genene som 
ikke fungerte sammen, er blitt fjernet 
gjennom et naturlig utvalg. Resultatet 
er at romerspurven sitter igjen med en 
kompleks mosaikk av genvariantene til 
foreldreartene.

Eller for å si det på en annen måte:
– Under hybridiseringen mellom de to 

artene har det skjedd en rekombinasjon 
av genomene fra hver av de to artene. 
Så har det skjedd en seleksjon som har 

fjernet de genkombinasjonene som ikke 
passer sammen. 

Skepsis. Så sent som ved årtusenskiftet 
var det få som trodde at hybridisering var 
viktig for evolusjonen.

Dette temaet har vært både neglisjert 
og kontroversielt. Noen høylytte biologer 
har hevdet at artsdannelse ved hybridi-
sering ikke var mulig. Romerspurven er 
et av få gen-dokumenterte eksempler på 
at arter kan dannes gjennom hybridiser-
ing. Vi har belyst at mekanismen med 
omstokking og utsortering av de genene 
som ikke passer sammen, kan føre til en 
velfungerende hybridform, poengterer 
Glenn-Peter Sætre og legger til:

– Hybridisering er åpenbart vanligere 
enn vi har trodd. Budskapet vårt er at 
hybridisering kan være en mye viktigere 
forklaring på at nye arter dannes enn det 
man tidligere har tenkt, selv om dette 
likevel ikke er den vanligste formen for 
artsdannelse. Det er flere veier til Rom.

6000 år gammel. Romerspurven opp-
stod i moderne tid. For 10 000 år siden 
begynte menneskene i Midt-Østen så 
smått med jordbruk. Der holdt også grå-
spurven til. Den tilpasset seg de nye men-
neskeskapte miljøene og fulgte med da 
jordbruket spredte seg til Europa. Først 
der kom gråspurven i kontakt med mid-
delhavsspurven.

– Ved hjelp av analyser av den genet-
iske variasjonen og populasjonsgenetiske 
modeller anslår vi at hybridiseringen 

startet for fullt for om lag 6000 år siden. 
De to foreldreartene hybridiserte seg over 
tid. I denne blandingspopulasjonen har 
seleksjonen sortert vekk det genetiske 
materialet som ikke har fungert.

Artssperre. I dag er det kraftige artsbar-
rierer mellom romerspurven og «foreldre- 
artene». 

– De samme barrierene som begrens-
er genflyten mellom foreldreartene, 
begrenser også genflyten mellom romer-
spurven og foreldreartene.

For å vise dette har forskningsgruppen  
til Sætre undersøkt nesten 2000 romer-
spurver og middelhavsspurver som lever  
sammen i samme område i Puglia i Sør-
Italia. Likevel har de ikke funnet en 
eneste hybrid.

– Det betyr at artssperren er kraftig. 
De fleste avkommene vil ikke fungere 
genetisk hvis romerspurven blander seg 
med en av foreldreartene.

Neandertalergener. Hybridiseringen 
angår også oss mennesker.

– Også i vår art har det skjedd en 
sortering av gener. Noen få prosent av 
genene våre stammer fra neandertalere. 
Det er klare paralleller i det vi observerer 
hos spurvene og hvordan hybridiseringen 
skjedde mellom neandertalere og forfed-
rene våre. Vi kan derfor bruke romer-
spurven som et nåtidig eksempel til å 
kaste lys over hendelser som har skjedd 
med oss mennesker i forhistorien vår. = 

Overraskende evolusjon  
av ny fugleart i Italia 

Middelhavsspurv

Gråspurv

Opphavet:ROMERSPURV

RASK EVOLUSJON: Romerspurven 
er en moderne art. Den ble først til for 
6000 år siden da gråspurv paret seg 
med middelhavsspurv.
I dag er det kraftige artsbarrierer 
mellom romerspurven og «foreldre-
artene».

HYBRIDISERING: – Hybridisering kan være en mye viktigere forklaring på at nye arter dannes enn 
det man tidligere har tenkt, poengterer Glenn-Peter Sætre.
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Tekst: Yngve Vogt

Foto: Bjørn Aksel Bjerke/NHM-UiO

Mange fugler er utro. I et forskningsprosjekt  
  på universitetets feltstasjon i Øvre Heim-

dalen i Jotunheimens forgård har forskere fra 
Naturhistorisk museum i tretti år studert utroskap 
hos blåstrupen, en skjønn liten skapning som syng-
er så vakkert at den blir kalt for fjellets nattergal. 

Den norske blåstrupen overvintrer i de vest-
lige delene av Sør-Asia, men kommer hvert år til 
fjellheimen i Norge for å fostre opp nye unger. 
Hannene kommer ofte litt før hunnene. De jakter 
på det beste territoriet. Når hunnene kommer, 
er tiden svært knapp. Sommeren på høyfjellet er 
kort. Hunnen har bare noen uker på seg til å stifte 
familie, bygge reir og legge egg. Da er det kanskje 
ikke så rart at hunnen ikke har tid til å finne den 
optimale partneren. Hunnen velger en partner 
med et bra territorium. Og det er selvsagt et ekstra 
pluss hvis den utkårete byr seg frem med fine fjær.

Mye utroskap. For 30 til 40 år siden var den 
alminnelige tankegangen at fugler er monogame. 
Da ornitologene begynte å studere paringsatferden 
deres, oppdaget de at ikke alle var trofaste. 

Forklaringen på at hanner er utro, er egentlig 

ganske logisk. Hanner har muligheten til å få flere 
unger ved å pare seg med flere hunner, mens hun-
ner ikke får flere unger ved å pare seg med flere 
hanner. Spørsmålet er derfor hva hunnene kan 
tjene på å være utro, ettersom en slik atferd ikke 
gir dem muligheten til å øke antallet unger.

– Sannsynligvis dreier det seg i stedet om å øke 
kvaliteten på ungene deres, poengterer professor 
Arild Johnsen, leder av forskergruppen Evolusjon-
ær kjønnsforskning på Naturhistorisk museum ved 
UiO.  

Blåstrupehunnene parer seg ofte med flere  
hanner.

– Opptil femti prosent av kullene har blandet 
farskap, og tretti prosent av ungene er uekte.

Graden av utroskap varierer fra år til år.  
Det er ikke fritt frem. Hunnen er nødt til å  

balansere utroskapen sin. Ettersom hunnen er helt 
avhengig av en medsammensvoren til å fostre opp 
ungene sine, parer hun seg oftest med «ektefellen 
sin». Det er lurt. Hunnen trenger en hann som kan 
bidra med foreldreansvaret. Det er tungt å gjøre 
dette alene.

Bedre immunforsvar. For litt over tjue år siden 
slo forskerne fast at de uekte ungene har et bedre 
immunforsvar enn de ekte ungene.  

– Uekte unger har den høyeste immunresponsen, 
fastslår Arild Johnsen.

Dette undersøkte forskerne ved å injisere et 
planteprotein som øker celledelingen og fører til en 
lokal hevelse i vingen til ungene. Ved å måle hevels-
en kunne de sjekke immunresponsen.

– Dette handler ikke bare om at en bestemt hann 
har gode gener. Da ville denne ene hannen vært like 
bra for alle hunner. En hann kan være topp match 

for én hunn og langt under pari for en annen. Det 
er altså kombinasjonen av genene til hannen  
og hunnen som gir den beste immunresponsen.

Viktige gener. De siste tiårene har gentekologien 
utviklet seg i rasende fart. Takket være moderne 
genanalyser, er forskerne nå et skritt nærmere 
å forstå hvordan det hele henger sammen. De 
har undersøkt en viktig gruppe gener som kalles 

Nesten 
halvparten  

av blåstrupe- 
hunnene er 

utro. De uekte 
ungene er  

vinnerne. De 
får et bedre 

immunforsvar 
enn sine egne 

halvsøsken.

Blåstrupens utroskap 
bedrer immunforsvaret 
til avkommet 

BLÅSTRUPEKURTISE: 
Blåstrupen kurtiserer ved å 
spankulere rundt samtidig 
som den vifter med hale-
fjærene sine.

JOTUNHEIMENS FORGÅRD: For å ta dette vidvinkelbildet av blåstrupen med Jotunheimen i bakgrunnen, klarte Bjørn Aksel Bjerke å fotografere fra en  
kamuflasjekasse på bare 16 centimeters avstand.
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for MHC. Disse genene sørger for at immunceller 
gjenkjenner og angriper slike alvorlige trusler som 
virus, sopp og bakterier.

Det er store forskjeller i hvor komplekse MHC-
genene er hos hver enkelt blåstrupe. De fleste in-
dividene har et ulikt antall alleler (genvarianter). 
Disse genvariantene er dessverre vanskelig å  
analysere. Først på midten av 2010-tallet var  
sekvenseringsteknologien kommet så langt at det 
var mulig å undersøke disse genene slik at de fang-
et opp den store variasjonen mellom individer.

Tidligere stipendiat Silje Larsen Rekdal på  
Naturhistorisk museum greide å slå fast hvor  
mange genvarianter hvert enkelt individ har.  
Hun avla doktorgraden på denne analysen i 2020.

Hun slo fast at antall genvarianter hos blå- 
strupen varierer mellom 10 og 56.

Mange genvarianter kan styrke immunforsvar-
et. For mange av dem kan likevel være et tveegget 
sverd. Hvis antallet blir for stort, kommer auto-
immuniteten inn i bildet. Da overreagerer immun-
forsvaret. Det er svært uheldig. 

– Vi har regnet ut hvor nært de enkelte individ-
ene var det optimale antallet.

Det var da de oppdaget at uekte unger var nær-
mere det optimale antallet genvarianter enn sine 
egne halvsøsken. 

Eller for å si det på en annen måte: Kombina-
sjonen av genvariantene mellom de utro hunnene 
og de nye partnerne deres var nærmere det opti-
male enn den var mellom hunnene og «ektefellene»  
deres.

Nye teorier. – Hvordan finner hunnen den opti-
male partneren?

– Vi vet dessverre ikke hvilke mekanismer som 
gjør at hunnene klarer å velge seg den  

beste partneren.
Ettersom halvparten av kullene ikke har 

uekte unger, er en av hypotesene at de tro-
faste hunnene allerede hadde funnet en optimal 
hann, mens de andre hunnene ikke hadde fått tak 
i den rette.

En mulighet er at hunnene bruker lukte- 
sansen til å velge de best egnete partnerne.  
Det er tidligere vist at luktstoffer kan kobles til 
MHC-genene.

– Vi vet at luktstoffene kommer fra gump- 
kjertelen på fuglen (red.: Den ligger på oversiden 
av haleroten), men vi har foreløpig ikke funnet  
noe som støtter at luktesansen er en viktig mekan-
isme for å velge rett partner.

Spermiesjekk. Arild Johnsen undersøker nå  
om forklaringen kanskje kan ligge et helt annet 
sted. En av hypotesene hans er at hannene med  
de mest optimale spermiene har høyere sann-

synlighet for å vinne kampen om hunnene.
– Det kan tenkes at spermiecellene gir 

informasjon om MHC-genene på overflaten 
og at egget eller hunnens kjønnskanal velg-
er ut den spermien som passer best. Men 
dette vet vi ikke. 

Forskerne på museet har også undersøkt 
om hannens alder har noe å si. Spermie-

produksjonen øker med alderen. Da 
de undersøkte kull uten uekte unger, 
altså kull der alle ungene hadde sam-
me mor og far, var immunsystemet til 

ungene til de unge fedrene nærmere 
det optimale enn ungene til de eldre  

fedrene. Ungene til de eldre fedrene hadde 
større MHC-variasjoner.

– Ettersom unge hanner har en lavere 
spermieproduksjon enn eldre hanner, vil 
spermiene deres trolig i mindre grad ut-
konkurrere spermiene fra andre hanner. 
En mulighet er at de hunnene som hadde 
en ung make som far til alle ungene sine, 
hadde valgt en optimal make, poengterer 
Arild Johnsen.

– Men vi vet ikke om de hunnene som 
ikke har uekte unger, likevel parer seg med 
flere hanner. Hvis de parer seg med dem, gir 
det ikke noe utslag i farskapet.

– Hva er veien videre?
– Selv om vi finner en rekke interessante 

mønstre, vet vi ikke mekanismene bak dem. 
Vi vet fortsatt ikke hvordan hunnene får tak 
i en optimal make. Dette er en spennende 
problemstilling som vi håper å kunne dykke 
dypere ned i.=

Da Bjørn Aksel Bjerke var 
på feltarbeid i Jotunheim-
en for å samle inn spermi-
er og blodprøver, fikk han 
tatt oppsiktsvekkende 
bilder av kurtiserende 
blåstruper.

Blåstrupe-kurtisen er nesten over  
 før den har startet. Det gjelder 

å være der akkurat når hunnene er 
ankommet fra trekket. Da er hannene 
klare, forteller Bjørn Aksel Bjerke i  
forskergruppen Evolusjonær kjønns-
forskning på Naturhistorisk museum 
ved UiO. Som lidenskapelig fuglefoto-
graf har han alltid med seg kameraet 
når han er på tokt med fugleforskerne 
på feltstasjonen i Øvre Heimdalen i 
Jotunheimens forgård. 

Når han fotograferer, velger han ut 
et område der blåstrupen er veldig ak-
tiv. Alle bildene tas fra kamuflasjetelt. 
Da er han bare noen meter fra de  
kurtiserende blåstrupene.

– Jeg har aldri sett slike bilder før. 
Da jeg fikk tatt disse bildene, ble det  
stor jubel i Øvre Heimdalen. Det kan  
  

 
 jeg love deg, ler Bjørn Aksel Bjerke, 

som har vunnet en rekke fotokon-
kurranser, slik som fjorårets Nordic 
Nature Photo Contest. 

Bjerke har også fått en rekke bilder 
på trykk i magasinet «Natur & Foto».

– Det var gjevt å få bildet mitt av en 
kurtiserende blåstrupe på trykk på før-
stesiden til Journal of Avian Biology, 
som er det største vitenskapelige tids-
skriftet for ornitologer.

Bjerke er ekspert i taxidermi og ble 
ansatt på museets fuglesamling i 1985. 
Han bearbeider fuglematerialet som 
kommer inn til samlingen. I tillegg er 
han med på feltarbeid og reiser landet 
rundt for å samle inn blodprøver og 
spermier fra fugler.

– Hvordan tar du spermieprøver?
– Vi masturberer dem. Det gjør vi 

ved å tilfredsstille kloakkåpningen slik  
at fuglene får en liten orgasme. Så  
sanker vi inn de edle dråpene med  
mikropipette.=

Sjeldne  
blinkskudd 

UTRO: Mange blåstrupe-
hunner velger også å pare 
seg med flere hanner.  
Immunforsvaret til de uekte 
ungene er bedre enn til de 
ekte ungene. 
   Blåstrupehannene har 
en rustrød flekk i det blå 
partiet på strupen. Hunnene 
er ikke like prangende. På 
strupen har de som oftest en 
svartflekket innramming på 
kremhvit bunn.

30 ÅR: Arild Johnsen har 
forsket på blåstrupe i tretti år.
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Daglig kolliderer fugl med fly. 
Som oftest blir bare fuglen 
smadret, men noen ganger 
går det skikkelig galt. Så langt 
har det norske militæret mis-
tet fire jagerfly.

Tekst: Yngve Vogt

Flykollisjoner med fugl koster dyrt.  
   – I verste fall kan flyet styrte, konstaterer 

ornitolog Christian Kierulf Aas på Naturhistorisk 
museum ved UiO.

Kierulf Aas har de siste tretti årene vært leder 
for Fly/Fugl-prosjektet på museet. Oppgaven hans 
er å redusere risikoen for kollisjoner mellom fly og 
fugl i Norge.

En av verdens mest kjente kollisjoner med fugl 
skjedde i januar 2009 da en Airbus fra US Airways 
rett etter avgang fra New York kolliderte med en 
gåseflokk. Begge motorene ble satt ut av spill. Pilot- 
en klarte utrolig nok å nødlande flyet i Hudson-
elven. Alle de 155 ombord overlevde.

Ødela fire jagerfly. Også Norge har hatt fatale 
sammenstøt mellom fugl og fly. Alle ulykkene har 
skjedd med Forsvarets jagerfly.

I 1971 kolliderte et F-5-fly med en sildemåke. 
Fuglen gikk tvers igjennom frontruten. Flyet 
styrtet i havet rett utenfor Lista i Agder. Piloten 
omkom.

Ti år senere fikk en trane et ublidt møte med 
en F-16 ved Tunhovdfjorden nær Hardangervidda. 
Flyet styrtet, men piloten rakk å skyte seg ut og 
overlevde.

På midten av nittitallet gikk det hardt for seg 
ved Moss. En F-16 fikk en svartbak på 1,7 kilo i mo-
toren. De to pilotene klarte å skyte seg ut før flyet 
styrtet i et skogholt.

Bare seks år senere mistet Forsvaret enda en 
F-16. Flyet fløy lavt og traff en én kilo tung grå-
måke ved Landegode utenfor Bodø. Begge ombord 
klarte å skyte seg ut før flyet styrtet i havet.

Jagerflyene var ikke akkurat noen billig fornøy-
else. Allerede den gang kostet ett jagerfly nesten 19 
millioner dollar.

Malte propellene på Widerøe-fly. Frem til for 
seks år siden var Christian Kierulf Aas ornitolog-
isk rådgiver for Widerøe. Propellflyene deres kolli-
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FARLIG KRASJ: Daglig flyr det svært mange gåseflokker 
over Ørlandet kampflystasjon. Det kan gå fryktelig galt 
hvis et av de nye F-35-jagerflyene til 1.74 milliarder kron-
er kolliderer med en fugl. Siden 1970-tallet har Forsvaret 
mistet fire jagerfly etter kollisjon med nettopp fugl. 

Fire norske jagerfly har styrtet etter fuglekollisjon

TEMA • Fuglene

39

4/2023



TEMA • Fuglene TEMA • Fuglene

41

4/2023

40

F
A

K
T

A

Her er det størst fugle-
tetthet i Norge:

1.	Ytre	Oslofjord

2.	Nedre	del	av	Glomma- 
				vassdraget	med	
				Øyeren

3.	Mjøsas	utløp

4.	Lista

5.	Jæren

6.	Deler	av	Mørekysten

7.	Trondheimsfjorden

8.	Froan	(øyrike	nord	for				 
				Frøya)

9.	Lofoten	med	Værøy	 
				og	Røst

10.	Porsangerfjorden

11.	Varangerfjorden

derte ofte med fugl.
Sammen med pilot og 

sikkerhetssjef Bjørn Jo-
hansen i Widerøe foreslo 
Kierulf Aas å male pro-
pellene i asymmetriske 
sebrastriper. Propellene 
består av fire propell- 
blader. På annet hvert 
blad var den nederste 
delen av sebrastripene 
hvite. På de andre to 
bladene startet de med et 
svart felt. Widerøe gjen-
nomførte dette på nesten 

halvparten av flyene sine.
– Når propellene gikk rundt, ble det en pulser-

ende effekt i det svarthvite mønsteret. Da ble fly-
ene mer synlige for fuglene.

Maletrikset fungerte. Antall fuglekollisjoner ble 
halvert.

Skremmeskudd. I dag veileder Kierulf Aas 
Forsvaret.  

Han sier at det fins mange muligheter til å holde 
fuglene unna flyplasser.

– Den vanligste metoden er å skremme fugler. 
Noen ganger holder det med skremmeskudd.

Andre ganger må Forsvaret ty til skarpe skudd. 
– Hvis de skyter én fugl i flokken, tar det lengre 

tid før fuglene kommer tilbake. Forsvaret er derfor 
nødt til å skyte en og annen fugl for å forsterke 
skremselen.

En av Forsvarets mange utfordringer er fugle-
bestanden ved kampflyplassen på Ørlandet på 
nordsiden av Trondheimsfjorden. 

– Ørlandet er viktig for Forsvaret. Dette er ho-
vedbasen for norske kampfly.

Der holder de nye jagerflyene F-35 til.
– Det er kostbare fly. 
Hvert av flyene koster 1,74 milliarder kroner.
– Jeg tenker mest på flysikkerheten, men også 

på miljøet.

Store gåseflokker på trekk. Ørlandet er en 
yndet rasteplass for trekkfugler. Blant de største 
fuglene på trekket er kortnebbgås og hvitkinngås. 
De tar seg en pust i bakken før de skal videre til 
hekkeplassene på Svalbard. Flokkene er store. De 
kan bestå av flere hundre fugler.

– Gjessene kan forårsake mye skader, men det 
er dessverre ikke mulig å endre flygemønsteret 
deres. På de militære flyplassene inspiserer luft-
havnsbetjenter rullebanene og varsler pilotene 
hvor fuglene er. 

– Da kan flyene vente med å ta av eller fly en ekstra 
runde før de lander, poengterer Kierulf Aas.

Fugler er vanligvis mest aktive i grålysningen 
og de siste timene før det blir mørkt. Etter at solen 
har gått ned, bruker vaktene nattkikkerter og  
radar for å speide etter fugler. 

Andeflokker, og da snakker vi spesielt om 
stokkender og brun-nakker, har en spesiell for-
kjærlighet for å forflytte seg om natten. 

Viktig våtmarksområde. – Det store trykket er 
fra august og ut året. Den mest intense perioden 
er i september, forteller ornitolog Audun Eriksen, 
leder av Besøkssenter våtmark Ørland, som er et 
av landets seks autoriserte våtmarkssentre.

Nær kampflyplassen ligger fire våtmarks- 
områder på mer enn 30 kvadratkilometer til 
sammen. Det største, Grandefjæra, ligger parallelt 
med rullebanen. 

– Ørlandet er en meget viktig rasteplass for 
trekkfugler. Fuglene kan ikke fly ubegrenset langt 
for å stoppe og spise. Her er det et enormt areal 
med mudderflate. Om vinteren kommer islom fra 
Island og Grønland for å beite her. Det sier noe om 
næringskvaliteten. På ettersommeren er Grande-
fjæra hovedrasteplassen for traner. Tranene holder 
til bare noen hundre meter fra flyplassen. Om vin- 
teren har vi 3000 sangsvaner i området. 

Fuglene flyr lavt over flyplassen når de forflytt-
er seg mellom våtmarksområdene på Ørlandet.  

– Hvor lavt?
– Jeg tipper at gjessene flyr vel 200 meter over 

bakken. Svanene flyr lavere. De er så tunge at de 
må spare på energien sin. 

Audun Eriksen mener kollisjonsfaren med fly 
kunne ha vært mindre. 

– Når gjessene skremmes unna av jegerne, flyr 
de over rullebanen til våtmarksområdene på den 
andre siden. I dag er det intet forsøk på å koordi-
nere jakten, beklager Eriksen.

Spesialvarsler for flyplassene. En av de  
mange oppgavene til Kierulf Aas er å spesial- 
designe fuglesesongvarsler for alle landets mili-
tære flyplasser. En av disse er Evenes flystasjon 
helt nord i Nordland, hovedbasen for forsvarets 
nye maritime patruljefly P-8.

Risikoen øker når sangsvanene krysser Evenes 
flystasjon. Gråmåker og svartbak er dessverre 
vanskelig å skremme bort. De kommer mer enn 
gjerne når meitemarken popper opp av jorda etter 
regnskyll. Nam nam! Grågåsen kan trekke over 
flystasjonen i ulike høyder. 

Samarbeider med bønder. Gjessene skaper også 

krøll for Værnes, den sivile og militære flyplassen 
øst for Trondheim. 

– Under trekket, på våren og om høsten, raster 
tusenvis av gjess rett ved Værnes, forteller Kierulf 
Aas.

I mai 2016, rett etter at et Norwegian-fly hadde 
lettet fra Værnes på vei mot Bergen, kolliderte det 
med en gås. Flyet fikk en bulk. Ifølge TV2 smalt 
det skikkelig. «Det begynte å lukte fryktelig ille i 
kabinen.» Flyet klarte å snu og lande. 

I fjor hentet Avinor inn feltornitolog Tom Roger 
Østerås for å finne ut av hva de kunne gjøre for å 
minske problemet med flyvende gjess over flyplas-
sen. 

På trekket sørover raster mange gjess ved fly-
plassen. Grågjessene er der mellom juli og okto-
ber. Kortnebbgåsen er litt senere i avtrekket. De 
raster fra september til november.

– Jeg har sett opptil fire tusen gjess i slengen, 
forteller Tom Roger Østerås.

For Avinor er det helt greit at gjessene holder 
til rett nord for flyplassen. Problemet deres er når 
gjessene flyr over flyplassen for å raste på korn-
åkere sør for rullebanen.

Ornitologen har funnet en løsning som allerede 
har båret frukter.

– Dette er ikke rakettforskning. Etter tresk- 
ingen ligger det tonnevis av korn igjen. Da kom-
mer gjessene. De bøndene som driver jordbruk 
på feil side av rullebanen, får nå betalt for å pløye 
jordene sine umiddelbart etter treskingen. Da er 
det ikke lenger attraktivt for gjessene å komme 
dit, forteller Tom Roger Østerås. 

På nordsiden av flyplassen får bøndene betalt 
for å vente til første november med å pløye jordene 
sine. Da blir det mer attraktivt for gjessene å være 

CHRISTIAN KIERULF AAS har de siste tretti 
årene jobbet med å redusere risikoen for kol-
lisjoner mellom fly og fugl i Norge. 

AUDUN ERIKSEN er leder av Besøkssenter 
våtmark Ørland, som er et av landets seks auto-
riserte våtmarkssentre. 

TOM ROGER ØSTERÅS er feltornitolog og er 
leid inn av Avinor for å redusere faren for kolli-
sjoner mellom fly og gjess på Værnes. 

MALETRIKS: Etter at Wider-
øe malte sebrastriper på 
propellene sine, ble antallet 
fuglekollisjoner halvert.
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der. For ikke å skremme dem unna får disse bøn-
dene dessuten betalt for at gjessene ikke skal bli 
jaktet på. 

Oldenborre-kaos. På Gardermoen, flyplassen 
nordøst for Oslo, herjer store flokker med kaier 
og kråker.

– Tidlig på sommeren kommer det mange  
hettemåker for å spise hageoldenborrer.

Hageoldenborrer er åtte til elleve millimeter 
lange biller. Billene skaper også trøbbel på Rygge 
flystasjon rett sør for Moss.

For at ikke flyene skal skli på glattisen, blir  
rullebanen strødd om vinteren. Om våren feies 
sanden til  
side.

– Hage- 
oldenborren  
trives i sandholdig  
jord. I begynnelsen av juni  
svermer de i tusentall i luften.  
Da kommer hettemåkene og fiskemåkene  
og spiser seg stappmette. Det er  
et problem for flytrafikken.

For å få måkene unna  
flystasjonen er løsningen  
til Kierulf Aas å spraye  
parasitter langs rullebanen.

– Det høres veldig  
skummelt ut, men det  
er det ikke. Parasittene  
angriper hageoldenborrer og intet  
annet. Dette plantevernmiddelet  
er det samme som hageeiere  
bruker nedover i Europa.=
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Tekst og foto: Yngve Vogt

Boligmangelen er stor i skogen. Det er kamp om  
  hulrommene i trærne. Blåmeisen er blant de 

mange småfuglene som legger reirene sine i slike 
hulrom. Når blåmeisen er ute og jakter etter mat, 
står reiret tomt. Da er faren til stede for at andre 
fugler benytter sjansen og overtar reiret.

Tore Slagsvold har oppdaget at blåmeisen pynt-
er reiret sitt med drapseffekter for å skremme kon-

kurrentene unna. Slagsvold er professor emeritus 
på Institutt for biovitenskap ved Universitetet i 
Oslo. Han er en av landets fremste ornitologer og 
har forsket på fugleatferd siden midten av seksti-
tallet. Innerst i Sørkedalen har han en rekke forsk-
ningsfelt med fuglekasser. Her har han avslørt 
mange av meisenes hemmeligheter. I 2008 fikk 
han universitetets forskningspris for arbeidet sitt 
innen hekkebiologi.

Store, hvite fjær. Drapseffektene som blåmeisen 
legger på reiret sitt, er fjær fra andre fugler. Ofte er 
fjærene store og hvite. De mest populære fjærene 
er fra ringduer. Langs kysten er måkefjær en inner- 
tier. På fjellet gjør rypefjær susen.

Et par spanske forskere slo i 2010 fast at blå-
meis-hannene legger fjærene som ornamenter i 

Det er kamp om hulrommene i skogen.  
For å skremme unna konkurrentene sine  

legger blåmeisen fjær fra andre fugler oppå  
reiret sitt. Da ser reiret ut som et drapssted.

Blåmeisen dekorerer reiret 
sitt med drapseffekter 

ILLUDERER DRAPSÅSTED: 
Blåmeisen legger fjær på 
reiret sitt for at andre fugler 
skal tro at det har skjedd et 
drap der. Da tør de ikke  
overta reiret mens blåmeisen 
er ute og jakter etter mat.

FUGLEKASSETEST: 
Den største trusselen til 
blåmeisen er svarthvit 
fluesnapper. I et eksperi-
ment i Sørkedalen i Oslo 
kunne Tore Slagsvold slå 
fast at blåmeisen bruker 
fjær til å skremme kon-
kurrentene sine unna.        
    – Fluesnapperne nølte 
med å hoppe inn der det 
var hvite fjær, forteller 
Slagsvold.
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SKREMSELSFJÆR: Denne 
svære fjæren er ikke til pynt. 
Den brukes til å skremme 
unna andre fugler.
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reirene for å imponere hunnene, samtidig som de 
signaliserer til andre hanner at det ikke er noen 
vits å yppe seg.

Slagsvold var skeptisk til den spanske konklu-
sjonen. 

– Blåmeisen utsetter seg for fare når de må 
plukke opp fjærene fra bakken. Da kan spurve-
hauken ta dem. Fjærene kan dessuten være så 
store at de er vanskelige å få inn i reiret. 

Slagsvold mente derfor at forklaringen måtte 
være en annen. Dessuten er det hunnen og ikke 
hannen som frakter alt materialet til reiret. Det ble 
allerede slått fast for en mannsalder siden av nes-
toren i norsk ornitologi, professor Svein Haftorn.

Sammen med professor Karen Wiebe ved 
Saskatchewan universitet i Canada lanserte Slags-
vold derfor en alternativ forklaring på hvorfor blå-
meisen samler inn fjær.

Drapsfrykt. Slagsvold mente blåmeisen la fjærene 
på reiret sitt for at det skulle se ut som om fjærene 
stammet fra en fugl som var drept og spist. Det er 
intet urealistisk scenario i skogen. Fuglelivet er 
ingen dans på roser. Fiendene kan slå til og drepe 
overalt, også i fuglekasser og i de mange små hul-
rommene i skogen. Både snømus og røyskatt klarer 
å åle seg inn i små åpninger for å tuske til seg dag-
ens måltid. Ikke rart fuglene er på vakt. 

– Tenk deg om du selv skulle ha stukket hånden 
din ned i et mørkt hulrom i skogen uten å ane hva 
som skjuler seg der nede. Da hadde du vært skept-
isk, mener Slagsvold, som har funnet alt fra hogg-
orm, flaggermus og vepsebol i fuglekassene sine.

Fuglene kjenner den samme frykten. Frykten  
er overlevelsesinstinktet deres. 

– Det kan andre utnytte! Vi tenkte at blåmeisen 
la på fjærene for at det skulle virke skummelt for 
andre fugler.

En fascinerende teori, men hvordan i alle dager 
kunne forskerne bevise den?

Luftkamp. I naturen er det en beinhard kamp om 
boligene. Svarthvit fluesnapper er en av de verste 
konkurrentene til blåmeisen. Mens blåmeisen er 
ute og jakter på mat, kan fluesnapperen overta 
reiret.

– De kan faktisk bygge ned blåmeisreiret med 
eget materiale på noen få timer.

Da er det kanskje ikke så rart at stemningen 
kan bli ganske så hissig når blåmeisen og flue-
snapperen gjør krav på den samme boligen. Noen 
ganger ender basketaket med forferdelse.

– Utenfor reiret dominerer fluesnapperen. De 
er akrobater i luften. Da hender det at blåmeisen 
gir opp.

Inne i hulrommet er derimot blåmeisen den sterk-
este. Blåmeisen har kraftige klør og nebb og kan 
drepe inntrengere. Det kan likevel være uheldig. 
Selv om blåmeisen vinner, vil fluesnapperen bli 
liggende og råtne i reiret. Da er jo slaget uansett 
tapt.

Danderte reir i fuglekasser. For å bevise teori-
en sin om at blåmeisen bruker fjær til å illudere 
et drapsåsted, gjennomførte Slagsvold et eksperi-
ment på fluesnappere som forsøker å overta et blå-
meisreir. Hvordan ville de reagere på fjærene?

Slagsvold hengte opp en rekke fuglekasser. Når 
fluesnapperen hadde bestemt seg for hvilken fugle-
kasse den ville ha, sperret Slagsvold åpningen på 
den og satte opp to nye fuglekasser rett ved siden 
av. I begge kassene lå det et blåmeisreir. Det ene 
var dandert med hvite fjær. 

– Fluesnapperen nølte med å hoppe inn der det 
var hvite fjær.

Skepsisen til fluesnapperen økte med antall 
fjær. Skepsisen var dessuten mye større til hvite 
enn svarte fjær. Forklaringen er enkel. Det er stup-
mørkt i kassen. I lysstreifet fra åpningen er det 
lettere å se de hvite fjærene.

– I starten torde ikke fluesnapperne hoppe inn  
i fuglekassen med hvite fjær. De rygget ut igjen.

Det kunne ta flere timer før de tok sjansen. I 
mellomtiden ville blåmeisen ha rukket å komme 
tilbake etter jakten på mat. 

Skremselstrikset fungerer også overfor andre 
blåmeis.

– De er også skeptiske til å entre et fremmed 
blåmeisreir hvis eierne har lagt igjen store, hvite 
fjær.

Tresvaler gjør det samme. Slagsvolds canadis-
ke medforsker, Karen Wiebe testet ut det samme 
prinsippet på tresvaler, en stor spurvefugl som 
holder til på det amerikanske kontinentet og hek-
ker i kasser.

Akkurat som blåmeisen dekorerer tresvalene 
reirene sine med hvite fjær. Konklusjonen til  
Wiebe er den samme som Slagsvolds. Også tre-
svalene danderer reirene sine med fjær for å 
skremme vekk andre fugler.

PS: Du lurer kanskje på hva blåmeishunnen gjør 
når hun ikke får lov til å komme tilbake til reiret 
og legge egget sitt der. Egget må uansett legges. 
Noen av dem gir opp og legger egget rett på bak-
ken. Andre oppfører seg som gjøken. De legger eg-
get i et annet blåmeisreir og lar artsfrendene fostre 
opp ungen deres. =

Tekst: Yngve Vogt

Da menneskets genom ble kartlagt for tjue år  
 siden, brukte flere tusen ansatte tretten år på 

å få det til. Nå er genteknologien blitt så overveld-
ende bra at jobben kan gjøres av et par personer 
i løpet av noen uker. Det gir uante muligheter. 
Forskere fra hele verden har nå, gjennom Earth 
Biogenome Project, startet det formidable arbeidet 
med å genomsekvensere alle de halvannen million 
eukaryote artene på jordkloden. Dette er encellete 
og flercellete organismer som inneholder celle-
kjerner. Her snakker vi om alt fra plankton og 
alger til fugler og mennesker.

Norske forskere tar seg av landets arter. 45 000 
til sammen. De som skal gjennomføre kartlegging- 
en, er en broket forsamling av taksonomer, økolog-

er, evolusjonsbiologer, genomforskere, molekylær-
biologer, informatikere, statistikere og matematik-
ere fra både norske universiteter og private organi-
sasjoner.

– Den nye kunnskapen er blant annet viktig for 
å kunne bevare arter, poengterer professor Kjetill 
S. Jakobsen, lederen av forskningssenteret Centre 
for Ecological and Evolutionary Synthesis. 

I 2009 grunnla han, sammen med professor 
Dag Undlien, Norsk Sekvenseringssenter ved Uni-
versitetet i Oslo og Oslo universitetssykehus.

Ved å genomsekvensere alle artene på Jorda får 
forskerne muligheten til å undersøke alt fra hvor-
dan det står til på det molekylærbiologiske nivået 
og til å forstå den evolusjonære historien. Arbeidet 

Skal avsløre genomet til  
alle artene i verden 

Det tok tretten  
år å kartlegge 

genomet til  
mennesket.  

Nå skal forskere 
verden over gjøre 

det samme med  
halvannen  

million arter  
på ti år.

FUGLEGENOMER: – Vi bruk-
er genomene til å studere 
ulike populasjoner genetisk 
og hvordan økologi og miljø 
påvirker tilpasning og evolu-
sjonen til artene, forteller  
Kjetill S. Jakobsen og Bene-
dicte Garmann-Aarhus. 
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Genomkartlegging av 
alle arter

• Earth Biogenome 
Project	(EBP)	er	et	inter- 
nasjonalt	samarbeid	
mellom	forskere	over	
hele	verden	for	å	
sekvensere	og	katalogi-
sere	genomene	til	alle	
Jordas	eukaryote	arter.	
Dette	er	alle	arter	som	
har	celler	med	celle-
kjerner.	På	verdensbasis	
er	det	snakk	om	halv- 
annen	million	arter.	I	
Norge	er	det	offisielle	
antallet	45	000.	Men	
mange	arter	er	fortsatt	
uoppdagete,	så	antallet	
er	sannsynligvis	for	lite.

Les	mer:	 
https://www.earthbio-
genome.org

•	EBP-Nor	er	den	 
norske	delen	av	Earth	 
Biogenome	Project.	
Dette	er	et	samarbeid	
mellom	seks	universi-
teter	i	Norge	(UiO,	
NMBU,	UiB,	NTNU,	Nord	
Universitet	og	UiT),	
samt	REV	Ocean,	The	
Life	Science	Cluster	og	
ArcticZymes	Techno-
logies.

Les	mer:	 
https://www.ebpnor.org

•	For	å	genomsekvens-
ere	alle	artene	trengs	det	
et	tverrfaglig	samarbeid	
mellom	taksonomer,	
økologer,	evolusjonsbio-
loger,	genomforskere,	
molekylærbiologer,	
informatikere,	statistik-
ere	og	matematikere.

deres vil dessuten kunne føre til en helt ny forstå- 
else innenfor så ulike områder som syntetisk bio-
logi, akvakultur, fiskeri, landbruk og naturforvalt-
ning.

I gang med fuglegenomer. Forskerne ved UiO 
har allerede startet arbeidet med å sekvensere 
norske fugler. Blant dem er lundefuglen med det 
karakteristiske papegøyenebbet, den ikoniske 
ærfuglen, kjent fra duntradisjonen på øya Vega i 
Nordland, den iøynefallende blåstrupen, populært 
kalt for fjellets nattergal, og fossekallen, som ble 
kåret til Norges nasjonalfugl i 1963.

– Vi bruker genomene til å studere ulike popula- 
sjoner genetisk og hvordan økologi og miljø påvirk- 
er tilpasning og evolusjonen til artene.

Ta den norske fossekallen som eksempel. Den er 
forskjellig fra den skotske. Ved å studere genomet 
til begge undergruppene får forskerne et innblikk 
i genflyten og hvordan fuglene har forflyttet seg 
geografisk.

– Vi kan da se hvilke gener som er viktige for til-
pasningen til et gitt økosystem, forteller Jakobsen.

– Hvis noe endrer seg innad i en art, kan vi 
bruke referansegenomet for å se om det er visse 
mutasjoner som fungerer bedre når klimaet og 
miljøet rundt oss endrer seg, supplerer stipendiat 
Benedicte Garmann-Aarhus ved Naturhistorisk 
museum. 

Fire ulike byggeklosser. For å skjønne hva forsk-
erne gjør, er vi nødt til å ta et lite dypdykk.

– For folk flest er genomet en stor, svart boks. 
Et referansegenom er en modell for hvordan gen-
omet til en bestemt art ser ut. Her snakker vi også 
om den delen av genomet som ikke består av gener. 

Vi bruker referansegenomet til å sammenligne 
genomer fra samme art eller mellom arter, forklar-
er Kjetill S. Jakobsen.

La oss ta menneskets genom som et eksempel.
Arvematerialet vårt består av en lang rekke på 

mer enn tre milliarder av de fire byggeklossene 
Adenin (A), Thymin (T), Guanin (G) og Cytosin (C).  
Bare noen få prosent av arvematerialet består av 
gener. Vi mennesker har om lag 20 000 gener.  
Genene er oppskriften på hva som skal skje i cell-
ene våre. Genene våre er dessuten gruppert i kro-
mosomer. Vi mennesker har 23 par kromosomer. 
Halvparten er arvet fra mor og halvparten fra far.

Genomet hos fugler, akkurat som hos oss og 
andre dyr, er bygd opp med de samme fire bygge-
klossene, men i en annen rekkefølge. Den største 
forskjellen er antall kromosomer. Antallet varierer 
mye mellom ulike fugler. To kromosomer hos en 
fugleart kan være slått sammen til et monster-
kromosom hos en nærliggende art.

Men noe som er vel så viktig: Fuglegenomer 
inneholder også en del mikrokromosomer. Dette 
er spesielt for fugler. Vi mennesker har ikke slikt.

– Når vi kartlegger genomet og finner små 
DNA-sekvenser som vi ikke klarer å plassere i 
puslespillet, kan det tenkes at det enten er noe vi 
ikke har forstått eller at sekvensene kan være små 
mikrokromosomer. Det er ikke sikkert at disse 
mikrokromosomene er nedarvet på den samme 
måten som hovedkromosomene, der det ene er 
kommet fra far og det andre fra mor. Vi vet ikke 
nok. Vi undrer oss over dette og håper forskningen 
vår kan gi et svar.

Omstendelig puslespill. Selv om det i dag er 
mulig å kartlegge et genom i løpet av et par uker, 
er oppgaven krevende. Det er ikke mulig å lese 
hele den 3,3 milliarder lange DNA-strengen i en 
jafs. Løsningen er å kopiere opp DNA-strengen og 
kutte den opp i små biter. 

Her er det snakk om millioner på millioner med 
småbiter. De overlapper hverandre. Jo mer over-
lapp, desto lettere er det å finne ut av hvilke biter 
som passer sammen.

For noen år siden bestod småbitene bare av 
noen hundre byggeklosser (A, T, G og C). Med dag-
ens moderne teknologi klarer de å lage biter som 
er 15 til 20 tusen byggeklosser lange. Det er likevel 
mindre enn en hundretusendedel av hele genomet,

Det er svært vanskelig å plassere alle bitene i 
rett rekkefølge.

– Akkurat som i et puslespill må vi finne ut av 
hvilke biter som hører sammen.

Uheldigvis er det ikke mulig å gjøre dette hundre 
prosent riktig.

– Vitenskapen er aldri eksakt. Resultatet vårt 
er en modell som beskriver virkeligheten, men en 
modell kan alltid inneholde feil. Dette er et møy-
sommelig, manuelt arbeid. Det er alltid noen biter 
som vi ikke klarer å plassere, poengterer Benedicte 
Garmann-Aarhus.

Hun bruker bioinformatiske metoder for å gjøre 
mesteparten av jobben. Beregningene er mildt 
sagt omfattende. Her må hun ty til de nasjonale 
tungregnemaskinene, som er flere tusen ganger 
raskere enn en vanlig PC. Likevel er det ikke nok. 
For å komme i mål må Garmann-Aarhus finpusse 
resultatet og plassere de siste bitene manuelt.  

– Foruten kartleggingen av hele genomet be- 
regner de også hvordan genomet er kveilet sam-
men. Da får forskerne kartlagt de områdene av 
genomet som fysisk er i nærheten av hverandre, 
selv om områdene er langt unna hverandre i sek-
vensen.

Store anvendelser. Resultatene deres blir lig-
gende åpent tilgjengelig for alle. 

Anvendelsene er mange. 

– Tar vi den dagsaktuelle virussykdommen fugle-
influensa, vil vi kunne vite mer om den når vi har 
klart å sekvensere infiserte og resistente fugler. 
Men det er fortsatt mange ting om fugler som vi 
ikke har oppdaget. Vi er interessert i at forskere og 
ornitologer kommer til oss med problemstillinger 
om fuglearter som de ønsker å løse, forteller Kjetill 
S. Jakobsen.

Prisen for å sekvensere alle jordas eukaryote 
arter er anslått til 4,7 milliarder dollar. Jakobsen 
mener dette er vel anvendte penger. 

– Avkastningen kan være 100 til 1000 ganger 
den økonomiske innsatsen. Vi har ikke råd til å la 
være. Dette handler både om samfunnsnytte og 
velferd, vern av biologisk mangfold og forståelsen 
av økosystemer og samspillet mellom dem.

På sikt ønsker han ikke bare å registrere refer-
ansegenomet til ett individ innen hver art, men 
også flere individer, slik at det kan bli mulig å stud-
ere populasjoner.

– Da kan vi finne den genetiske bredden. Dette 
er viktig for å vite hvilke prosesser som foregår 
og hvor livskraftig en populasjon er. Med den nye 
kunnskapen vil det bli mulig å sette i gang tiltak 
for å redde truete arter og populasjoner.=

– Avkastningen kan være 100 til 1000 ganger den økonomiske innsatsen.

FOSSEKALL: Fossekallen 
er Norges nasjonalfugl. Ved 
å studere genomet til både 
den norske og den skotske 
underarten, får forskerne et 
innblikk i genflyten og hvor-
dan fuglene har forflyttet seg 
geografisk. Forskerne kan 
da se hvilke gener som er 
viktige for tilpasningen til et 
gitt økosystem.

ÆRFUGL: Ærfuglen er kjent fra dun-tradisjonen på Vega i 
Nordland. Nå er genomet kartlagt.
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Hun førsøker gjerne å forklare det – ikke på 
kvensk, ikke helt på norsk, men på professorsk.

– Foreldrene og besteforeldrene mine internali-
serte det vi kaller diskurser, men som vi egentlig 
kunne kalt verdenssyn eller språkholdninger. De 
internaliserte det i så stor grad at de ikke var klar 
over det selv. Deretter overførte de dette stilltiende 
gjennom praksis, eller stadig gjentatte handlinger. 
Slik ble deres syn på språket ført videre til de neste 
generasjonene.

Det skal ikke så mye fantasi til for å forstå hvor 
kort tid det kan ta å drepe et språk. Hvis neste gen-
erasjon ikke lærer morsmålet sitt, hvem skal da 
lære det videre til generasjonen etter dem igjen?

– Vi bar på en stor språklig og kulturell arv som 
det norske samfunnet prøvde, og nesten lyktes i, å 
utrydde. 

Egentlig skulle hun bli astronom. 
Som tolvåring satt Pia benket foran skjerm- 

en hjemme i Finnmark og hørte amerikanske Carl 
Sagan innlede sin tv-serie Cosmos med ordene 
«The Cosmos is all that is, or ever was or ever will 
be».

– Jeg kjente et sug i magen av hvor uendelig 
stort alt var. Det finnes sorte hull, og det kan hen-
de det er mulig å reise i tid.

Begjæret etter kunnskap vokste.
– Og jeg var skoleflink – veldig skoleflink. Sær-

lig i matematikk og naturfag. 
Som barn drømte hun om å ta doktorgrad i  

astrofysikk. 
– Universet var så spennende, så mye større 

enn mennesket, sier hun fortsatt med stjerner i 
øynene. 

I familien var det bøker. 

Pia Lane måtte bli 14 år før hun sa ett eneste  
ord på sitt eget språk. 

  
Tekst: Morten S. Smedsrud • Foto: Ola G. Sæther

Ei ung jente er alene hjemme når telefonen ring- 
  er. Det er en mann i den andre enden. Han 

ber om å få snakke med bestefaren hennes, Eilif. 
Han vet ikke at bestefaren nettopp har gått bort. 

Hun forsøker å forklare, men mannen forstår 
ikke norsk. Plutselig gjør jenta noe hun aldri har 
gjort før. 

Eilif on kuolu, sier hun. Eilif er død. 
Det er første gang hun lar munnen forme ord 

på sitt egentlige morsmål. På kvensk. Hun er 14 år 
gammel.

– Jeg hadde ingen sjatteringer i språket som 
gjorde at jeg kunne svare ham godt. Jeg husker 
sjokket i den andre enden av linja, og at jeg følte at 
jeg ikke strakk til, forteller Pia Lane 40 år senere.

 På Bugøynes i Finnmark snakket foreldrene 
kvensk seg imellom, men ikke til barna sine. 

– Er det ikke rart at hele samfunnet plutselig 
sluttet å snakke med barna sine? Hvordan kunne 
de være så blinde?

Hundre år med fornorskingspolitikk hadde 
overbevist foreldre og besteforeldre om at språket 
deres ikke var noe å ta vare på. De snakket norsk 
til barna sine. 

Generasjoner ble kneblet. 
– Det min mor sa, og som jeg har fått lov til å si 

videre, var: «Tenk så dumme vi var. Vi gjorde det 
vi trodde var best for dere.»

Foreldrene og besteforeldrene husket hvordan 
kvensktalende strevde på skolen. Det skulle de 

ikke utsette barna sine for. 
– Jeg vokste opp i en verden der morsmålet mitt 

ikke hadde noen verdi, forteller Lane, som i dag er 
professor i nettopp flerspråklighet ved Universitet-
et i Oslo. 

Kampen for 
morsmålet 

– Er det ikke rart at hele samfunnet plutselig sluttet å snakke 
med barna sine? Hvordan kunne de være så blinde?

PIA LANE
 
Professor i flerspråk-
lighet ved Universi-
tetet i Oslo. 

Født: 30. august 1968.

Aktuell som: Medlem 
av Sannhets- og for-
soningskommisjonen.

– Jeg kjente 
et sug i mag-
en over hvor 
uendelig stort 
alt var. Det 
finnes sorte 
hull, og det 
kan hende 
det er mulig  
å reise i tid.
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– Ingen hadde mer enn syv års skolegang. Men alle 
leste. Jeg vet ikke hvorfor de leste, men de leste. 

Det var en begivenhet da bygda fikk eget biblio-
tek. 

– Vi i familien og bestevenninna mi var de før-
ste som troppet opp og forlangte lånekort. 

De var ikke kresne. 
– Jeg leste alt fra romaner til populærvitenskap 

– og selvfølgelig alt jeg kunne finne om fysikk og 
verdensrommet. 

Biblioteket var også møtestedet for ungdommer 
som treftes for å lese aviser og diskutere. 

– Der var også «kranglekompisen» min, Robert. 
Han sørget for at jeg tidlig fikk slipt argumenta-
sjonsteknikken min.

Lane gikk ikke i takt med tenåringskulturen. 
– Da jeg var 17, var vi på skoletur til London. 

Jeg tilbrakte tre dager alene på British Museum, 
mens de andre var på shopping. Det var på den tid-
en Rosettasteinen sto på en trappeavsats og ingen 
brydde seg, sier hun og oppsummerer:

– Jeg høres ut som en nerd, og det var jeg. Og 
det er jeg fortsatt, smiler Lane. 

Spiren til en astrofysiker fikk seg en knekk. 
– Jeg hadde migrene, og læreren sa at matema-

tikk og fysikk var for vanskelig. 
De penset henne inn mot språk og samfunnsfag. 
Misforstått, mener hun i dag. 
– I matte og fysikk trenger man ikke lese like 

omfattende og lange tekster som i språk- og sam-
funnsfag. 

Hun funderer over hvor hun hadde vært i dag 
uten formaningen fra læreren.

– Det er som i filmen «Sliding Doors», der vi ser 
to versjoner av et liv – én der hovedpersonen rek-
ker en t-baneavgang, og en der hun ikke gjør det. 
Jeg har noen sånne nøkkelpunkter i livet der alt 
kunne blitt helt annerledes. Dette er ett av dem.

Moderne fysikk har en multiversteori, der det 
dannes et nytt univers for alle muligheter som 
kunne skjedd. 

I ett av multiversene er Pia Lane astrofysiker. 
Det er helt sikkert. 

Et nytt nøkkelpunkt kom etter hun flyttet til       
  Oslo for å studere. 

      – Jeg pratet med en professor som sa: «Du vet 
at lingvistikk er svært vanskelig. Det er mange 
som gir opp etter det første semesteret». 

 Hun fortalte det til mannen sin. 
– Han bare smilte og sa: «Da er det akkurat 

dette du skal drive med.» 
Pia Lane ga ikke opp etter første semester. Tvert 

imot, det ble grunnfag, mellomfag og hovedfag. 

Og det stoppet ikke der. Mens hun jobbet med en 
doktorgrad, ble Lane kontaktet av en kanadisk 
filmskaper som arbeidet med en dokumentar om 
kvenskspråklige utvandrere til Canada. 

Det ene tok det andre. 
– Så ville en norsk filmskaper lage film om de 

norske kvenene, inspirert av den kanadiske. 
Også han ville at Lane skulle bidra. 
– Jeg sa greit, men da må jeg være med på å 

forme filmen.
Sammen med filmprodusentene bestemte hun 

seg for å følge unge Osvald Josefsen i kampen for  
å ta tilbake morsmålet sitt. Som Lane hadde Josef-
sen blitt snakket norsk til som barn. 

«Jeg er av et folk, et språk som ingen vet noe 
om. Det er noe skjult – det hemmelige folket, det 
hemmelige språket. Språket og folket har fått 
stempel ‘ikke godkjent’», sier Josefsen i filmen som 
fikk tittelen «Det hemmelige språket».

– Barn som ble født etter 1965, ble snakket til 
på norsk. Skillene kan gå midt i en familie, der de 
eldste barna snakker kvensk og de yngste norsk. 

I filmen forteller kvener i nord hvordan de ble 
kastet skjellsord etter i oppveksten. 

– De gjorde kven til en fornærmelse. Hvis det 
skjedde noe galt, var det alltid «de forbannede 
kvenene», forteller Elsa Haldorsen i filmen.

Det har ikke alltid vært sånn.  
  Fram til slutten av 1700-tallet ble kvener 

invitert til å befolke landet. 
– Dansk-norske myndigheter så på kvenene 

som en viktig økonomisk og sosial gruppe i det 
tynt befolkete Nord-Norge, forteller Lane.

Velviljen mot minoritetene i nord snudde til mot-
vilje da ideen om nasjonen oppsto på 1800-tallet, 
påvirket av tysk nasjonalisme og nasjonalroman-
tikk. 

– Nasjonen ble definert utfra etnisitet og språk. 
Derfor var det viktig for landsfedrene at Norge 
skulle være homogent og énspråklig.

De skandinaviske samfunnene er i navnet tuftet 
på ideen om likhet. Men noen er likere enn andre 
– også da det på 1880-tallet ble laget en ny språk-
politikk. 

– Der ble det understreket at kvensk og samisk 
bare kunne brukes som støttespråk når det var 
helt nødvendig. 

Mange lærere gikk langt i å overoppfylle lovens 
bokstav.

– Retningslinjene ble ofte tolket svært strengt. 
Barn kunne bli slått hvis de brukte sitt eget språk

Var en lærer riktig god, ventet det påskjønnelse.
– De kunne få lønnsøkning hvis de var særlig 

flinke til å strupe det kvenske og det samiske  
språket. 

Nærmere vår tid ble det enda verre. 
– Fornorskingen og assimileringen tiltok etter 

andre verdenskrig. Da landet ble bygd opp igjen, 
var det i norsk stil. Kvensk kultur som bøker, klær 
og hus forsvant.

Myndighetene mente at språket var nøkkelen til 
å delta i det moderne samfunnet. Og språket skulle 
være norsk. 

– Det er merkelig at vi i nord lærte at Norge var 
énspråklig og homogent når vi tydelig kunne se 
at det hos oss var tre språk til, samisk, kvensk og 
skoltesamisk. 

You can’t go home again, skrev den amerikan-
ske forfatteren Thomas Wolfe.

– Det er noe med å dra hjem igjen til et lite sted. 
På Bugøynes hadde jeg jo vært nerden som leste 
Dostojevskij som 14-åring. Alle som har vært en av 
nerdene på et lite sted, vet at det ikke er enkelt.

Men mye hadde forandret seg. Hun var stipend-
iat ved universitetet i hovedstaden. Ikke lille Pia 
med lånekortet i lomma. 

Jenta som drømte om å utforske universet da 
hun bodde i lille Bugøynes, kom tilbake fra den 
store verden for å forske på den lille bygda hun 
kom fra. 

Nærmere bestemt språket der – eller fravær av 
språk. 

– Jeg visste jo at dette kom til å bli vanskelig, 
for holdningen var fortsatt «nei, vi snakker jo ikke 
et ordentlig språk». 

Hun kunne heldigvis slå i bordet med et stort 
stipend fra Forskningsrådet. 

Folk tødde opp. 
– Jeg begynte i min egen familie. Etter hvert ble 

jeg og opptaksutstyret mitt med når folk møttes 
for å lage julekake.

Hun fikk sitt første barn rett før hun gjorde det 
Thomas Wolfe sa var umulig.

– Det var nyttig å ha med seg et spedbarn på 
feltarbeid. Barnet trengte plutselig stell, eller mat, 
så jeg kom og gikk. Da glemte folk at opptaks-
utstyret var der og snakket fritt, smiler Lane.

Hun husker godt en gang hun ba en kvinne lese 
en tekst på kvensk.

– Hun vegret seg voldsomt og hevdet at det ikke 
var et skriftspråk.  

Etter litt overtalelse gikk hun med på å lese  
teksten høyt. 

– Da skjedde det noe. Hun leste, la boka ned i 
fanget og sukket. 

Så hendte noe Lane aldri kommer til å glemme. 
– Hun så opp og spurte om det ikke fantes noen 

flere slike tekster. Så plukket hun opp boka på nytt, 
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og leste teksten igjen, stille for seg selv.
 

1. juni i år gikk Pia Lane på scenen i National-    
  theatret i Oslo. Hun begynte å lese:

Jeg husker at jeg var på besøk hos en slekt-
ning som ikke snakket norsk. I dag er det ingen 
samisktalende, ut av de 22 etterkommere av mine 
besteforeldre, så er det kun mine barn som er 
samisktalende. Så det fornorskingsprosjektet er 
noe av det mest vellykkede de klarte å gjennom-
føre noensinne.

Det er et sitat fra Inger Tjikkom, og de første 
setningene i kapitlet om språk i sannhets- og for-
soningskommisjonen sin rapport.

Tjikkom er en av 760 personer som fortalte 
kommisjonen om hvordan det var å bli tatt fra 
språket i barndommen.

Pia Lane – jenta som ikke sa et ord kvensk før 
hun var 14, men siden er blitt en av landets frem-
ste kjennere av kvensk språk og kultur – var selv-
skreven til å være med i tidligere statsråd Dagfinn 
Høybråtens kommisjon. 

– Det er det mest krevende jeg har gjort i hele 
mitt liv. Vi skulle både kartlegge hva som hadde 
skjedd, hvilke konsekvenser det hadde hatt da og 
nå, og foreslå tiltak for forsoning. 

Det var en uvanlig stor bestilling. 
– Vi følte et stort ansvar både overfor Stortinget 

og for de gruppene som var ofre for fornorskings-
politikken.

Det var teatersjefen på det kvenske teatret 
Kvääniteatteri, Frank Jørstad, som fikk ideen til å 
gjøre rapporten til noe mer enn overrekkelsen av 
en bunke papirer til oppdragsgiver Stortinget. 

– Rapporten ble så levende da den ble lest høyt 
av så mange ulike mennesker. 

De som leste, var fra kvenske, norskfinske, sam-
iske og skogfinske organisasjoner. 

– Det var også kunstnere og politikere. Hadja 
Tajik øvde på sin lesetekst samtidig som meg, for-
teller Lane lettere star struck.

Det tok 35 timer å lese de 758 sidene. Alt ble 
direktesendt på NRK.

– Jeg var mer nervøs for hvordan rapporten 
kom til å bli tatt imot enn for å stå på scenen. Selv 
om det selvfølgelig var veldig spesielt å opptre på 
hovedscenen i Nationaltheatret og på NRK med 
teksten vi hadde jobbet så mye med.

Det viktigste for Lane i kommisjonsarbeidet var 
møtet med mennesker. 

– Alle møtene over en kopp kaffe var så fine. 
Hva tenker de på, og hva synes de er viktig? 
I det sørsamiske miljøet var de særlig opptatt av 

reindrift. I det skogfinske miljøet handlet mye om 
kulturarv og museer. 

– Men det folk snakket aller mest om, var 
språk, språktap og språksorg.

Kvenene og samene i nord ble frarøvet språket  
   sitt, kulturen og identiteten. Da hun begynte 

å undersøke hvorfor dette skjedde, oppdaget Lane 
raskt at de ikke var alene. 

– Det fins folkegrupper over hele verden som 
har opplevd akkurat det samme, om ikke verre. 

Urinnvånerne i Canada ble brutalt behandlet, 
tvangsflyttet, institusjonalisert og sterilisert.

– De kaller seg overlevende, og jeg forstår hvor-
for. De kanadiske skolene var bestialske. 

Kvenene deler skjebne med minoriteter på den 
sørlige halvkule. For eksempel fordrev spansk 
mange minoritetsspråk i Sør-Amerika. Vi vet i dag 
om rundt 600 språk på kontinentet, men det var 
trolig langt flere før conquistadorene kom. 

I sommer ble Lane invitert til en konferanse i 
hovedstaden i Ecuador. 

– Jeg var litt usikker på om jeg skulle reise helt 
til Quito, med det store miljøavtrykket og alt det 
der. Men jeg kunne ikke la sjansen gå fra meg. 

– Hvordan var Quito? 
– Det var veldig høyt. Nesten 3000 meter over 

havet, sier Lane med et spøkefullt smil. 
Hun er raskt tilbake på fag. 
– Det skjer mye på mitt fagfelt i Sør-Amerika. 

Folk der er veldig nysgjerrige på hvordan vi jobber 
med minoritetsspråk og forsoning i Norge. 

I sosiolingvistikken er «southern theory» blitt 
et eget fagfelt. 

– Jeg ser ikke sør som et geografisk område, 
men som et verktøy for å forstå marginalisering, 
fortielse og kolonisering over hele verden.

Et begrep fra sørlig teori som Pia Lane bruker i  
  sine fagartikler, er avkolonisering. 

Ordet kom for noen år siden inn i det norske 
ordskiftet, ikke fra Sør-Amerika, men via USA og 
England, der statuer av slaveeiere og kolonister ble 
revet og pensumlister skrevet om. Her hjemme ble 
en benk tilegnet Carl von Linné forlangt fjernet fra 
Botanisk hage, taksonomiens far hadde jo rase-
inndelt også menneskene. Christian Krohgs bilde 
«Leiv Eiriksson oppdager Amerika» ble satt i kjel-
leren på Nasjonalmuseet. Hvordan kan en oppdage 
et kontinent der det bodde flere millioner mennes-
ker fra før? undret kritikerne.

Kritikerne av kritikerne igjen lurte på hvilken 
relevans begrepet avkolonisering kunne ha i Norge 

– vi var jo ingen kolonimakt? spurte de.
Var vi ikke?
I nord ser det annerledes ut.
– Den norske staten kontrollerte ikke bare hvil-

ke landområder kvener og samer kunne eie gjen-
nom den såkalte jordsalgloven. Statens tankegang 
tok bolig i hodene til folk. Den mest virkningsfulle 
koloniseringen var av sinnet, av språket og måten 
vi kan tenke på. 

For henne er avkolonisering å ta et oppgjør med 
denne tankegangen. Og forsøke å se at det finnes 
andre måter å forstå verden på. 

– De som har politisk, kulturell og økonomisk 
makt, kan forme måten folk tenker og ser verden 
på, ofte gjennom skolen. Da formes hele samfunnet. 

Mange misforstår hva avkolonisering dreier seg 
om, mener Lane. 

– Vi tenker ofte at noe henger på veggen i et 
museum, eller er pensum i skolen, fordi noen har 

tatt objektive valg. Men sånn er det jo ikke. Det er 
de som har makt, som har bestemt at det skal være 
slik.

Selv har hun et annet syn på avkolonisering enn 
dem som vil flytte kunstverk til kjelleren, fjerne 
benker eller rive statuer. 

– Jeg ville latt «Leiv Eiriksson oppdager Ame-
rika» henge oppe, men forsøkt å sette bildet i en 
sammenheng så folk kan forstå. Hvorfor ser det ut 
sånn som det gjør? Hvem bestilte bildet? Hva sier 
det om tankegangen på den tiden det ble malt?

Arbeidet med kommisjonen og årelang under-
søkelse av minoritetsspråk i nord har ført til en 
erkjennelse. 

– Vi oppnår langt mer gjennom refleksjon og 
samtale enn fortielse. Det handler om å stille de 
rette spørsmålene. Bare slik kan vi få folk til å 
tenke. =

 

STORT OPPDRAG: – Det er 
det mest krevende jeg har 
gjort i hele mitt liv. Vi skulle 
både kartlegge hva som 
hadde skjedd, hvilke konse-
kvenser det hadde hatt da 
og nå, og foreslå tiltak for 
forsoning, sier Pia Lane om 
arbeidet med sannhets- og 
forsoningskommisjonen.  
Her med kommisjonsleder 
Dagfinn Høybråten og Liv 
Inger Somby.
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døve barn kan høre

I dag kan døve barn HØRE
Tekst: Trine Nickelsen

Mange sa det var umulig, at det aldri kom til å 
fungere, at døve ble gitt falske forhåpninger, 

forteller professor i spesialpedagogikk Ona Bø Wie 
på Universitetet i Oslo. 

Håpet hadde kommet med en liten teknologisk 
innretning, som gjennom elektrisk stimulering 
av hørselsnerven skulle gjøre det mulig for døve å 

oppfatte lyd. Men hva slags lyd? Og lyd god nok til 
å kommunisere med verden? 

Ja, skulle det vise seg.
– Jeg er heldig og har fått bli med på en utrolig 
reise: – Jeg har sett små, døve barn høre lyd for 
første gang, fått følge dem når de vokste opp, sett 
dem utvikle talespråk, vokse faglig og sosialt, triv-

es på skolen og delta i sosiale aktiviteter sammen 
med andre barn, forteller hun. 

Hjelper hjernen. Kanskje ikke rart at mange tvil-
te. Hørselssansen er resultatet av uhyre kompli-
serte prosesser. Og – aldri tidligere hadde det vært 
mulig å erstatte en av menneskets sanser med tek-
nologi. 

Når døve mangler hørselssansen, betyr det ofte 
at sansecellene i sneglehuset ikke virker som de 
skal. Cochlea er det latinske ordet for sneglehuset, 
hvor vi har de 30 000 sansecellene eller hårcellene, 
som de ofte blir kalt. Disse cellene har en avgjør-
ende oppgave når øret fanger opp lydbølger fra 
omgivelsene. 

– De gjør den mekaniske energien i lydbølgene 
om til elektriske impulser. Når disse sendes via 
hørselsnerven og når hjernen, blir de tolket som 
lyd. Men ikke hos de døve barna. Teknologien har 
gitt dem en ny mulighet: Når de får et cochlea- 

Stillheten brutt for alltid:

TIL HJERNEN: Den elektriske stimuleringen 
gir signal i hørselsnerven som ledes videre 
til hjernen. Dette oppleves da som hen-
holdsvis en mørk eller en lys lyd. Signalene 
blir litt grovere og mer unøyaktige enn ved 
normal hørsel, siden det er et begrenset 
antall frekvensområder som blir stimulert. 
Men hjernen greier likevel å tilpasse seg.
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implantat operert inn under huden bak ørene og 
inn i sneglehuset i det indre øret, får hjernen  
allikevel de nødvendige impulsene (se illustrasjon 
og faktaboks). 

– Implantatet omgår de ødelagte cellene og 
sender lydsignaler direkte videre til hørselsnerven 
som overfører dem til hjernen, der de blir tolket 
som lyd, påpeker Ona Bø Wie. 

En utrolig reise. I 25 år har spesialpedagogen 
vært tilknyttet Øre-nese-hals-avdelingen på Riks-
hospitalet, Oslo universitetssykehus. Det er der 
alle operasjoner med cochleaimplantat på barn 
skjer.

– Da jeg kom til Rikshospitalet i 1998, var bare 
25 personer i Norge operert med cochleaimplantat, 
alle sammen voksne. Det var den spede begynn-
elsen. Den gangen ble bare helt døve personer over 
40 år operert, og de fikk implantat kun på én side. 
De fleste var blitt døve etter å ha hørt og snakket, 

Det omtales som en revolusjon:  
Fra et liv i total stillhet  

er døve barns verden nå full av lyd. 

FANGER LYDEN: Cochleaimplantatet består av en 
utvendig og en innvendig del. Den ytre delen fanger 
opp lyd med en mikrofon og prosesserer lyden.  
Prosesserte signaler sendes som radiosignal via en 
senderspole inn til den innvendige delen.
    

SNEGLEHUSET: Den innvendige delen,  
implantatet, har en elektronikkdel og en led-
ning med elektroder som er lagt inn i snegle-
huset (cochlea). Disse elektrodene stimulerer 
hørselsnerven i hvert sitt frekvensområde. En 
mørk lyd vil gi elektrisk stimulering på elektro-
der lengst inne i sneglehuset, mens en lys lyd 
vil stimulere på de ytterste elektrodene.
    

GIR LYD: Nå får nesten alle 
døve barn i Norge et  
cochleaimplantat operert  
inn bak begge ørene og i 
hørselsgangene sine  
mens de ennå bare er noen 
måneder gamle.
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FAKTA

kanskje i mange år. 
Å operere små barn var derimot noe annet. 

– Var det riktig å begynne å operere barn som var 
født døve, og som derfor ikke hadde hatt sjanse til 
å forstå hva lyd er, og som ikke hadde utviklet noe 
talespråk? 

Wie forteller om stor usikkerhet i begynnelsen: 
Ville cochleaimplantatet virkelig gi barna lyd god 
nok til at de kunne oppfatte lyden som tale – og 
dermed lære å snakke? Ville de døve barna utvikle 
et funksjonelt språk, et språk til bruk i hverdagen, 
et språk på linje med språket til barn som har til-
gang til naturlig hørsel? Dette måtte vi finne ut av.

Med fra starten. Det ble mange tverrfaglige dis-
kusjoner: spesialpedagoger fra Blindern, medisin-
ere og audiofysikere på Rikshospitalet: Bør barna 
få implantat på ett øre eller på begge? Hvilken 
nytte får barna av implantat? Når er det beste tids-
punktet å operere? 

I begynnelsen ble barn operert først da de var 
flere år gamle.  

– Gjennomsnittsalderen på barna som fikk 
cochleaimplantat – og dermed kunne høre lyd for 
første gang, var over fire år.

– Vi hadde foreldre som virkelig kjempet hardt 
for å få operasjon til barnet tidligere. Nå vet vi at jo 
lenger barnet går uten å høre noe, jo vanskeligere 
blir det å oppfatte tale etter å ha fått implantatet. 
Da kan forsinkelser i språkutviklingen bli perma-
nente. 

Den mest kritiske perioden for å utvikle hørsels-
områdene i hjernen er i løpet av de tre første 
leveårene. Da kommer en lang rekke forbindelser 

mellom hørselsbarken og andre deler av hjernen 
på plass. 

– Uten lyd og tale og språkstimulering kan 
hørselsområdene i hjernebarken bli brukt til andre 
formål enn å oppfatte og tolke lyd, påpeker Wie.

Tidlig er best. I Norge blir det født mellom 25 
og 30 døve barn hvert år, så å si alle får nå tilbud 
om cochleaimplantat – og da innen de er ett år. De 
aller fleste foreldre takker ja. Siden 2008 er det 
lovpålagt at spedbarn hørselstestes i løpet av de 
første døgnene etter fødselen. Derfor blir døvhet 
oppdaget tidligere enn før, og barna er mye yngre 
når de blir operert. Det er en fordel. 

– Rikshospitalet var blant de første i verden 
med å tilby implantat ned i fem måneders alder. 
Italia har siden gått enda lenger ned i alder, de 
opererer nå to måneder gamle babyer og har resul-
tater som indikerer at det er en fordel. Vi pedagoger 
skulle gjerne ønske at barna fikk implantat med én 
gang de ble født, innrømmer Wie. På Rikshospi- 
talet vil imidlertid kirurgene at barnet har opp-
nådd en viss vekt før de legges i narkose, omkring 
åtte måneders alder.

 
De første hundre. Barna som hadde fått implan-
tat – kunne de egentlig oppfatte tale? 

Ona Bø Wie undersøkte – og fant ut: Ja, det kan 
de faktisk. 

– De fleste av de hundre første barna som fikk 
implantat, kunne høre, forstå og bruke talespråket. 
Men variasjonen var stor i hvor godt de hørte og 
forstod. Hvorfor? Det var vi nysgjerrig på, forteller 
hun. 

Wie og kollegene ønsket derfor å følge de barna 
som fikk den beste behandlingen som var mulig 
å gi den gangen, nemlig tidlig tilgang til lyd – på 
begge ørene. Siden 2004 har cochleaimplantasjon 
på begge ørene vært standard behandling på Riks-
hospitalet. 

– I en studie har vi fulgt tett opp noen av barna 
som var bittesmå, bare 5 til 18 måneder da de fikk 
to implantater. Vi har fulgt dem i 13 år. Noen av 
dem er voksne nå. Vi har sett på hvordan det går 
med språket deres, livskvaliteten, om de kjenner 
seg vel i samfunnet. Vi vet at forsinket språkut-
vikling kan påvirke barnas personlige og sosiale 
liv, mulighetene de har til å få seg utdanning og 
delta i yrkeslivet. 

Forskningen hennes viser at barn som er tidlig 
implanterte, har en brattere læringskurve enn de 
som er implantert seinere. Talespråkutviklingen 
blir bedre. 

– Vi fant ut at barna som fikk cochleaimplantat 
innen de var 12 måneder, kunne utvikle språk-
ferdigheter tilsvarende jevnaldrende barn etter 
ett til fire år med bruk av cochleaimplantat og god 
språkstimulering. De som fikk implantat først når 
de var mellom 12 og 18 måneder, brukte lengre tid 
på å oppnå tilsvarende ferdigheter, forteller hun. 

– Det viser at jo tidligere barna får cochlea- 
implantat, desto tidligere vil de kunne oppnå nor-
mal språkutvikling. 

Fem hundre barn. For å lære mer har Ona og 
kollegene studert hele gruppen barn som har fått 
cochleaimplantat. Den medisinske, tekniske og 
ikke minst den spesialpedagogiske oppfølgingen 
utvikler seg hele tiden. Forskerne brukte inter-
vjuer og et bredt spekter av tester for å innhente 
informasjon fra fem hundre barn. De kartla hvor 
godt barna kunne oppfatte tale, hvordan de brukte 
språket, vokabular og grammatikk. Og de så også 
på visuelle ferdigheter, og hvordan barna selv og 
foreldrene beskrev sin livskvalitet, sin trivsel i 
hverdagen.  

– Studien vår viser blant annet at livskvaliteten 
til disse barna er tilsvarende som hos barn med 
normal hørsel. Likevel strever de mer – spesielt på 
skolen og i sosiale sammenhenger. Studien viser 
også at språkferdighetene, inkludert vokabular, 
varierer – fra svært gode ferdigheter på linje med 
dem som hører normalt, til betydelige forsinkelser 
i språkutviklingen.  

Må få tilgang til språket. Tre ting framstår som 
avgjørende for å utvikle hørsel og et funksjonelt 
talespråk, oppsummerer professoren: At barna får 
implantat før de er ett år og i begge ører. Og sist, 
men ikke minst – god og tydelig talespråkstimu-
lering med én gang etter operasjonen. Det er nem-
lig ikke bare å skru på en bryter. 

– Selv med implantatet har ikke de døve barna 
noen automatisk tilgang til talespråket. Å utvikle 
et godt språk og et rikt ordforråd krever mye av 
alle barn, men trolig ekstra mye av dem som er 
født døve. Det er også viktig å huske på at et im-
plantat ikke gir normal hørsel. Det krever at barn-
et er ekstra til stede og oppmerksom.

Spesialpedagogen understreker at dersom 
barna skal utvikle språk etter operasjonen, må de 
presenteres for rikelig med talespråk. 

– De må høre språket, delta i det. 

Ulikt tilbud. – Operasjonene på spedbarna er som 
regel teknisk vellykket. Men det skal mer til for at 

barna får optimalt utbytte av implantatet. Peda-
gogisk oppfølging trengs, framholder forsker-
gruppeleder Marte Myhrum på Øre-nese-hals-
avdelingen ved Rikshospitalet. 
     Hun viser til at opplæringen barna får, varierer 
fra sted til sted. 

– Disse barna utgjør en liten gruppe. Kommun-
ene har ikke alltid god nok kompetanse. Det er 
viktig at barn får et likeverdig tilbud landet over, 
sier hun. 

Myhrum har ledet et toårig prosjekt, der hun og 
kollegene har testet ut en ny form for oppfølging. 
Kommunene har det overordnete ansvaret for å 
støtte og følge opp barna, samtidig som Rikshospi-
talet har det nasjonale behandlingsansvaret for 
dem. Målet med prosjektet har vært å utvikle en 
nasjonal ‘standardpakke’ for opplæring etter im-
plantasjonen.

– Modellen vi har utviklet og testet ut, legger 
mer av etterbehandlingen det første året hos oss. 
Da kan vi sikre alle et likeverdig tilbud. Oppfølg-
ingen blir også mer omfattende og intensiv, sier 
hun. 

I dag kommer barnet på tre-fire kontroller på 
Rikshospitalet det første året etter operasjonen. 

NY MODELL: – Vi legger nå 
opp til mer og bedre opp-
følging av barna etter opera-
sjonen, forteller Marte Myhr-
um på Rikshospitalet. 

SPRÅKSTIMULERING: – For 
å utvikle et godt talespråk 
trengs ikke bare teknologi 
– men også god og intens 
språkstimulering, forteller 
Ona Bø Wie. 
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Cochleaimplantat

•	De	første	operasjonene	
med	cochleaimplantat	
skjedde	i	1986.	

•	Implantasjon	på	det	
ene	øret	var	vanlig	
praksis	de	første	årene.	
Fra	2004	har	tosidig	
implantasjon	blitt	tilbudt	
alle	barn.	

•	Alle	operasjoner	hos	
barn	er	sentralisert	og	
utført	ved	Rikshospitalet.	

•	I	dag	blir	90-95	prosent	
av	alle	døve	barn	i	Norge	
operert.

•	2916	personer	har	fått	
operert	inn	implantat	
siden	oppstarten	i	1986,	
2068	voksne	og	848	
barn.

RIKSHOSPITALET: Det er 
i dag fem ørekirurger som 
opererer cochleaimplantat 
på Rikshospitalet, her ser 
vi Muneera Iftikhar. Opera-
sjonen tar 2-3 timer.    
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Da får foreldrene veiledning i hvordan de kan 
hjelpe barnet til å lytte og snakke. 

Terapi hjelper. – Som del av prosjektet vårt får 
alle implanterte barn det vi kaller Auditiv Verbal 
Terapi (AVT) i ett år etter implantasjonen. For-
eldreveiledningen står sentralt. Foreldrene lærer 
hvordan de kan hjelpe barnet å bruke hørselen for 
å utvikle talespråk. Foreldrene øves i å bli bevisste 
på måten de kommuniserer med barnet på. 

Om barna får jevnlig språkstimulering, er mål-
et å tette gapet til jevnaldrende. Det skjer best 
gjennom aktiviteter i hverdagen. – Foreldrene skal 
få lytteaktiviteter inn i hverdagssituasjoner, som 
når barnet leker, kler på seg, spiser, blir lest for. 

– Vi utarbeider planer med mål for hvert enkelt 
barn i samarbeid med foreldrene. Treningen kan 
gjøres enten digitalt eller ved fysiske møter, for-
teller Myhrum. 

I den nye modellen tilbys det digitale video-
møter med foreldre og barn i periodene mellom 
kontrollene på Rikshospitalet. 

– En modell med digital oppfølging vil åpne opp 
for at det er flere i barnets lokale nettverk som kan 
få opplæring, og opplæringen kan være mer om-
fattende. Etterbehandlingen blir styrket når peda-
gogisk, teknisk og medisinsk kompetanse blir gjort 
tilgjengelig for foreldre og fagpersoner lokalt.

Avgjørende samarbeid. Ona Bø Wie understrek- 
er hvor viktig samarbeidet på tvers av faggruppene 
er. 

– At medisinerne, teknikerne og vi pedagoger 
samarbeider så godt, har vært helt avgjørende for 
at mange døve barn i dag har stor nytte av  
implantatene de har fått, at de er i stand til å høre, 
snakke og delta i samfunnet – mange på lik linje 
med barn som ikke har hørselstap. 

Wie har imidlertid ikke tenkt å gi seg med dette. 
For å forstå mer ønsker hun å se breiere på det og 
jobbe sammen med forskere i CREATE – Senter 
for forskning på likhet i utdanning, som er et sent-
er for fremragende forskning. 

– Selv om døve med implantat har muligheten 
til å utvikle et språk på høyde med de som hører 
normalt, er det stor variasjon og mange faktorer 
som spiller inn, understreker hun.  

– Nå ønsker vi å anlegge et livsløpsperspektiv. I 
hvilken grad får de utdanning, deltar de i samfun-
net og i arbeidslivet? Blant annet gjennom å hente 
informasjon fra de store mengdene med register-
data vi har i Norge, håper vi på mer kunnskap og 
flere svar.= 

Tekst: Trine Nickelsen

De var født døve og uten sjanse til å oppfatte  
  lyd – inntil de bare noen måneder gamle 

fikk cochleaimplantat på begge ører. Teknologien 
erstatter tapte sanseceller i cochlea, sneglehuset i 
barnets indre øre, og gir hjernen impulser som den 
tolker som lyd. 

Ennå er det relativt nytt at døve barn i Norge 
kan høre. 

– Derfor er det mye vi ikke vet. Hvordan går det 
med dem? Er tiltakene som settes inn, tilstrekke-
lige til at de får en god utvikling, et godt liv? Og 
hva koster tiltakene samfunnet? Er det verdt 
prisen? spør Sølvi Skjolde, tidligere student ved 
Avdeling for helseledelse og helseøkonomi på Det 
medisinske fakultetet, UiO.

Utviklet en modell. Skjolde fullførte i våres 
masteroppgaven sin, hvor hun følger barna med 
cochleaimplantat livet ut. Et usedvanlig stort arbeid 
til mastergrad å være. Heldigvis, sier hun, har hun 
hatt et knallgodt team rundt seg; medisinere på 
Rikshospitalet, spesialpedagoger på Blindern og 
helseøkonomer på Det medisinske fakultetet. En av 
dem er professor emeritus Ivar Sønbø Kristiansen 
ved Avdeling for helseledelse og helseøkonomi. 

 – Vi vet ikke om noen andre i verden som har 
forsøkt å simulere forløpet til barn med cochlea-
implantat fra de er født og fram til de dør, sier 
Kristiansen, som var veileder for Skjolde.

Men hvordan kunne kollegene følge de døve 
barna gjennom livet, når de bare har rukket å leve 
en liten del av det? 

– Vi utviklet en simuleringsmodell, forteller 

Skjolde. – Ved å samle informasjon om barna i 
dag, har vi ekstrapolert, som vi sier, eller beregnet 
kostnader og virkninger fram i tid. 

Mangler informasjon. Forskerne møtte fort på et 
problem: mangel på data. Riktignok finnes en del 
om når barna er små, til omkring skolealder, men 
det er lite informasjon om ungdom og unge voksne 
som fikk implantat som babyer. De fleste har sim-
pelthen ikke nådd arbeidsfør alder ennå.

– Vi vet lite om hvordan implantat påvirker 
språkferdigheter på lang sikt, utdanningspresta-
sjoner og sysselsetting utover i livet. Derfor har vi 
måttet gjøre mange antakelser i prosjektet vårt, 
medgir Skjolde. 

Kollegene viser til at simuleringsmodeller ofte 
er befengt med mye usikkerhet, men at slike mod-
eller likevel kan gi viktig kunnskap.

– Noe av det verdifulle med å lage modeller, er 
at vi kan belyse usikkerheten, og vi kan utforske 
viktige faktorer som bidrar til denne usikkerheten, 
presiserer professor Emily Burger på Avdeling for 
helseledelse og helseøkonomi. Hun var Skjoldes 
hovedveileder.  

Forskerne har lent seg tungt på to norske studi-
er, begge ledet av professor i spesialpedagogikk, 
Ona Bø Wie (se side 55). Den ene følger barna til 
de er seks år, den andre til de er 18 og enda lenger. 
Derfra har de hentet ut data. 

– Fra disse dataene kunne vi beregne språkfer-
digheter og det som kalles helserelatert livskvali-
tet hos barn med implantat, forteller Skjolde.  

De er knapt voksne ennå, barna som fikk cochleaimplantat 
innen de var ett år. Likevel har forskerne fulgt dem til de er 
hundre for å se hvordan det går.  

Språktrening gir lavere kost- 
nader og høyere livskvalitet 

Første studie i sitt slag av døve: 
TRENGER KUNNSKAP: Kunnskap trengs om 
hvordan det går med barna gjennom livet. Først 
da er det mulig å vurdere de ekstra fordelene nye 
behandlinger kan gi.
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Tekst: Trine Nickelsen

Som nykommer i anatomisk forskning på  
  sekstitallet fikk jeg i oppgave å kartlegge ner-

veforbindelsene fra cochleariskjernene, eller hør-
selskjernene, og videre oppover i hjernestammen. 

Det forteller professor emeritus Kirsten Kjels-
berg Osen på Seksjon for anatomi, Universitetet i 
Oslo. 

Cochlea er latin for ‘sneglehuset’. Det er den 
delen av det indre øret hvor lyd blir omgjort til 
elektriske signaler. Signaler går fra hårcellene i 
cochlea over på nervefibre i cochlearisnervene,  
og videre til cochleariskjernene – en samling celler 
som bearbeider sanseinformasjon fra øret. 

Et mysterium. Cochleariskjernene ligger der  
hørselsnerven kommer inn til hjernen, og er vridd 
på en måte som gjør dem vanskelig å forstå. 

– Jeg fant fort ut at kartleggingsoppgaven jeg 
hadde fått, var umulig uten å vite mer om hvordan 
cochleariskjernene er bygd opp. Ja, for på den 
tiden var dette dårlig kjent. Derfor satte jeg i gang 
med å studere cellefargete snitt av cochleariskjern- 
ene hos katt i mikroskopet, forteller Osen. 

Bildet som da tegnet seg, var ganske forvirrende. 
– Hvordan skulle jeg forstå cochleariskjernene 

ut fra det jeg så? 

Hun fant et mønster. På den tiden underviste 
hun medisinerstudenter i histologi, altså vevslære. 

– Studentene var nødt til å tegne det de så i 
mikroskopet, og jeg tenkte: Det kan jeg også gjøre. 
Jeg satte meg derfor ned og tegnet celler i alle del-
er av cochlearis-kjernene. 

Dermed steg et mønster fram. Osen forstod at 
nervecellene i cochleariskjernene kunne klassifi-
seres i grupper. 

– Det var et tidkrevende arbeid, men etter hvert 
ble det tydelig at cellene kunne deles i ni ulike  
typer med forskjellig lokalisering, forteller hun. 

Forskeren beskrev hørselskjernenes struktur og 
de typene nerveceller som er der, på en måte som 

Hun avslørte hørselens 
hemmeligheter

Kirsten Kjelsberg Osen er den første kvinnen i Norge som ble  
professor i medisin. Hun dannet skole innen hjerneforskningen. 

Kirsten Kjelsberg Osen 

•	I	1971	ble	hun	Norges	
første	kvinne	utnevnt	til	
professor	i	medisin.	

•	På	sekstitallet	kartla	
hun	de	primære	hørsels-
kjernene	i	hjernen,	cochle-
ariskjernene.	

•	Arbeidene	hennes	ble	en	
nøkkel	som	åpnet	for	et	
skred	av	nye	studier.

•	Kirsten	Kjelsberg	Osen	
dannet	internasjonal	skole	i	
utforskningen	av	hørsels-
systemets	forbindelser	og	
organisering.
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lettet forståelsen, og som nå brukes av alle som 
forsker på hørselsbanene. 

– Systemet jeg kom fram til, ble en nøkkel 
som åpnet for et skred av nye studier.

Døve kan høre. Disse studiene har langt på vei 
bekreftet Kirsten Kjelsberg Osens inndeling og 
hennes hypotese – nemlig at hver celletype  
analyserer sin spesielle egenskap ved lyden, som 
tonehøyde, styrke, varighet og lydens lokaliser-
ing.

Ett eksempel på en viktig praktisk følge av de 
videre undersøkelsene, er at døve nå kan høre 
ved hjelp av elektroder plassert i cochlea eller 
langs hørselsbanene.=

VET MEST: Kirsten Kjels-
berg Osen er blant dem i 
verden som vet mest om de 
innfløkte hørsels-banene i 
hjernen. Nå er hun 95 år og 
fortsatt aktiv forsker. 

Kvalitetsjusterte leveår. Et viktig tema 
i helseøkonomien er å studere hvordan 
helsen påvirker livskvalitet for enkelt-
individer og befolkning. Helseøkonomene 
‘måler’ helserelatert livskvalitet, blant 
annet ved bruk av spørreskjemaer. Når et 
helsetiltak påvirker både livslengde  
og livskvalitet, kan effekten uttrykkes i 
kvalitetsjusterte leveår.

– Vi bruker kvalitetsjusterte leveår for 
å uttrykke hvor effektive helsetjeneste-
tiltak og forebyggende virksomhet er. 
Tanken er at et leveår med sykdom eller 
funksjonshemminger har redusert kvali-
tet sammenliknet med det å leve uten 
slike problemer, påpeker Skjolde. 

Den såkalte Prioriteringsmeldingen 
sier at helsetiltak skal prioriteres etter 
hvor alvorlig tilstanden er, og kostnaden 
og nytten tiltaket har. Nytte måles som 
gode eller kvalitetsjusterte leveår. 

Språkferdigheter. I masteroppgaven 
skiller Skjolde – ikke mellom ulike helse-
tilstander, men mellom tre ulike nivåer av 
språkferdigheter: normale, lave og svært 
lave språkferdigheter. Graden av tale- og 
hørselsevner kan påvirke mange forskjel-
lige aspekter av livet, som å kunne gå på 
en vanlig skole, ta utdanning, ha en jobb 
eller til og med få en partner. 

– Et cochleaimplantat gir ikke normal 
hørsel, og derfor kreves ekstra innsats for 
å lære seg å oppfatte og bruke språket, 
minner Skjolde om. 

Forskerne fulgte barna fra de var små 
og gjennom hele livet. Da kunne de gå fra 
svært lave språkferdigheter opp til lave 
og kanskje videre opp til normale ferdig-
heter. 

– Til hver helsetilstand, eller språk-
ferdighetstilstand kan vi kalle det, knyt-
ter vi et spesielt nivå av livskvalitet, fram-
holder hun: De som har normale språk-
ferdigheter, har gjerne bedre livskvalitet 
enn de som har lave språkferdigheter. Det 
kunne vi beregne fra de to studiene. Vi 
følger dem gjennom hele livet, og så ser vi 
hva det har å si for livskvaliteten gjennom 
livet, og hva det eventuelt koster ekstra å 
ikke ha normale språkferdigheter. 

Hvis barnet har svært lave ferdigheter, 
krever det mye oppfølging gjennom livet, 

i hvert fall fram til de er 18 år. Det gir 
større kostnader.  

Hvis en kan tilby behandling, i dette 
tilfellet språkopplæring mens barna er 
helt små, kan vi tenke oss at flere av dem 
oppnår bedre språkferdigheter. 

– Da trenger de mindre oppfølging fra 
helsevesenet, fra foresatte og apparatet 
rundt, og kostnadene blir lavere. Flere vil 
trolig få høyere livskvalitet gjennom livet, 
påpeker Skjolde.

Innen helseøkonomi kan det tas ulike 
perspektiver i analysene, avhengig av 
hvilke kostnader og gevinster som inklud-
eres. I modellen vår la vi inn ressurser 
brukt i helsesektoren, utdanningssektor-
en og produksjonstap. Dette ga tre ulike 
perspektiver: helsetjenesteperspektivet, 
det utvidete helsetjenesteperspektivet og 
et samfunnsperspektiv. 

Språktrening viktig. Flere faktorer har 
vist seg å påvirke språkresultatene hos 
barn som får implantat: at barna får im-
plantat tidlig og samtidig på begge ører. 
En regner også med at de som får såkalt 
Auditiv Verbal Terapi, får bedre språk 
enn de som ikke får denne terapien (se 
side 57). 

– Så lenge vi mangler kunnskap om 
hvordan det går med barna gjennom liv-
et, kan vi heller ikke vurdere de ekstra 
fordelene nye behandlinger kan gi barna 
– som Auditiv Verbal Terapi, understrek-
er Emily Burger. 

Studien omfatter også en analyse av 
hvilke helseeffekter, kostnader og kost-
nadseffektivitet denne språkterapien  
kan gi, sammenliknet med en mer usys-
tematisk språktrening. 

Språkterapi kan være et kostnadseffek-
tivt virkemiddel for å forbedre språk-
resultatene. 

– Analysen vår viser hvordan Auditiv 
Verbal Terapi tidlig i livet kan påvirke 
ressursbruken og livskvaliteten senere i 
livet. Mye tyder på at alle barn som får 
implantat, bør tilbys systematisk trening. 
Resultatene viser betydelige livstidskost-
nader for døve med cochleaimplantat. De 
har også lavere livskvalitet enn den gene-
relle befolkningen, forteller Skjolde. 

Gir høyere livskvalitet. Forskerne fant 
ut at det kan være kostnadseffektivt å gi 
språkopplæring tidlig, men at dette var 
avhengig av hvilket perspektiv de tok. 

– I det utvidete helsetjenesteperspek-
tivet var det ikke kostnadseffektivt, men 
når vi ser det hele fra et samfunnsper-
spektiv, er det annerledes. Språkterapi 
gir lavere kostnader og høyere livskvalitet. 
Dette sier noe om hvordan analyseper-
spektiver kan påvirke resultatene, og vik-
tigheten av å inkludere ulike sektorer som 
utdanning og arbeid, og ikke bare kost-
nader og effekter i selve helsetjenesten.

– Hvorfor er denne forskningen vik-
tig?

– Nå har vi altså en modell, en metode 
å gjøre dette på, som andre kan bygge 
videre på, understreker Sølvi Skjolde. 

Emily Burger mener at de nøyaktige 
tallene ikke er det viktigste, men heller 
det at vi for første gang har en antakelse 
om kostnader og livskvalitet som følge av 
å operere inn cochleaimplantat hos små 
barn. 

– Vi skal bruke de neste tre-fire årene 
på å forbedre arbeidet Sølvi Skjolde har 
gjort. Dette er bare begynnelsen. Det 
strålende samarbeidet på tvers av fag og 
fakulteter fortsetter, lover Burger. 

– Denne forskningen er viktig, ikke 
minst for barna selv, legger Kristiansen 
til. – På sikt må vi håpe og tro at den kan 
bidra til mer forståelse for behovene disse 
barna har.=

FØRSTE GANG: – Ingen tidligere studier har ana-
lysert konsekvensene på livskvalitet og økonomi 
– gjennom et helt liv, påpeker Sølvi Skjolde.  
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holdt et foredrag der han beskrev hvordan jorda 
går i bane rundt sola, som igjen roterer rundt 
midten av en enorm samling stjerner. På slutten 
av forelesningen reiste en gammel dame seg og 
sa: «Dette er bare tull. Verden hviler egentlig på 
ryggen til en gigantisk skilpadde.» Akademikeren 
fulgte opp: «Hva står så skilpadden på?» «Du er 
veldig smart, unge mann», parerte den gamle  
damen. «Men det er skilpadder hele veien ned!»

Dette problemet med uendelig regresjon har 
minst to konsekvenser for matematikere. 

– Det betyr at ethvert grunnlag for matematik-
ken må inneholde udefinerte konsepter. Og selv om 
vi presiserer hva grunnlaget er, forklarer vi ikke 
hvilken ramme vi bruker til det formålet. Norsk 
språk får være godt nok til det. 

«Vi ønsker å snakke om visse objekter», og «det 
vi kan si om disse objektene, uttrykkes som visse 
utsagn», begynner derfor Christiansen nokså be-
skjedent i boka Matematisk fundament. 

 – Vi er ikke i stand til å definere hva et objekt 
eller et utsagn er. En tenkt definisjon ville inne-
bære utsagn om objekter. Altså ville definisjonen 
bruke de konseptene som defineres til å definere 
dem.  

Objektene, om enn udefinerte, kan samles 
sammen i nye objekter. Dette er opphavet til det 
matematikere kaller mengder. En mengde tolkes 
gjerne som samlingen av de objektene som har en 
gitt egenskap, men er altså også udefinert.

– Dette konseptet er så naturlig for mennesker 
at det er vanskelig å si når det oppsto. Blant de før-
ste tingene som ble nedtegnet i skrift, var inventar-
lister, forteller Christiansen.

Det lønner seg å ikke være for godtroende i  
møtet med mengder. 

– Såkalt naiv mengdeteori fører til paradokser. 
For eksempel; hvis vi tar mengden av alle mengder, 
så vil den være element i seg selv. Akkurat det er 
ikke utelukket, men bare merkelig. 

Tekst: Morten S. Smedsrud

Matematikk er – viser det seg – et språkfag. 
 Litt rart for alle som har vokst opp med den 

strenge delingen mellom «myke» humanistiske fag 
og «harde» realfag i skole og utdanning.

– Matematikkens aller nærmeste slektning er  
de naturlige språkene, som norsk, sier matematikk- 
professor Snorre Christiansen ved Universitetet i 
Oslo. 

I sin nye bok Matematisk fundament har Chris-
tiansen tatt på seg en nesten umulig oppgave: å 
bryte matematikken ned til dens grunnleggende, 
grammatikalske bestanddeler, og bygge den opp 
fra bunnen av – stein på stein, kun utfra ideer, 
symboler og logikk. 

Umulig fordi det viser seg at jo flere lag som 
skrelles av for å finne matematikkens midtpunkt, 
desto større risiko er det for at vi blir stående med 
tårer i øyene på jakten etter en kjerne. 

Er matematikken vitenskapens Peer Gynt? På 
overflaten selvsikker og verdensvant. Men egentlig 
ikke mer enn en løk?

– Paradokset er at hvis vi er så presise i beskriv- 
elsene våre at det virker som vi har nådd helt til 
bunns – da er det noe som forsvinner. 

Fortvil derfor ikke hvis du var blant dem som 
satt på skolebenken og følte det var noe grunnleg-
gende som gikk deg over hodet, og mistenkte at det 
samme gjaldt personen foran tavla; selv universi-
tetsprofessorer i matematikk vet ikke hva matema-
tikk dypest sett er. 

– Vi vet ikke hva vi snakker om, smiler Christi-
ansen og legger kjapt til: 

– Men vi har i hvert fall klare regler for hvordan 
vi kan snakke om det. Det er mer enn de fleste. 

Skilpadder hele veien ned. Jakten på mate-
matikkens grunnstein kan derfor minne om den 
hinduistiske forestillingen om at verden hviler på 
skallet til en skilpadde. 

En anekdote forteller at en akademiker en gang 

Ingen regel med unntak 
Er matematikken en løk uten kjerne? 

Eller er den vår beste portal inn til Platons idéverden?

TIL DET UENDELIGE: Boka 
Matematisk fundament er 
historien om matematikken 
fra de grunnleggende, logiske 
premissene og til summering-
en av uendelige rekker.
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Det blir verre.
– Tar vi så mengden av alle mengder 

som ikke er element i seg selv, kan vi ar-
gumentere oss fram til at den er element 
i seg selv, hvis og bare hvis den ikke er 
element i seg selv.

– Ingen regel uten unntak, ikke sant?
– Altså regler med unntak? Haha! 
Christiansen himler med øynene. 
– Gjerne for meg – men i så fall ra-

ser hele det matematiske byggverket 
sammen. 

 Mengdeparadokset – oppdaget av  
matematikeren og logikeren Bertrand 
Russell – førte til en krise i matematikken 
for godt over hundre år siden. 

– Hvis vi tillater én eneste selvmotsig-
else imatematikken, følger det at hvert 
utsagn er både sant og usant. Ingenting 
står igjen. 

 Russells innvending ble etter hvert 
løst i den forstand at mengdeteori ikke 
lenger tillater så generelle mengdekon-
struksjoner. 

– Ved å nøye spesifisere reglene for å 
danne nye mengder, ble matematikere i 
stand til å skape et grunnlag for moderne 
matematikk som er fri for paradokser 
som Russells, men likevel kraftfullt nok 
til å beskrive den kjente matematikken.

Zenons paradoks. Matematikere er 
stort sett praktikere. 

– Tanken er ikke å si hva tall er, men å 
vise hva vi kan gjøre med dem. Vi påstår 
at 0 er et naturlig tall, og at hvert natur-
lige tall n har en såkalt etterfølger n+1. 
Hele teorien for de naturlige tallene er 
bygget opp av denne såkalte etterfølger-
funksjonen. 

Hvis vi ser for oss at vi aldri slutter å 
legge til tall, nærmer vi oss en forståelse 
av det magiske «tallet» uendelig.

En av årsakene til at Christiansen og 
generasjoner av kolleger har laget disse 
reglene, er nettopp at de ønsker å kunne 
snakke om uendelighet. 

– Begrepet gir oss et veldig kraftig 
verktøy for å snakke om det endelige. Vel 
så viktig er det at vi ved hjelp av dette be-
grepet kan begynne å ane helt nye verd-
ener. Uendelighet er spektakulært.

Heller ikke her kommer vi utenom skil-
padder. Den gamle grekeren Zenon så for 
seg at han lot en skilpadde få et forsprang 
på den legendariske krigeren Akilles i et 
kappløp. Uansett hvor rask han var, ville 
mannen med de utsatte hæl-senene aldri 
klare å ta igjen skilpadden, hevdet Zenon. 
Idet Akilles hadde tatt inn halve av- 
standen, ville nemlig skilpadden ha be-
veget seg et stykke lenger. Det hjelper 
ikke at Akilles tar igjen halvparten av 
denne distansen også. Skilpadden vil  
alltid ligge foran. 

Dette virker vanntett for oss lekfolk – 
de gamle grekerne ville kanskje kalt oss 
idioter – samtidig som vi «vet» at Akil-
les ikke ville brukt lang tid på å ta igjen 
krypdyret. 

– Hvordan kan det presise, matema-
tiske språket med dets mange definisjon-
er hjelpe oss ut av denne knipa?

– I Matematisk fundament ville jeg 
fortelle historien fra de logiske premis-
sene og nettopp fram til summering av 
uendelige rekker. Poenget med Zenons 
paradoks er at endelige tidsintervaller  
godt kan deles opp i uendelig mange 
delintervaller.

Det er det nærmeste vi kommer et svar 
på paradokset innenfor rammene av en 
populærvitenskapelig tekst.

– Alle som hadde veddet i dette spenn-
ende kappløpet, kunne nå ta ut sin gevinst. 
Men forholdet mellom det diskrete – tell-
bare – og det kontinuerlige blir nok aldri 
ferdig studert.

Maner fram Platons verden. Selv om 
vi har slått fast at «det er skilpadder hele 
veien ned», klarer ikke matematikere som 
har sittet i timer, dager, uker, måneder og 
år omsluttet av det matematiske språket, 
å unngå følelsen av at det de studerer, er 
helt reelt.

– Det kommer en følelse av at de mate-
matiske objektene vi har klart å beskrive 
så presist, faktisk fins. 

Siden vi allerede har besøkt Zenon i 
antikkens Hellas, passer det å vie en vi-
sitt til hans samtidige, Platon. Filosofen 
som lærte av Sokrates og til Aristoteles, 
mente det fantes en verden av rene ideer, 
som mennesket bare kunne observere 
avskygningen av. 

Matematikere er – viser det seg – ikke 
bare praktikere. 

– Ved å systematisk vise hvordan alt 
henger sammen, så har jeg et visst håp 
om at leseren også skal få en følelse av at 
en platonsk verden faktisk eksisterer. 

Har vi her å gjøre med en vaskeekte 
idealist, noe så sjeldent som en platon-
iker?

 – Ja, jeg vil si jeg er en platoniker som 
bruker det meste av sin tid på presis,  
matematisk logikk – altså på syntaksen 
vel så mye som på semantikken. 

Troen på ideene er motiverende.
– Jeg hadde nok ikke klart å gjøre 

denne jobben hvis jeg ikke hadde intui-
sjon på at disse tingene på en eller annen 
måte eksisterer. Følelsen er jo nesten den 
at man som matematiker får skape noe 
reelt så å si ut av intet, kun ved hjelp av 
språket.

Det tapte paradis. Som mesterne av nat-
urlige språk kunne mane fram Odyssevs 
reiser og Elizabeth Bennetts sjelekvaler, 
kan vi, hvis vi «snakker matematikk» 
korrekt, la det minste utgangspunkt føre 
oss langt av sted på store eventyr.

– Alt annet i det matematiske univer-
set hviler på dette enkle fundamentet: 
gigantiske matriser, endeløse polynomer 
eller la oss si representasjoner av reduk-
tive grupper over endelige kropper, for de 
som er heldige nok til å vite hva det betyr, 
erter Christiansen før han til slutt tillater 
seg å bli litt høystemt. 

– Disse matematiske verdenene vi 
maner fram ved vår tankes kraft, er de 
ikke skapt i vårt bilde? Og fremstår ikke 
da matematikk som en meditasjon over 
selvet og væren? Er det ikke et søk etter å 
gjenforenes med den perfekte kunnskap, 
det tapte paradis? =

Vi opplever at et fenomen vi føler vi står bak, nå  
 slår tilbake på oss. Kunstig intelligens (KI) er 

jo et samarbeid mellom matematikk og informa-
tikk, sier Snorre Christiansen.

– På hvilken måte slår det tilbake?
– Innad i fagfeltet er spørsmålet om KI vil ska-

pe bedre matematikk enn det vi gjør selv. Eller om 
vi blir nødt til å samarbeide med en KI i fremtiden 
for å nå forskningsfronten? 

Og ikke minst:
– Hva gjør det med vår hjertekjære verdi for-

ståelse?
 Matematikere har alltid følt at jobbene deres er 

trygge. 
– Vi tar det som en selvfølge. Alle vitenskaper 

og teknologier er gjennomsyret av matematikk. Og 
vi føler en sterk tilfredsstillelse ved å oppdage nye 
sannheter som selvfølgelig skal deles.

Dette er et fagfelt som peker langt ut over seg 
selv og som er en premissleverandør for store deler 
av samfunnet. 

– Slik tenker nok de fleste matematikere om 
vår eksistensberettigelse, men nå blir vi nødt til å 
gå litt mer i detalj og faktisk tenke gjennom verdi-
ene våre. Tar vi tilstrekkelig inn over oss at våre 
oppfinnelser vil leve sitt eget liv, bestemt av andre 
samfunnsaktører, i andre kontekster? Og hvordan 
forholder vi oss til at vår oppfinnelse påvirker ikke 
bare en industri, men hele samfunnet?

Han mener kinofilmen Oppenheimer viser 
tydelig fram noen av de etiske dilemmaene viten-
skapsfolk kan møte. 

– Mens noen matematikere har vært dypt 
engasjert i krigføring, har andre vært sterke mot-
standere av samarbeid med det militærindustrielle 
komplekset. 

Det fins ingen generelle, etiske retningslinjer 
for matematikere, à la den hippokratiske ed for 
medisinere.

– Hver enkelt står fritt til å avgjøre slike spørs-
mål. For meg handler Oppenheimer om at viten-
skapsfolk ikke bør forvente heder, ære og ro  
i sjelen av å snu opp ned på våre tilværelser.=

Kunstig intelligens utfordrer matematikere på helt nye måter,  
mener professor Snorre Christiansen.

Forventer ikke ro i sjelen  
 

PRØVESPRENGNINGEN: Robert Oppenheimer 
og general Leslie Groves ved stedet for den første 
prøvesprengningen av atombomben i 1945.  
     – For meg handler filmen om at vitenskapsfolk 
ikke bør forvente heder, ære og ro i sjelen av å 
snu opp ned på våre tilværelser, sier Snorre Chris-
tiansen. 
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EKSTREMT NØY-
AKTIG: – Hvis vi 
tillater én eneste 
selvmotsigelse i 
matematikken, følger 
det at hvert utsagn 
er både sant og 
usant. Ingenting  
står igjen, sier 
Snorre Christiansen. 
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Hjernen og språket

Samtidig som vi mennesker kun er én av flere  
  millioner arter som eksisterer på kloden, er det 

noe spesielt med oss. Ingen andre arter sender for 
eksempel artsfrender i bane rundt planeten vi bor på 
i teknologiske konstruksjoner, eller skaper nasjoner 
etter mer eller mindre kunstige politiske og geo-
grafiske skiller mellom mennesker. 

Vår velutviklede kultur skyldes i stor grad vår  
  evne til å kommunisere effektivt med hverandre 

gjennom et rikt språk. Denne språkevnen kan vi i 
stor grad takke hjernen vår for. Men hvordan er det 
egentlig hjernen gjør oss i stand til å lære språk?  
Og er denne evnen mer eller mindre unik for oss 
mennesker?

Dette er blant spørsmålene som Marit Lobben  
 ønsker å belyse i sin bok «Språkhjernen». Med 

et lekent og entusiastisk språk, og godt akkompag-
nert av egenproduserte illustrasjoner, klarer forfat-
teren å formidle informasjon på en forståelig måte 
om hjernens anatomi og oppbygning, samt relevant 
og fersk forskning på hvordan de ulike hjernedelene 
fungerer og samarbeider for å mestre språk. Lobben 
etterstreber å bruke norsk fagterminologi i teksten 
sin, så hippocampus kalles for eksempel sjøhesten 
og amygdala refereres til som mandelkjernen. Dette 
fungerer fint og bidrar til å ikle boka en lett og ledig 
språkdrakt. 

 
Lekent og lærerikt om hvordan hjernen gir oss mennesker  
språkevne.

Marit Lobben:
SPRÅKHJERNEN
Om	menneskers	og	
dyrs	språkevner

Pax,	2023

MARIT LOBBEN	har	
doktorgrad	i	lingvistikk	
fra	Universitetet	i	Oslo	
og	var	postdoktor	i	
kognitiv	nevrovitenskap	
ved	Psykologisk	insti-
tutt,	UiO.	

KJETIL LYSNE VOJE 
er	førsteamanuensis,	
Forskningsgruppe	for	
evolusjon	og	paleo-
biologi,	Naturhistorisk	
museum,	UiO.

 

Lobben gjør en god jobb med å forklare hvordan  
  forskere over tid har hatt framgang i å belyse 

stadig nye sider av hvordan de ulike hjernedelene 
er relevante for konkrete, språklige «oppgaver». 
Teknologiske nyvinninger har jevnt og trutt produ-
sert ny kunnskap om hvordan de ulike hjernedelene 
fungerer og samarbeider for å gjøre oss til språk-
mektige individer, men også god, gammeldags 
komparativ anatomi har spilt en sentral rolle i denne 
framgangen. 

Nøkkelen til hvor ulike språkfunksjoner ligger i  
 hjernen, har ofte blitt funnet ved å undersøke 

pasienter med hjerneskader som påvirker språk-
evnen deres på spesifikke måter.

Lobben evner å forklare og kontekstualisere  
 relevant forskning og innsikt utenfor sitt eget 

fagfelt på en imponerende måte, som for eksempel 
forskning innen evolusjonsbiologi og genetikk. 
Fysiske egenskaper ved vår egen hjerne blir stadig 
sammenliknet med andre arters hjerner for å belyse 
forskjeller og likheter mellom artenes antatte evne 
til å lære språk. Boka er i det hele tatt krydret med 
en rekke interessante observasjoner om ulike dyrs 
språkevner.

Mot slutten av boka diskuterer Lobben hvordan  
 ny genetisk forskning kaster lys over hvorvidt 

neandertalere og denisovanere, menneskelinjer 
som døde ut mindre enn 50 000 år tilbake, var like 
språkmektige som oss mennesker. De fleste mod-
erne mennesker deler noen få prosent av sitt  
genmateriale med disse mennesketypene. Er det 
mulig at det også finnes spor av disse tidligere  
menneskeartenes språk i enkelte språk i dag? 
Spekulativt, men ett av mange eksempler fra Lob-
bens bok som pirrer nysgjerrigheten og gjør boka 
vanskelig å legge fra seg.

                                                                                                                        Kjetil Lysne Voje
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Vi mangedoblet vårt kjøttforbruk, men fra 
hvilke dyr? 

I  boka «Hva vi spiser når vi spiser kjøtt» setter for- 
   fatterne Kristian Bjørkdahl og Karen V. Lykke, 

søkelys på norsk kjøttindustri, med et imponerende 
dypdykk i slakterihistorien. De presenterer «Sann-
heten om hvordan husdyrholdet ble en industri, 
dyrevelferden ble ofret og nordmenn mangedoblet 
sitt kjøttforbruk.» Målet med boka er å «ansvarlig-
gjøre oss som spiser kjøtt» – men omhandler i all 
hovedsak svinekjøtt. 
    Det tegnes et uredd bilde av industrialiseringens 
effekt på matproduksjonen, med fokus på husdyr-
produkter som forutsetter at dyr må dø. Egg, melk 
og ull som kan høstes fra levende dyr, er derfor stort 
sett utelatt. Selv om sauen pryder forsiden av boka 
sammen med kua, grisen og kyllingen, er ikke kjøtt-
produksjon fra sau viet oppmerksomhet i det hele 
tatt. Kua har fått en mikroskopisk plass i boka; de 
grasspisende drøvtyggerne har måttet vike plassen 
for kraftfôrspisende svin og kylling. Dette er trolig 
en logisk konsekvens av at forfatterne fokuserer på 
økende fravær av individuell omsorg i husdyrhold; 
«sannheten» passer ikke like godt inn dersom dag-
ens kjøttproduksjon på sau og storfe inkluderes i 
diskusjonen. 

Boka bærer preg av bekymring for grisen, som  
 innledes med kapitlet Gris, grøss og gru. Der-

etter følger Leve, Dø, Kjøpe, Spise og Fremtidens 
kjøtt. At grisen dominerer boka er naturlig, når man 
følger utviklingen som er beskrevet og dokumentert 
på en solid og interessant måte. Grisen er et intelli-
gent pattedyr som likner oss selv, og som kanskje 
vekker ekstra sterke følelser når dyret oppformeres 
og plasseres i betongbygg. En slik masseproduk-
sjon, basert på et kunstig høyt, framprovosert 
forbruk, kjennetegner ikke minst kyllingindustrien. 
Denne omtales også, men ikke den mindre karis-
matiske og stilltiende oppdrettslaksen som er i 
samme industrikategori.  
    Boka gir en treffende beskrivelse av industrialiser-
ingen som årsak til at vi fjernet oss fra matproduk-
sjonen, som tidligere var allmennkunnskap og som  
i dag utøves av kun 10 prosent av befolkningen. Den 
forteller om effektene av at vi har mistet kunnskap 
om matproduksjon, tilberedning, nøysomhet og om 
dyrehold i pakt med naturen – selv om det hoppes 
bukk over den mest naturnære driftsformen, som 
den dag i dag praktiseres på sau. 

 
Modig og tankevekkende om hvordan husdyrholdet ble industri – 
med noen vesentlige hull som burde vært tettet.

Kristian Bjørkdahl og 
Karen V. Lykke: 
KJØTT
Hva	vi	spiser	når	vi	
spiser	kjøtt
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Boka forteller også at industrialiseringen har bidratt 
til å lette forbrukernes hverdag ved å utvikle poser, 
pulver og pakker som gjør at vi kan bruke mindre 
tid på kjøkkenet. Det fastslås: «Slagordet «raskt, 
trygt og billig» er nødvendig for en travel, moderne 
familie med to voksne i full jobb.» Det trekkes fram 
egen forskning som viser at vi er «ganske fornøyd 
med å slippe å bruke tid og krefter foran komfyren». 
Det oppsummeres følgelig med at det vil være å 
forlange for mye av forbrukeren å gjeninnføre prak-
sisen. En overraskende oppsummering i ei bok som 
ellers krever store forbrukerendringer?

Boka formidler et interessant perspektiv på  
 hvordan vi har fjernet oss fra matproduksjonen, 

også lenge etter at industrialiseringen gjorde sitt 
inntog. Spesialitetsbutikkene måtte vike for super-
markedene, og med dette forsvant også de stolte 
slaktermesterne utover sekstitallet. Husmødrene 
ble borte på syttitallet; prestisje og kunnskap svant 
hen med effektivisering og tilgjengeliggjøring gjen-
nom finpartering, maling, pakking og emballering. 
Masseproduksjonen ble et faktum. 
     Halshugging, drap og kroppsdeler i fryseren; 
omhyggelig valgt retorikk gjør at boka til tider kan 
forveksles med en krimroman. Slakteriene omtales 
som drapsmaskiner, og dette trekkes såpass langt 
at det refereres til forskere som «… spiller på våre 
assosiasjoner til Holocaust…». Det er ingen tvil om 
at forfatterne ønsker å få oss til å se i en bestemt 
retning. Kjøttbransjen anklages for «velferdsvasking», 
og Matprat.no får så hatten passer. Det brukes 
sterke ord, og det tegnes et bilde av et samfunn som 
en gang hadde omtanke for dyr, men som er blitt 
kynisk og følelsesløst. Forbrukeren manipuleres til  
«å se bort». Bønder med ulik driftsform og ulike 
husdyr skjæres i boka over én kam, og lesere med 
innsikt vil utvilsomt oppleve dette som urimelig;  
kjøtt er ikke kjøtt! 

Likevel er boka tankevekkende, og lanserer en idé  
 om «å gjenvinne båndet som fantes mellom den 

gamle bonden og dyrene hans», ved å spise «mind-
re, men bedre». Dette peker i retning av en renes-
sanse for de mange små, nedlagte bruk, som kan 
være en viktig oppsummering av en kraftfull bok.

                                                                                                                           Eva Narten Høberg

«Kua har fått en mikroskopisk plass i boka …»
«Er det mulig at det også finnes spor av disse tidligere menneskeartenes 
språk i enkelte språk i dag?»
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– Kunst, design og arkitektur

NESTE UTGAVE: Måten naturen formgis i og formes av kunst, design og arkitektur,  
er i kontinuerlig endring. For noen har natur vært et yndet motiv til engangsbruk,  
for andre et mål i seg selv og ledestjerne for all kunstnerisk virksomhet.  
I dag er natur og økologi en selvfølgelig del av alle estetiske fag.

Hvordan naturen kommer til syne i kunst, design og arkitektur  
er tema i neste utgave av Apollon. 

Naturen i kulturen

MENNESKELØST: Edvard Munchs Måneskinn fra 1895 er en naturstemning uten mennesker til stede.


